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Deželni svetnik 
s t ran ke  Slovenska 

sk upn os t  Igor 
Gabrovec je bil z 
velikim številom 

preferenc potrjen 
v deželni svet

D o sedan j i  t r ž a šk i  
občinsk i  sv e tn ik  
S te fa n o  U k m a r  

(DS) bo  svoje 
poli t ično d e lo  

n a d a l j e v a l  v 
d e ž e ln e m  svetu

Slovesnost ob odkritju spomenika v Novi Gorici

Goriška pesnica Ljubka Šorli 
nas je ponovno povezala!

naša skupna prizadevanja zelo pozitivno spreje
la tud i d ružina Ljubke Šorli: hčerka Lojzka Bratuž 
ter nečaka Vera in  Igor Tuta. D ružina je v sodelo
vanju s skupnostjo goriških Slovencev v Italiji tu 
di pom em bno  prispevala k uspešni obeležitvi de
la in  življenja Ljubke Šorli". Župan se je toplo zah
valil tud i vsem  drugim , ki so kakorkoli prispeva
li, da je do postavitve pom em bnega obeležja priš
lo. Pobudnica ideje o postavitvi doprsnega kipa 
Ljubki Šorli je bila prof. Marija M ercina, zamisel 
pa je uresničilo novogoriško Šlavistično društvo, 
ki ga vodi predsednica Ernesta Dejak Furlan, le
ta je tudi v krajšem nagovoru potek de
la razložila, in  za to  posebej im e
novani pripravljalni odbor, v so
delovanju  z novogoriško 
Krajevno skupnostjo in  obči
no, iz naše srede je pri rea
lizaciji spom enika dejavno 
sodelovala znana goriška 
ku ltu rna in  po litična de
lavka dr. M arilka Koršič.
N ovogoriški župan  je z 
lepo gesto dal vsem  naj- 
stopajočim  šopek spo
m inčic, ki ga je prof. Lojzka 
Bratuž tu d i prejela in  ga položila 
pred spom enik svoji m am i.
V p rosto rih  novogoriške 
Krajevne skupnosti je Mela
nija Kerševan pripravila 
sprem no razstavo o delu 
goriške pesnice, n a  kate
ro sm o se po obču ten i 
slovesnosti podali šte
v iln i p riso tn i, tud i 
tam  nas je pričakala 
slovenska pesem.
Še najbolj razveseljivo 
pa je dejstvo, da nas je 
goriška pesnica Ljubka Šorli na Erjavčevi ulici v 
Novi Gorici v petek zvečer zbrala številne. O tem, 
kako obču tena je bila slovesnost, pa lahko pove
mo, da je bila še najbolj zgovorna ter pom enov 
po lna tišina, v kateri sm o poslušali pretresljivo 
lepo pesem  Kraguljčki, ki so jo pevke in  pevci 
zbora Bratuž iz jem no doživeto, u b rano  zapeli, 
pristo tnost m ladih  pevk in  pevcev m ladinskega 
zbora Emil Komel iz Gorice pa je tih o  potrjevala, 
da se bo zaveza slovenstvu, lepi besedi in  p lem e

nitem u, človeškemu in  vsem u tistem u, kar člo
veka presega, pri nas nadaljevala tud i s prihodnji
m i rodovi, katere bo nagovarjal s svojo v lep izbor 
velikih goriških m ož um eščeno prisotnostjo  do
prsni kip pesnice Ljubke Šorli.

Jurij Paljk

Slavnostni govor ob odkritju  spom enika  pesnici 
Ljubki Šorli je imela književnica prof. Marija Mer
cina, objavljam o ga v  celoti:
Pozdravljeni, vsi gostje in  obiskovalci na slove
snosti ob odkritju  spom enika Ljubke Šorli -  "pe
snice upora, upanja in  ljubezni". Še posebej toplo 

pozdravljeni gospa Lojzka Bratuž in  drugi so
rodniki!

Danes je za vse Slovence, "ki dobro v  sr
cu m islim o" , p razn ičen  dan. D opr
sn im  k ipom  ob Erjavčevi ulici se da

nes, 20 let po  sm rti Ljubke Šorli, 
pridružuje tud i n jen  kip. Potem ko 
je leta 1968 Klub starih  goriških  

študentov postavil prvega, in  si
cer dr. Karlu Lavriču, so ti po m 
niki zgodovine povezali sedanjo

st in  preteklost Gorice in  Nove Go
rice. Doprsni kip Ljubke Šorli stoji v 

neposredni bližini tistega, ki so ga leta 1978 
postavili n jenem u  m ožu, Lojzetu Bra

tužu. Spom enika zakoncev Bratuž, ki 
pričata o velikem  trpljenju, pa tudi 

u p o rn iš tv u  Slovencev v času 
fašizma, hkrati potrjujeta pove

zanost slovenske skupnosti obeh  
Goric, pom en ita  nam  spodbudo, 

da n ju n e  v redno te  spreje
m am o kot svoje in  jih  pre
dajam o p rihodn jim  gene
racijam.
Na spom eniku, ki ga danes 
odkrivam o, so izklesane 

besede: "Ljubka Šorli -  pesnica upora, upanja in  
ljubezni". Da bi jo celoviteje označili, bi m orali 
izklesati vsaj še naslednje besede: ljubeča hčerka, 
žena in  m am a; vzorna učiteljica; u redn ica  
otroških revij in  ustvarjalka, obdarjena z m ilino 
in  n o tran jo  m očjo; Tolm inka, G oričanka, Slo
venka; ženska, ki je tud i v najhujšem  trp ljenju  in  
ponižan ju  ostala zvesta sam a sebi in  svojem u ro
du ter verjela v smisel življenja.
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M inu li petek je bilo n a  Erjavčevi ulici v 
Novi Gorici v večern ih  u rah  izjem no 
slovesno, saj sm o bili v  lepem  pom lad
n em  vrem enu  priče postavitvi doprsnega kipa 

goriški pesnici Ljubki Šorli, ki je še enkrat zares 
ubrano  povezala ves slovenski goriški svet z obeh 
strani meje.
Na Erjavčevi ulici v Novi Gorici bo odslej dopr
snem u kipu sim bola plem enitega upora Sloven
cev črnem u fašizmu, kar je bil glasbenik in  m uče
nec Lojze Bratuž, delala družbo njegova soproga, 
pesnica Goriške Ljubka Šorli. Da je spom in nanju, 
predvsem  pa to, da je n jena um etn iška beseda še 
živa m ed nam i, govori predvsem  dejstvo, da se 
nas je n a  lepi slovesnosti odkritja  spom enika 
zbralo več sto ljudi z obeh strani meje, prišli so tu 
di v idni predstavniki našega kulturnega, po litič
nega, gospodarskega in  družnbenega sveta iz Go
riške, Tolminske, Koroške in  od drugod.
Bil je lep praznik slovenstva in  kip kiparke M ile
ne Braniselj, ki je živo upodobila  Ljubko Šorli v 
n jen ih  najlepših letih, bo  odslej pričal o naši sku
p n i zavezi slovenski besedi, a tud i p lem enitem u 
in  lepem u, za kar je pesnica Ljubka Šorli živela. 
Mara Černič, podpredsednica Goriške pokrajine, 
novogoriški župan Matej Arčon ter njegov sta
novski kolega iz Tolm ina Uroš Brežan ter vrsta 
d rug ih  predstavnikov javnega življenja so dali

slovesnosti tisti u radni pečat, ki je ob takih prilož
nostih  potreben, pa vendar lahko m irn o  zapiše
mo, da so slovesnost naredile lepo predvsem  pe
smi goriške pesnice in  zapete pesm i, m ed njim i 
tud i Bratuževa Kraguljčki.
Doprsni kip Ljubke Šorli nas je pričakal pokrit z 
belim  zagrinjalom , na glavo kipa so prireditelji 
položili krono  z vencem  iz spom inčic in  belih  
vrtnic, kar je priklicalo m ed prisotne spom in na 
n jene poezije pokojnem u možu.
V kultu rnem  program u so sodelovali Mešani pev
ski zbor Lojze Bratuž iz Gorice pod vodstvom  Bog
dana Kralja, Dekliški pevski zbor Kapela pod  vod
stvom  Kristine Škibin in  M ladinski pevski zbor 
Emil Komel iz Gorice pod vodstvom  dr. Davida 
Bandlja, prepevali so ug lasbene pesm i Ljubke 
Šorli. Igralka in  tud i sam a p rodorna književnica 
Nataša Konc Lorenzutti je in te rp re tirala  pesm i 
goriške pesnice in  povezovala ku ltu rn i program , 
spom enik  pa je ob  blagoslovu koprskega 
upokojenega škofa mgsr. M etoda Piriha odkrila 
hčerka pesnice prof. Lojzka Bratuž. Msgr. M etod 
Pirih se je ob blagoslovu tud i spom nil, da je bil 
sam  vodil pogrebno slovesnost ob sm rti Ljubke 
Šorli pred dvajsetim i leti.
V svojem uvodnem  nagovoru ob začetku slove
snosti je v idno zadovoljen novogoriški župan Ma
tej Arčon povedal, da je zelo "zadovoljen, da je
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Tržaški zaliv

Italija ustavila tudi postopek 
za morski terminal

Obisk ministrice za Slovence v zamejstvu in po svetu Tine Komel na SSO

"Ovrednotimo sodelovanje 
med manjšinama"

Pomemben vseslovenski razpis

Dobrodošli doma

Spoštovani mladi Slovenci v 
Sloveniji, zamejstvu in  po 
svetu,

Urad Vlade Republike Slovenije 
za Slovence v zamejst
vu in  po svetu bo tudi 
v 2013 pripravil polet
no  prireditev, n a 
m en jeno  druženju  
vseh Slovencev, pod 
naslovom "Dobrodoš
li doma".
Rdeča n it letošnje prireditve bo 
do mladi, tako tisti iz domovine, 
kot tisti iz zam ejstva in  sveta. 
Verjamemo, da sta druženje in 
prijateljstvo z m ladim i iz drugih 
ku ltur prikazani tud i kot m ož
nost kulturnega bogatenja. Sku
paj z vam i želim o ustvariti pozi
tiven odnos do drugih kultur in 
hkrati poudarjati bogastvo kul
tu rne dediščine.
Letos bo tako v ospredju sodelo
vanje in povezovanje različnih 
mladinskih organizacij, ki de
lujejo v  Republiki Sloveniji, in 
skupnosti mladih Slovencev in 
njihovih potomcev, ki živijo v  
sosednjih državah in drugod po 
svetu.

Vse slovenske m ladinske in  d ru 
ge nevladne organizacije, ki de
lujejo na področju m ladinskih 
aktivnosti v Republiki Sloveniji

DOBRODOŠLI DOMA
— 2013  —

in /ali izven nje, zato pozivamo, 
da se nam  med 3. in 6. julijem 
pridružijo  v centru Ljubljane,
kjer se lahko na inovativen in  
raznovrsten način  predstavijo 
slovenskemu občinstvu. 
Vabljeni, da se povežete vsaj z 
eno slovensko m ladinsklo orga
nizacijo iz zamejstva ali sveta in 
nam  posredujete koncept pou
lične predstavitve, ki vas in vaše 
delovanje kar najbolje predsta
vi! Posebej dobrodošle so različ
ne predstavitve, glasbeni nasto
pi, plesne točke, poulične gleda
liške predstave, in teraktivne 
predstavitve, igre, anim acije, 
stand-up, šport in  podobno. 
Izbranim  idejam  bo Urad kril

m ateria lne stroške za izvedbo 
predstavitve, sodelujočim  m la
dim  udeležencem  pa bo kril pot
ne stroške, p rehrano in  sofinan
ciral bivanje v Ljubljani. Več 
inform acij lahko najdete na 
spletni strani Urada Vlade RS za 
Slovence v zamejstvu in  po sve
tu, na facebooku, na tel. št. +386 

1 2308013 ali pišite na 
pr. urad. slovenci@gov. 
si.
Vaše zam isli nam  p o 
sredujte do 20. m aja 
2013 po e-pošti na: pr. 
urad. slovenci@gov. si 
ali po  pošti na naslov 

Urada RS za Slovence v zamejst
vu in  po svetu (Komenskega 11, 
1000 Ljubljana, Slovenija). 
Veselimo se srečanja z vami.

Tina Komel 
Ministrica

Obvestilo
To številko sm o zaradi praz 
nika 1. maj a poslali v  tisk v  to
rek, 30. aprila 2013, ob 10. uri. 
Istočasno obveščamo, da bo
m o odslej pošiljali v  tisk nove 
številke ob torkih, ob 12. uri, 
vse zato, da ne bi prihajalo do 
težav z dostavo italijanske 
pošte.

Vesna Tomšič postala nova pokrajinska odbornica
P o k r a jin sk a  k o o r d in a c ija  S lo v e n c e v  v 
Demokratski stranki nam je  poslala tiskovno 
sporočilo, v katerem čestita  novi pokrajinski 
odbornici Vesni Tomšič in izraža zadovoljstvo 
n ad  im e n o v a n je m  p r e d s e d n ik a  g o r iš k e  
pokrajine Enricom G herghette. Im enovanje  
Tomšičeve, kandidatke Dem okratske stranke 
na pokrajinskih volitvah leta 2 0 1 1  v okrožju 
D oberdob , S ovod n je  in Zagraj predstavlja  
pom em bno priznanje tako zanjo, ki je  m ed  
d ru g im  p r id o b ila  o d g o v o r n o s t  
najpom embnješih upravnih resorjev kot tudi za 
slovensko kom ponento. V tem  sm islu gre tudi 
za p r izn a n je  v s e m  š te v iln im  s lo v e n sk im  
volivcem, ki so  na zadnjih pokrajinskih volitvah 
p o ln o š tev iln o  podprli k an d id atk o , ki jo  je

predlagala koordinacija Slovencev v DS, š e  piše 
vsporočilu za javnost. Demokratska stranka je  
nam reč v tistem , pretežno slovenskem  okolju, 
dobila krepko čez  p etd eset odstotkov glasov in 
kandidatka V esna Tom šič je  d o seg la  d a leč  
najboljši rezultat na pokrajinski ravni. Novo 
im enovana odbornica si je  v teh dveh letih v 
pokrajinskem svetu in komisijah nabrala kar 
nekaj izku šenj, s  p om očjo  koord in acije  in 
stranke bo gotovo znala kljubovati zahtevni 
nalogi, ki jo čaka v prenovljenem pokrajinskem  
odboru.
Čestitkam s e  pridužujemotudi mi in želimo novi 
odbornici Vesni Tomšič, da bi tudi v prihodnje 
delovala v prid vsega goriškega prebivalstva, š e  
posebej n a še  narodne skupnosti.

Svet slovenskih organizacij 
se v svojem tiskovnem spo
ročilu zahvaljuje ministrici 

za Slovence v zamejstvu in  po 
svetu Tini Komel za obisk na 
Tržaškem, ko si je v torek, 23. 
aprila, ogledala 
nove operativ
ne prostore 
Sveta sloven
skih organiza
cij na Coronej- 
ski ulici 19 in  
prisostvovala 
začetnem u de
lu zasedanja Iz
vršnega odbo
ra. Krovna or
ganizacija se 
obenem  zah
valjuje tudi ge
neralnem u 
konzulu dr. Di
m itriju Ruplu 
za pom oč pri 
posredovanju 
in  organizaciji obiska. 
Predsednik SSO-ja Drago Štoka je 
m inistrici Tini Komel na novem  
sedežu predstavil potrebo, ki je 
krovno organizacijo sililo v 
iskanje novih, večjih prostorov 
zaradi povečanja delovnih ob
veznosti, predvsem na področju 
izvajanja evropskih projektov, 
ker postaja čedalje pomembnejše 
področje za črpanje sredstev, na
m enjenih vsestranskemu razvoju 
in  ohranjanju slovenske narod
ne zavesti, jezika in  razvejene or
ganiziranosti. Pri tem  predsednik 
Stoka zelo ceni besede m inistri
ce, da je potrebno imeti urejene 
in  prijazne prostore za učinkovi
to in  uspešno delo.
Stanovanje se nahaja v poslopju 
nasproti sodne palače. "Ce dobro 
pogledate, se v steni sodišča vi
dijo še znaki obstreljevanja, ko so 
partizanske enote napadale 
ostanke nem ških  okupacijskih 
sil v sklepnem delu druge svetov
ne vojne", je dejal predsednik 
Štoka m ed vodenim  obiskom  
novih prostorov. Z novim  opera
tivnim  uradom , ki vsebuje sejno 
sobo, predsedniško pisarno in 
dve uradniški sobi za uslužbenca 
SSO, Ivota in  Lilijano Korvo, Svet 
slovenskih organizacij ne za

pušča m estnega središča in  
nikakor ne pretrga "popkovine" 
z dosedanjim  sedežem na Doni
zettijevi ulici, kjer poteka glavni
na mestnega delovanja včlanje
n ih  organizacij SSO. Svet sloven-

pluralnost zamejskih medijev, od 
Primorskega dnevnika, tednika 
Novi glas in  štirinajstdnevnika 
Dom, do slovenskega oddelka 
vsedržave radiotelevizije RAI ter 
spletnega portala Slomedia, kar

t

skih organizacij, ki je v novo de
lovno filialko preselilo svoje de
lovanje po 1. maju, stanovanja ni 
odkupil, sklenil je najem ninsko 
pogodbo za šest let, ki jo bo m o
goče podaljšati še za šest let. 
Ministrica Komelova se je nato 
udeležila uvodnega dela zase
danja Izvršnega odbora SSO, na 
katerem je predsednik Štoka naj
prej na kratko predstavil člane in 
delovanje vodstva SSO-ja ter or
ganiziranost, v katero spada 155 
društev in  organizacij. Navedel je 
nato nekaj pom em bnih  točk, s 
katerim i bo potrebno  v 
prihodnje razmisliti skupaj z Ura
dom  za Slovence v zamejstvu in 
po svetu ter obem a krovnima or
ganizacijama SSO in SKGZ. Pred
sednik Štoka je izrazil zadovoljst
vo, da bo Urad zelo hitro dodelil 
sredstva za sofinanciranje delo
vanja in  projektov za leto 2013, 
kar je izrednega pom ena za ne
m oteno delovanje slovenskih 
ustanov, organizacij in  društev. 
Pri tem  je ponovno poudaril 
predvsem finančno vprašanje za
mejskega tiska, ki doživlja n e 
lahke čase. Podčrtal je pom em b
nost, da se medijsko poročanje v 
slovenskem jeziku ohrani na vi
sokem nivoju ter da se spoštuje

Povejmo na glas

Foto IG

omogoča celovito obveščanje o 
delovanju slovenske civilne 
družbe v deželi FJk.
Poseben poudarek je predsednik 
Štoka dal sodelovanju z italijan
sko m anjšino v Istri. Poudaril je 
dobre odnose s predsednikom  
Unije Italijanov M auriziom Tre- 
m ulom  ter ministrico Komel sez
nanil s skupnim  predlogom, da 
bi se obe zamejski krovni organi
zaciji in  krovna organizacija ita
lijanske skupnosti v Sloveniji 
srečali na Uradu za Slovence ter 
skupno obravnavali področje 
evropskih projektov in  novega 
programskega obdobja 2014- 
2021. Pri tem  je predsednik Štoka 
seznanil m inistrico še s spreje
m om  SSO-ja in  SKGZ-ja pri pred
sedniku Državnega zbora Repu
blike Slovenije Janku Vebru, ki 
bo prihodnjega 15. maja. 
M inistrica Tina Komel se je zah
valila za prijeten sprejem in se 
opravičila, ker je m orala zadnji 
trenutek obisk bistveno skrajšati 
zaradi n u jn ih  v ladnih  zadev v 
Ljubljani. Izjavila je, da je vsako 
društvo pom em bno in  podčrtala 
pom em bnost prisotnosti gene
ralnega konzulata za katerokoli 
pom oč in  posredovanje.
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Po novem širša deželna obzorja
Z maga Debore Serracchiani oziroma leve 

sredine je  gotovo toliko pom em bna, daje  
n e  m o rem o  zajeti zgolj z  ocenam i 

opravljenim i takoj p o  volitvah. Tedaj so ugoto
vitve pogostom a sunkovite, vznesene in  še ne  
m orejo v  celoti sestaviti nove podobe, ki je  na
stala. In naša dežela Furlanija-Julijska krajina je  
deset dn i nazaj svojo p o d o b o  sprem enila te
m eljito  in  v  večji meri, k o t bi se zdelo na prvi 
pogled. Predvsem zaradi dejstva, ker je desna 
sredina v  teh krajih dandanes drugačna, k o t je 
bila pred dobrim  desetletjem  in to najbolj na
tančno vem o  m i k o t slovenska narodna sku
pnost. Desna sredina nam reč n i več tako odkri
to nasprotna k o t  nekoč, v  vsakodnevnem  
življenju so stiki že sproščeni, kar dokazuje tu
di vzdušje v  Gorici. Toda če pogledam o n eko 
liko  bolj natančno, se m o čn o  zatakne pri 
dejanjih. Stežka se uveljavljajo naše zagotovlje
n e  pravice - dovolj se je  spom niti uresničevanja 
Zaščitnega zakona - n e  pride in  n e  pride do te
snejšega sodelovanja s Slovenijo, tako da ostaja 
tukajšnji prostor nekako ujet v  okvir lastne na
cionalne države, kar se bije s sm ernicam i nove  
Evrope. Z  drugim i besedami: desno sredinski 
p o litik  danes s prijazn im  obnašanjem  skriva 
svoje resnične nam ere in hoče dati vedeti, da je 
osvojil tudi program leve sredine, k i torej da ne  
ponuja  n ič  izvirnega. V takšnih razmerah levi 
sredini n i bilo lahko zmagati in  vendar je zm a
gala. N i se pustila uspavati, hrabro se je  soočila 
tudi s program om  Gibanja p e tih  zvezd  ter se

očitno zavedala, da so se v  zadnjih letih tem elji
to sprem enili volilci, kar je pokazala velika p o d 
pora levi sredini na Tržaškem in  Goriškem. 
Predvsem se je  v  smeri odprtosti dodatno okre
p il Trst in  to zelo izrazito. O čitno si želi večjega 
sodelovanja s sosednjim i državami, predvsem  s 
Slovenijo. Želi si torej neposrednega uresniče
vanja nove Evrope, k i se mora udejanjati predv
sem  tam, kjer človek živi, in  ne le v  pisarnah v  
Bruslju, in  slednjič se očitno želi odm akniti od  
tiste preteklosti, ko  se je nekdo  bal drugačnih 
narodnosti in  jezikovnih  manjšin, m ed  kateri
m i je  seveda v  prvi vrsti naša. V  tej luči se je  te
m eljito  prenovil Deželni svet, k i je ohranil le se
dem najst prejšnjih svetovalcev, po leg  tega je v  
njem  kar deset svetovalk, prej so bile le tri. In 
stranka Slovenske skupnosti je  na teh volitvah 
uspela dati izrazit delež, saj je na Tržaškem zbra
la kar 4,70 odsto tkov ter na Goriškem 2,80 od
stotkov. Igor Gabrovec je  z  dvatisoč preferenca
m i skupaj s stranko dobil veliko priznanje za 
opravljeno delo, tako da sm o  lahko več k o t za
dovoljni. Naši stranki in  vsem n jen im  kandida
tom  je še treba priznati trdnost in  odločenost v  
predvolilnem  boju, saj v  bistvu n ihče n i dajal 
Serracchianijevi n iti skrom ne m ožnosti za zm a
go. V  D eželnem  svetu im am o  še enega Sloven
ca in sicer Stefana Ukmarja z  liste Demokratske 
stranke in tu velja priporočiti kar najtesnejše so
delovanje obeh naših izvoljenih, kar je v  intere
su celotne naše narodne skupnosti.

Janez Povše

I ta lijan sk i m in is te r  za 
okolje , ki op rav lja  tekoče 
posle , C orrado  C iini, je z 

od lokom  ustavil postopek  p ri
d o b itv e  p reso je  o v p liv u  n a  
okolje za n ač rt o g radnji m o r
skega p linskega te rm in a la  sre
di Tržaškega zaliva, za katerega 
se zavzem a n em šk a  d ru žb a  
Eon.
Vest o te m  so v če trtek , 25. 
aprila, objavili n a  sp le tn i stra

n i ita lijanskega m in istrstva  za 
okolje . C iin i je 5. ap rila  že 
u stav il p o s to p e k  p rid o b itv e  
okoljske p reso je  za kopensk i 
te rm in a l, ki ga želi v Zavljah 
p ri T rstu g rad iti španska druž-

vajoč sm ern ice  M e d n aro d n e  
pom orske organizacije Im o. 
Pri tem  opozarja  C iin i n a  var
n o stn e  ukrepe, ki so b ili p red  
nekaj le ti sp re je ti o b  g rad n ji 
p o d o b n e g a  m orskega  te rm i
n a la  ob  u s tju  reke Pad p ri 
kraju Porto Levante. Če bi take 
v a rn o s tn e  u k rep e  n a  pod lag i 
sm ern ic  M ednarodne  p o m o r
ske o rgan izac ije  spreje li tu d i 
ob  m o reb itn i g radnji m orske

ga te rm in a la  v Tržaškem  
zalivu, b i m o čn o  vplivali 
n a  p o m o rsk i p ro m e t v 
tržaškem  p ristan išču , pa 
tu d i v ozem eljskih  v odah  
so se d n jih  držav, m e n i 
C iini.
Po m in is tro v em  p re 
p ričan ju  je treba p ri n ač r
tu  take v rste  u p o šte v a ti 
sp lo šen  okvir, se p rav i 
upoštevati tu d i p o d o b n e  
n a č r te  v  S loveniji in  n a  
H rvaškem . Zato je C iin i 
p isal slovenskem u m in i
s tru  za km etijs tvo  in  
okolje D ejanu  Ž idanu  in  
ga o p o zo ril, da je treb a  
okoljske p rob lem atike  se

v ern eg a  Ja d ra n a  ob rav n av ati 
skupaj in  v razširjen em  k o n 
tekstu, upoštevajoč tu d i p o tre 
bo  o b m o rsk ih  držav po  d o b a 
vi in  d iverz ifikac iji e n e rg e t
skih virov.

b a  Gas N atural. Zdaj pa se je 
od ločil še za zaustavitev  m o r
skega te rm inala , ker p ri n ačrtu  
m a n jk a jo  p o d a tk i o p o s le d i
cah  uvedbe varn o stn eg a  pasu, 
ki b i se u teg n il razširiti tu d i n a  
slovenske ozem eljske vode in  
b i lahko  m o č n o  vplival n a  p o 
m orsk i p ro m e t v tržaškem  p r i
stan išču  in  ce lo tn em  zalivu. 
M in ister ugotavlja, da n i m o 
goče izda ti okoljske preso je ,

saj n i podatkov  o obsegu var
n o stn eg a  obm očja  okoli n ač r
tovanega m orskega te rm inala , 
ki obsega tako  v a rn o s tn i pas 
kot tu d i lo č itv en i pas in  v a r
n o s tn i  ko rido r, tu d i upošte -
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Pogovor z novoizvoljenim deželnim svetnikom SSk Igorjem Gabrovcem

Volivci so po svoje vedno 
nepredvidljivi

Foto IG

Igor Gabrovec, ponovno ste bi
li izvoljeni v deželni svet. Glede 
na veliko število preferenc se 
zdi, da je bila vaša potrditev v 
deželni parlament zgolj gola 
formalnost. Ali je ta presoja pre
več cenena?

Seveda je preveč cenena. Volitve 
so vsakič ko t za kmeta čas pobi
ranja pridelka. Če politika dolga 
leta ni bilo na spregled, potem  ga 
n e  reši nobena, pa naj si bo še 
kako kakovostna volilna kam 
panja. Doleti ga usoda 
kmeta, ki pred setvijo ni 
pognojil zemlje, ki n i na
makal sadik, ki n i ruval 
plevela. V tem smislu sem  
se volitvam približal s či
sto vestjo. Vse od prvega 
dne p o  svoji izvolitvi sem  
se potrudil z  vsemi svoji
m i močmi, da bi bil kos 
zahtevnosti mandata in  
pričakovanjem naših lju
di. Bil sem na razpolago 
prav vsakemu in vedno  
prisoten na teritoriju od  
M ilj do Trbiža, kjerkoli 
sem bil povabljen ali vsaj 
zaželen. Tedni volilne 
kampanje so m e potrdili 
v  prepričanju, da so ljudje 
cenili m o j trud. V vseh 
teh letih n i zmanjkalo n i
ti napak in zamujenih pri
ložnosti, za katere sem se 
odprtega srca iskreno opravičil 
skupnosti v  celoti in  vsakemu pri
zadetemu posamezniku. Kdor de
la, lahko zgreši, to sem tudi sam 
vedno priznal vsakemu 'delavcu1. 
Volivci so bili prizanesljivi tudi do 
mene, do m ojih šibkosti in  potrdi
tev s tako velikim številom prefe
renc sprejmem ko t novo obvezo 
do naših ljudi. Posebej m e  je pre
senetila tudi podpora na Go
riškem, kjer sem se prav tako uvr
stil na prvo mesto po  preferencah. 
Tržačan to doživlja ko t veliko priz
nanje, verjemite. Veselil sem se 26  
glasov za SSk v  Reziji, kije, simbo- 
lino  gledano, pravi exploit za 
stranko, ki je tam glasove štela na 
eni roki.
Tudi vestnem u km etu  se lahko  
zgodi nepredvidljiva nesreča, re
cimo toča ali krdelo divjadi, ki m u  
v  hipu uniči pridelek. Take ne
sreče v  politiki prežijo za vsakim 
vogalom. Ena teh je tudi zlogla
sna preiskava o stroških deželnih 
svetniških skupin, ki je razgalila 
tako nepravilnosti ko t napake. Ni 
znano, kdaj in kako se bo preiska
va zaključila. Zase lahko rečem, da 
sem s sredstvi, k i so m i bila na 
voljo, ravnal odgovorno in v  skla
du s sicer ohlapnim pravilnikom. 
Jasno je, da bom  brez vsakega 
obotavljanja rade volje povrnil ka
terikoli strošek, ki bi ga sodniki 
ocenili za dvomljivega. Za naprej 
pa je potrebno, da novi deželni 
svet takoj potrdi jasen in nedvou
m en pravilnik. Razpoložljiva sred
stva za politično dejavnost pa smo  
že itak znižali na raven, ki ne bo 
več omogočala ne zlorab in tudi 
ne napak. Vsaka šola nekaj stane. 
Ta šola je bila za odhajajoči poli
tični razred še posebej draga... 

Najbrž ste pravi politični pod
vig storili pred petimi leti, ko je 
bilo z izvolitvijo v  deželni svet 
dejansko v igri tudi vaše profe
sionalno življenje. Kako bi pri
merjali tedanjo volilno kam
panjo in občutke, ki so jo 
spremljali, s tokratno?

Vpetih letih se je, politično gleda
no, spremenil svet. In to ne le za
me. Leta 2008 sem sprejel izziv, ki 
je bil za m noge popolnom a nera
zum ljiv  in  m alokdo je  takrat 
verjel, da bom  uspel. Stranka je 
nastopila prvič z  novim i pravili, ki 
jih  je narekoval deželni volilni 
zakon. Napovedovala se je visoka

volilna udeležba, saj so sovpadale 
deželne in politične volitve. Po
trebne so bile visoke številke. Pre
rana in boleča izguba Mirka Špa
capana je ustvarila pogoje za odpr
to tekmovalnost m ed  različnimi 
dobrimi kandidati. Koalicijo je vo
dil Riccardo Illy, ki so m u  številni 
napovedovali zmago; nekako tako 
ko t pred par tedni Renzu Tondu. 
Volivci pa so p o  svoje vedno ne
predvidljivi, saj nas vedno znova  
presenečajo. Presenetili so m e le

ta 2008, ko sem le za kakih sto gla
sov prehitel drugo uvrščenega 
kandidata in nekaj sto glasov m e  
je ločevalo od naslednjih dveh. 
Zato, da sem kandidiral, sem se se
veda moral odpovedati svojim  
funkcijam  v  organizaciji civilne 
družbe, ki, recimo tako, n i bila 
nikoli pretirano naklonjena sa
m ostojn i slovenski narodni 
stranki. Osebno pa tega odpora ni
sem nikdar doživljal. S svojega 'le
vega ' brega sem se odkrito pogo
varjal s politiki SSk in dobro sode
loval z  n jen im i javnim i upravi
telji. Ko bi m i podvig  takrat ne  
uspel, po tem  bi se najverjetneje 
posvetil časnikarstvu, ki je m ed
tem postalo moja glavna služba. 
Odprte pa so bile še druge m ož
nosti. Gotovo pa je, da se je s kan
didaturo na listi SSk takrat 
zaključila moja kariera v  SKGZ. To 
sem razumel in m irno sprejel brez 
vsake zamere. Z  marsikom v  vod
stvu organizacije sem ohranil zelo 
dobre odnose. Nekateri pa m e še 
danes ne pozdravljajo. Taki sm o  
pač ljudje.
Z  razliko od leta 2008 je letos gla
sovalo kakih dvesto tisoč manj vo
livcev. Tudi Slovenski skupnosti 
je zmanjkalo približno dva tisoč 
glasov. Podatek nas ne sm e pusti
ti ravnodušne. Tudi slovenski 
ljudje so naveličani in razočarani. 
Politiki sm o dolžni, da pogleda
m o  vase in z  vso potrebno skrom
nostjo na stežaj odpremo ušesa in 
izostrimo naš pogled na družbo, 
ki nas obkroža. Bodimo strpni. To 
je prvi korak k  temu.

Kako si razlagate zmago Debo
re Serracchiani ravno v ob
dobju, ko se Demokratska 
stranka nahaja v najhujšem ob
dobju svojega obstoja?

Debora predstavlja mlado in neo
bremenjeno lice politike in  to 
kljub temu, da je navsezadnje sta
rejša od mene. Predstavlja svežino 
in zahtevo p o  prenovitvi, ki ju  
ljudje že dalj časa na ves glas zah
tevajo. Debora je nastopala samo
zavestno in radoživo, ljudi nago
varjala s programskimi smernica
mi, ki so zelo stvarne. Njeni pro
tikandidati so bili v  tem smislu v  
primerjavi z  njo pravi palčki. Pose
bej klavrno je deloval glavni kan
didat Grillovega gibanja, ki je ge
novskem u kom iku  dejansko le 
posodil obraz in ime. Serracchia-

• • •

nijeva se je  tudi v  svoji stranki od 
vsega začetka predstavila ko t kri
tičen glas, k i ne prizanaša n iko 
mur. V tem  smislu je podobna  
Matteu Renziju, ki ga prav tako ce
nim . Vse to je Debora odlično 
izkoristila za to, da je svojo podo
bo v  kočljivem trenutku ločila od  
podobe stranke in  v  tej ločnici se 
je zgodil čudež njenega volilnega 
uspeha. Na deset tisoče ljudi je gla
sovalo le osebno zanjo, kljub te
m u  da je bila deželna tajnica De

mokratske stranke. Zveni para
doksalno, a je tako. Nakar se ji 
je nasmehnila sreča: izpad An- 
dolinove levičarske liste, ki bi 
nastopala konkurenčno, na
stop Bandellijevga gibanja loče
no  od Tondove koalicije, vsaj 
začasni upad Grillovega ko n 
senza. In še kaj bi lahko dodali. 
Skratka, bil je njen trenutek: 
prava izbira v  pravem  kraju, 
pravem času in pravih okolišči
nah.
V kakšno smer se mora po 
vašem mnenju razviti politika 
DS v  prihodnje na državni rav
ni? Ali se stranka nahaja pred 
neizbežnim razkolom, ali bo 
morala kreniti v izrazitejšo le
vičarsko oziroma sredinsko 
profiliranost?
Ni m oj nam en in tudi ne vloga, 
da bi zavezniški stranki karkoli 
svetoval. Dejstvo je, da DS ni 

nikdar uspela premešati in poeno
titi dve osnovni ustanovni duši, se 
pravi bivše Leve demokrate in  
bivše Marjetičarje, ki so v  nekate
rih prim erih tudi nekdanji de
mokristjani in nekdanji kom uni
sti. M edtem si je stranki izborila 
svoj prostor nova generacija, k i s 
tako oddaljeno preteklostjo nima  
zveze. Spojitev pa se n i zgodila in 
sin teze m ed  včasih diametralno si 
različnimi vizijami večkrat n i m o 
goča. Pred dnevi sem bral raz
mišljanje bivšega župana Benetk 
Massima Cacciarija, k i napove
duje skorajšnjo delitev stranke na 
dve avtonom ni politični gibanji -  
levo in sredinsko-liberalno. Cac- 
ciari vidi v  tem edino možnost, da 
bi ta dva svetova skupaj postala 
vladna naveza, m edtem  ko, tako 
Cacciari, se bosta znotraj iste 
stranke vzajemno izničila v  stal
nem  bratomornem obračuna
vanju. Čas bo povedal svoje. Za 
zdaj bom  raje razmišljal o tem, 
kako naj se razvije stranka Sloven
ske skupnosti zato, da postane za
res atraktivna in  sprejemljiva za 
širši krog volivcev -  skratka zares 
zbirna. Številke in izkušnje z  vo
lilnih preizkušenj zadnjih m ese
cev so dovolj zgovorne. Razmišlja
ti moramo, kako naj nagovarjamo 
mlajše generacije in širši krog lju
di, ne pa izključno narodne elite. 
Razširiti m oram o paleto politič
nih argumentov, ki naj bodo zani
m ivi tudi za tiste Slovence, k i ži
vijo na robu našega družbenega 
jedra ali celo izven njega.

V izjavah za naš časopis ste 
takoj po zmagi leve sredine in 
ob spoznanju, da ste bili po
novno izvoljeni v  deželni svet, 
sintetično nanizali vrsto načr
tov, ki jih kot član opozicije ni
ste utegnili izpeljati. Ali bi nam 
jih lahko razčlenili?

Pričakovanja so velika in to m e  že 
sedaj malce zaskrblja. Gotovo je 
tu nekaj deželnih zakonskih  
osnutkov, ki so obviseli: zakon o 
razvoju podeželja na Tržaškem, 
zakon o prvi svetovni vojni, ki naj 
spodbudi nastanek novih turistič- 
no-gospodarskih priložnosti, in  
revizija zakona o jusih in  srenjah. 
Za našo 'notranjo rabo' je načrt, 
ki sva ga bila začela s Ko
cijančičem, o deželnem zakonu, 
ki naj uredi demokratično izvolje
no  zastopstvo Slovencev v  Italiji.

Pogovor z novoizvoljenim deželnim svetnikom DS Stefanom Ukmarjem

Premostiti moramo razlike 
v slovenski komponenti DS

F oto  IG

Svojo politično pot je Stefa- 
no Ukmar začel pred trinaj
stimi leti pri tedanjih Levih 

demokratih. Kandidiral je za 
zahodnokraški rajonski svet in 
prejel največ preferenc. "Nisem 
sicer postal predsednik rajonske
ga sveta, ker so v takratni igri 
veljala druga ravnovesja", je dejal 
v interjuju na Velikem trgu pred 
občinsko palačo. Naposled je Uk
mar neposredno spremljal vse 
spremembe, ki so vodile do usta
novitve Demokratske 
stranke. Leta 2006 je bil iz
voljen ob "zelo ostri 
konkurenci" v tržaški 
občinski svet. "Takrat ni
sem bil osrednji kandidat 
slovenske komponente DS, 
po številu preferenc -  pič
lih treh - pa sem bil iz
voljen v mestno skupščino.
Leta 2011 sem bil v občin
ski svet potrjen. Nato pa 
sem postal kandidat slo
venske komponente De- 
moratske stranke za dežel
ni svet z zgodbo, ki jo vsi 
poznamo. "

Glede t. i. zgoniške afere 
imate še kaj dodati? Pri
prave na deželne volitve 
so bile znotraj slovenske 
komponente DS dokaj 
mučne.

Kar se je zgodilo, je zazna
m ovalo vso m ojo  volilno kam 
panjo. Polem ike so bile n epo 
trebne, v  nekaterih pogledih ce
lo napihnjene. Takrat sem se od
ločil za m olk, ker sem menil, da 
je to naboljša drža za končni vo
lilni izid. Obžalujem dejstvo, da 
n i bila že od samega začetka ja
sno potrjena vključitev obeh  
kandidatov na listo. S tem  bi 
dejansko izničili vsakršno m ož
n o st izvolitve slovenskih pred
stavn ikov zaradi razpršitve gla
sov, izognili pa bi se vsaj posle
d ičnem u škandalu. Bitka m ed  
zgoniškim  županom  in m ano je 
bila takoj ostra in postalo je vsem  
jasno, da bi moral zato na listi ob
stati le en slovenski kandidat. Da
nes to po tezo  potrjujejo številke: 
preference nam reč jasno kažejo, 
da bi slovenska kom ponenta  DS 
v  primeru kandidature dveh pri
pa d n iko v  m anjšine izostala iz  
deželnega sveta. Kljub tem u pa 
sem  m ed  volilno kam panjo  
vsekakor im el tudi več stikov z  
zgoniškim  županom , v  Zgoniku  
sem prejel tudi nekaj preferenc. 
Upal bi si zato reči, da je  po le
mika m im o. Dobro sem vedel, da 
je na kraškem obm očju konkuri
ralo p e t dobrih slovenskih kan
didatov, ki bi lahko želi marsika
tero preferenco. Prav tako sem  
ugotavljal, da se glavnina prefe

renčnih glasov nahaja edinole v  
Trstu. Ker sem po  eni strani pre
bivalec kraškega roba, po  drugi 
pa občinski svetnik v  tržaški obči
ni, sem se odločil, da bom 'ciljal' 
na mesto: ta poteza se je obresto
vala, saj sem se uvrstil na četrto 
m esto na listi DS in si tako izbo
ril m esto  v  deželnem  svetu. 

Kakšna usoda čaka odslej slo
vensko kom ponento v  De
mokratski stranki?

Ne prekrivam dejstva, da je v  naši

slovenski enoti znotraj DS veliko 
zagrenejenosti. Vprašati se mora
m o, ali sm o sposobni te zamere 
prem ostiti in obnoviti ko m p o 
nen to  predvsem  s pom lajenim i 
silami. V nasprotnem primeru bo 
slovenska kom ponenta  DS osta
la zgolj na papirju.

Kaže, da je Demokratska 
stranka vsaj na deželni ravni 
'obdržala položaj' tudi po po
raznem razpletu ob glaso
vanju za novega predsednika 
republike. Kako ocenjujete to
rej zdravje največje levosredin
ske politične enote v naših 
krajih?

Volilni rezultati so nedvom no  
pokazali, da obstajajo velike raz
like m ed  tem, kar DS je na krajev
n i ravni, in  tem, kar je DS na 
državnem nivoju. Najbrž ljudje 
pozitivno presojajo delo stranke 
na krajevni, pokrajinski ravni. Ne 
pozabimo, da so vse tri največje 
občine v  naši deželi, se pravi Por- 
denon, Videm in Trst v  rokah le
vosredinskih uprav. Verjamem  
tudi, da je goriška desnosredin
ska koalicija župana Romolija 
doslej slabo upravljala posoško  
mesto, kar je po  svoje tudi pripo
m oglo k  uspehu Debore Serrac
chiani na deželnih volitvah. Kan
didatka leve sredine je bila ned
vom no dodana vrednost, k i je s

svojo osebnostjo omogočila  
zmago. Nikakor si ne zatiskajmo 
oči: če pom islim o na dogajanja v  
Rimu, je bila zmaga v  Furlaniji 
Julijski krajini pravi čudež! 

Kakšne izkušnje boste kot 
občinski svetnik izkoristili v  
novi vlogi deželnega svetnika? 

Tržaški občinski svet velja za eno  
izm ed najboljših političnih aren 
v  naši deželni stvarnosti. Trst je 
največje m esto v  deželi in  dina
m ike, ki so potrebne pri njego

vem upravljanju, tvorijo izred
n o  izkustveno  dediščino za 
vsakega politika. Izhajam sicer 
iz  prepričanja, da sta Trst in  
Kras m oj dom, prav zato bom  
prvenstveno zagovarjal n june  
interese in  potrebe krajevnega 
prebivalstva, začenši s Sloven
ci, ki na tem področju živijo. 
Moja prizadevanja ko t deželni 
svetn ik  bodo vsekakor 
usmerjena tudi na probleme, 
ki zadevajo Slovence vgoriški 
in  videmski pokrajini.
S kakšnimi prepričanji glede 
prihodnosti deželne stvarno
sti in prihodnosti slovenske 
manjšine boste nastopili nov 
mandat?
Naša m anjšina n i izvzeta iz 
usode, v  katero je vpleteno ce
lotno prebivalstvo naše dežele. 
Potrebujem o korenite refor
me, začenši s poenostavitvijo  

nekaterih odnosov. To velja tudi 
za m anjšino, kjer sm o večkrat 
priča preveč zakoreninjenim  in 
nasprotujočim si stališčem.

Ali to preprosto pomeni poe
notenje dejavnikov znotraj 
manjšine?

Poznam eno sam o slovensko  
m anjšino v  Italiji. Trenutna orga
niziranost glede na politično pre
pričanjem  v  skladu s časom. Mi
nilo  je preveč desetletij od kočlji
vih razdiralnih dogodkov, da bi 
se danes še ločevali na različne 
tabore. Ne vem, ali bom o v  
prihodnje p o  dem okratičnem  
postopku izbirali naše predstav
nike, nedvom no pa bi postala to 
varianta, ki bi našim  predstav
n ikom  poverila drugačno, m or
da popolnejšo legitimacijo od se
danje.

V deželnem svetu boste sedeli 
tudi z Igorjem Gabrovcem, 
predstavnikom stranke Slo
venska skupnost. Kako meni
te, da bo potekalo vajino sode
lovanje?

Glede na zelo pozitivno izkušnjo, 
ki sem  jo  doslej im el v  občin
skem  svetu z  Igorjem Švabom, 
verjamem, da bom  na istem n i
voju vzpostavil odnos tudi z  
Igorjem Gabrovcem, ki ga im am  
za sposobnega in resnega kolego.

IG

Gre za izredno občutljivo tema
tiko in v razpravo mora biti polno  
soudeležena vsa naša narodna 
skupnost. Zanima me, če bom o  
zreli in sposobni, da skupaj nare
d im o tak korak. Potrebne bodo  
korekture tudi k  deželnemu zaščit
nem u zakonu za Slovence.
V m inulem  mandatu sem posve
til veliko pozornost vprašanju 
električnih daljnovodov. Vz
trajam pri predlogu, da jih je po 
trebno dolgoročno vkopati v  
zemljo na trasah, ki sm o jih že žrt
vovali infrastrukturam: železnica, 
naftovod, avtocesta. Ostaja odprto 
vprašanje prihodnosti Slovenske 
socio-psiho-pedagoške službe, ki 
je še vedno nedorečena. Veliko je 
neznank tudi na področju sloven
skega šolstva, ki je za našo skupno
st vitalnega pomena. Da ne govo
rimo o splošno družbenih priori
tetah, ko t so kriza gospodarstva, 
brezposelnost, socialno skrbstvo,

poenostavitev javne uprave, ki naj 
postane varčnejša in  učinkovi
tejša. Pa še obsežno poglavje na
rodnih in jezikovnih  pravic, ki 
predolgo čaka na zadovoljive od
govore.
Vpisarni imam poldrugi meter vi
sok stolp samih fasciklov in map 
z  odprtimi vprašanji, k i so m i jih v  
teh letih nalagali posamezniki, 
društva, podjetja, organizacije. 
Čakajoč na boljše čase. Kaj naj 
rečem? Veselo na delo!

Kakšno politiko menite, da bo 
deželna predsednica Debora 
Serracchiani ubrala do tematik 
slovenske narodne skupnosti? 

Mislim, da bo Serracchiani jeva 
popolnom a odprta in neobre
menjena do vprašanj slovenske in 
ostalih narodno-jezikovnih sku
pnosti. Prav tako računam, da bo 
veliko pozornost posvetila tudi 
čezmejnemu sodelovanju in vse
stranskemu povezovanju s Slove

nijo. Sam jo bom  v  to smer zelo 
spodbujal in ji bom ob strani.

Kot slovenski predstavnik De
mokratske stranke je bil iz
voljen Stefano Ukmar. Kako 
upate, da se bo razvilo vajino 
sodelovanje?

Sem optim ist in  zato tudi pre
pričan, da bova dobro sodelovala 
in s tem tudi koristna za skupno
st, ki nas je izrazila. Sva si vsestran
sko različna in v  tej različnosti se 
bova morda celo dopolnjevala. 
Sem človek dialoga in  sodelo
vanja. Prva soočenja po  volitvah 
so bila pozitivna. Obenem mora
va nujno  soudeležiti tudi ostale 
kom ponente naše skupnosti, de
n im o  skrajnejše, k i so tokrat 
nekako izostale. Obstajajo tudi 
Slovenci zunaj levosredinskega 
bloka. Tega ne sm em o pozabiti in  
pošteni smo, če tega dejstva ne  
prezremo.

IgorGregori
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Odbor nadaljuje svoje delo v postopku za kanonizacijo

P. Marko iz Aviana - deset let blažen
Pater M arko iz Aviana 

(1631-1699) je b lažen že 
deset let. Ob razglasitvi ga 

je Janez Pavel II. 27. aprila 2003 
označil kot "neoboroženega 
preroka Božjega usm iljenja". Se 
kot š tu d e n t je poljski papež 
spoznal tega izjem nega kon- 
tem plativca, ki je potoval po  
Evropi, iz šolski knjig. Bil je p ri
digar, ki je spreobračal tisočgla- 
ve m nožice, čudodeln ik , apo
stol in  oznanjevalec "popo lne
ga kesanja", dragocen svetova
lec kraljev in  cesarjev, branitelj 
svobode in  ed inosti krščanske 
Evrope, ki so jo ob koncu  17. 
stoletja ogrožali Turki. W ojtyla 
je tedaj povedal, da b lažen i 
M arko opozarja evropsko celi
no, da bo n jena eno tnost m oč
nejša, če bo  slonela n a  skupnih  
krščanskih koreninah.
P. M arko je bil p rep rost kapu
cin, toda Gospod je po n jem  po 
segel v zgodovino Evrope in  o h 
ran il n jen  krščanski obraz. Po 
Božjem n av d ih u  je p rid igar v 
kuti pred  usodno  bitko 12. sep
tem bra 1683 pred vrati D unaja
- in  Evrope - s pogum nim i bese
dam i zedinil krščanske vojvode 
ter om ogočil dokončno  zm ago 
nad  Turki, ki so hoteli islamizi- 
rati staro celino. Zgodovinske 
knjige poročajo, da je im el za 
to, da se m i danes obračam o do 
Kristusa in  ne do Alaha, največ 
zaslug prav  furlanski pridigar. 
Za nas je po m em b en  tud i zato, 
ker se je v le tih  1643-47 šolal v 
Gorici, kjer se je naužil oglejske

ga duha.
Sobratje kapucin i - s podporo  
novega odbora, ki si prizadeva 
za kanonizacijo  - se z nov im i 
m očm i posvečajo postopku. Pri 
tem  igra od loč ilno  v logo za
služni veronski škof p. Flavio 
Roberto Carraro, nekdan ji ge
neraln i predsto jn ik  kapucinov 
in  sedanji častni 
p redsedn ik  o d 
bora. Prav on  je 
p red  več kot 35 
leti spet prinesel 
n a  d an  p rim er 
furlanskega ka
pucina in  je tud i 
izbral p. Venan- 
zia Renierja kot 
vicepostulatorja, 
ki je og rom no  
nared il n e  le za 
to, da je p. Marko 
iz Aviana postal 
b lažen, tem več 
tud i za to, da se 
je v rn il iz poza
be. O dbor tre 
n u tn o  sestavljajo 
postu la to rp . Flo- 
rio Tessari in  ose
be iz raz ličn ih  
krajev Veneta in  
Furlanije Julijske 
krajine, dežel, 
kjer je p. M arko 
še najbolj in te n 
zivno opravljal 
svoje poslanstvo. Prejšnji teden  
so se šli p o k lo n it b laženem u  
p atru  n a  njegov grob - pokopan 
je zraven cesarjev v znam eniti

kapucinski cerkvi n a  D unaju  -, 
že več časa pa si prizadevajo, da 
bi se še naprej širila ku lt in  poz
navanje tega velikega človeka 
naše zem lje. Za to  p o budo  
"brez m eja" so gotovo zain tere
sirani goriška in  tržaška škofija, 
pa tud i slovenska skupnost. P. 
M arko iz Aviana je nam reč do 

bro  poznal stičišče narodov, je
zikov in  kultur, n a  katerem  živi
m o, ter si je že pred  400 leti p ri
zadeval za evangeljsko sporoči

lo sodelovanja m ed ljudstvi; v 
d u h u  ed inosti m oram o  v tem  
delu Evrope podreti vse zidove 
in  ovire. Eden izm ed ustanov
n ih  članov  o d bora  je tu d i g. 
M aurizio Q ualizza, žu p n ik  v 
Gradišču ob Soči; leta 1998 je, 
skupaj z VValterjem Arzaret- 
tijem , ki je bil dvajset le t ta jnik 

p. Venanzia in  z veliko nak
lon jenostjo  o h ran ja  stike 
tud i z našim  uredništvom , 
objavil knjigo o p. M arku v 
Gorici in  Gradišču ("Marco 
d 'Aviano, Gorizia e G radi
šča. Dai p rim i stud i all'e- 
vangelizzazione dell'Euro- 
pa"). G. M aurizio m ed d ru 
gim  spom inja, da je kapu
cin  v  17. stoletju v  Gradišču 
večkrat obiskal velikega 
prijatelja, grofa Frančiška 
U lderika della Torre, cesar
skega am basadorja  v  Be
netkah.
Prav v zadn jem  m esecu 
m ed  d rug im  v k in u  vrtijo  
film  Renza M artinellija "11 
settem bra 1683". Ne m ore
m o ga označiti za film  o p. 
M arku, saj se osredotoča 
skoraj izključno n a  o b le 
ganje D unaja in  n a  zm ago 
n ad  Turki dan  kasneje. Ka
pucin  in  "neoboroženi p re
rok" je nam reč tedaj m olil 
za osvoboditev m esta in  de
loval za p o novno  vzposta

vitev m iru  v  tak ra tnem  dram a
tičnem  trenu tku . Tudi zato ga 
lahko  up rav ičeno  im am o  za 
"rešitelja Evrope". /  DD

Razmislek

Katoliška Cerkev caplja 
dvesto let za časom

Ta citat pokojnega m ilan
skega kardinala Martinija 
zelo radi rabijo tudi naši za

mejski novinarji, saj ga je v  uvod
niku za Primorski pred časom ra
bil tudi tamkajšnji časnikar.
Kaj je s tem mislil pokojni kardi
nal, ko  je to izrazil? Prvenstveno 
n e  na to, kar m isli glavnina ča
snikarjev in tudi kakšen laik. Češ: 
splošna odprava celibata, do
voljen abortus, vsak ločeni zako
nec, naj bi se brez večjih težav p o 
novno  poročil v  Cerkvi, odpravo 
spovedi, saj im am o psihotera
pevtske službe, fem inistke rogo
vilijo, da so vedno v  Cerkvi zapo
stavljene, čeprav je prav obratno, 
saj je skoraj po  celem svetu prav v  
Cerkvi največ žensk, pa še bi 
lahko našteval.
Ob vsem tem pa se pozablja, da,

kdor želi biti član Cerkve, m im o 
grede: nihče nikogar v  polnolet
nosti k  temu ne sili, se mora zave
dati, da s tem, ko  je član Cerkve, 
je pozvan h  krščanski poklicano
sti. To je ohranjevanje naše cerk
vene identitete. S tem se prizna 
pravica vsakega, ki je veren, torej 
to, kar je! Če sm o člani Cerkve in 
se tega zavedamo, tudi vemo, da 
ne bom o ugajali "temu svetu", če
tudi sm o "od tega sveta". Ne ob
staja nikakršna norma, da se 
lahko kdo spotika ob tem, da ka
toličan ostaja katoličan. Če je tra
dicija v  tem, kar si, se ne m orem o  
odločati p o  takšni ali drugačni 
ideologiji, ampak ostanem o to, 
kar sm o! Kristjan ve, da so resni
ce, ko t tudi vrednote, ki jih izpo
veduje, nadčasovne, torej trajne 
in  večne! Kristus n i ustanovil

Cerkve za neki točno določen čas, 
ampak za večno, zato govorimo, 
da bo Cerkev trajala do konca sve
ta! Zavedati se m oramo, da bo 
Cerkev vedno ista, da bo ob vseh 
političnih ko t tudi kulturnih spre
m em bah ohranila iste temeljne  
vrednote in isto Božje sporočilo. 
Kristjan se mora zavedati, da v  
svetu, v  katerem živi, mora imeti 
pogum , da živi to, kar je Cerkvi 
bistveno -  Kristusovo sporočilo -  
in ne sporočilo te ali one časovne 
ideologije ali miselnosti. Popol
nom a napačno je, če bi poslušali 
vse tiste napotke in pripombe, ki 
govorijo, da naj se Cerkev odpove 
obrambi človekovega življenja, 
dostojanstva človeka od spočetja 
do naravne smrti, ali dostojansva 
družine m ed  m ožem  in ženo ... 
Češ: če bi Cerkev vse to spremeni
la, bi bile naše cerkve zopet polne  
... Tisti, ki tako mislijo, pozabljajo, 
da vsi tisti, ki so šli p o  tej poti, n i
so povečali števila vernikov, prej 
nasprotno!
Prihodnost našega krščanstva ni 
v  tem, da nekaj na novo uvajamo, 
ampak v  tem, da zvesteje in  po 

globljeno živim o Kristusovo za
puščino, to je evangelij. Kriza 
Cerkve n i nastala v  preveliki zve
stobi do evangelija, nasprotno: 
zato, ker sm o se od njega oddalji
li.
Posodobitev Cerkve, ko t tudi naše 
vere, je v  večji zvestobi in v  veliko
dušnosti do Božje ljubezni, v  p o 
glabljanju vere in z  usklajevanjem 
našega življenja z  Božjo voljo. To 
ni lahko, pa tudi ni nemogoče! 
Ob vsem tem naj dodam še nekaj 
besed o tem, kaj je hotel kardinal 
Martini povedati, ko je izjavil, da 
Cerkev caplja 200 le t za časom. 
Predvsem to, da člani Cerkve, še 
prej tisti, k i te člane Cerkve 
oblikujejo, pozabljajo, da se ne  
smejo prepuščati takšnim in dru
gačnim m odnim  izjavam takšnih 
in drugačnih kvazi cerkvenih vi
zionarjev in se izogibati sporoči
lu, da Cerkev ostaja Cerkev križa 
in nelagodja, pa tudi, da se neče
sa ne uvaja v  Cerkvi iz lagodja, 
ampak zato, da se vsi skupaj pri
bližujem o sporočilu in zvestobi 
evangelija.

Ambrož Kodelja

Po odstopu papeža Benedikta XVI.

Potreba po novem 
cerkvenem zakoniku

Potem  ko se je donedavni 
papež Benedikt XVI. zara
di preutrujenosti in  fizične 

izčrpanosti odpovedal svoji služ
bi, je m arsikdo pogledal, kaj o 
tem  piše v sedaj veljavnem Zako
niku cerkvenega prava. V 2. pa
ragrafu 332. kanona beremo: "Če 
se zgodi, da se rimski papež od
pove svoji službi, se za veljavnost 
zahteva, da je odpoved svobodna 
in  pravilno izražena, ne pa, da jo 
kdorkoli sprejme". V prejšnjem 
zakoniku, ki je bil veljaven do 25. 
januarja 1983, pa v 221. kanonu 
beremo: "Če bi se pripetilo, da bi 
se papež odpovedal, za veljavno
st te odpovedi ni potrebno, da bi 
jo sprejeli kardinali ali kdo drug".
V Zakoniku cerkvenega prava (v

latinskem izvirniku Codex Iuris 
Canonici) so sistematično zbra
ne vse norm e in  določila, na ka
terih  sloni ureditev katoliške 
Cerkve. Zlasti po Tridentinskem 
koncilu (1545-1563) so se začeli 
kopičiti številni odloki in  najraz
ličnejša kanonična določila. Za
radi čedalje večje nepreglednosti 
pa je njihovo preučevanje posta
lo zelo zahtevno. Nastala je po
treba, da se v enem  samem zako
niku uredijo vsa kanonska do
ločila. Papež Pij X. je leta 1904 dal 
potrebna navodila, tako da je de
lo steklo in  bilo po 13 letih 
dokončano. Leta 1917 je tedanji 
papež Benedikt XV. razglasil 
om enjeni zakonik, ki je bil seve
da sestavljen v latinščini. Naj kot

zanimivost povemo, da je po po
sredovanju ljubljanskega škofa 
dr. Gregorija Rožmana Sveti se
dež prvikrat v  zgodovini dovolil 
ravno Slovencem prevod zako
nika, ki ga je leta 1943 pripravil 
tedanji profesor na teološki 
fakulteti v Ljubljani dr. Alojzij 
Odar. Latinsko -  slovenska izdaja 
zakonika s spremnimi besedili in  
dokum enti obsega dobrih 1050 
strani. Pri tem  izrednem  podvi
gu dr. Alojzija Odarja (20. maja 
bo preteklo 60 let od njegove 
smrti) so sodelovali kot cenzor 
dr. Aleš Ušeničnik, profesorji dr. 
Viktor Korošec, dr. Franc Jere' in 
Jernej Pavlin ter urednik Ludvik 
Klakočer.
Zaradi številnih novosti, ki sta jih 
prinesla čas in  II. vatikanski ve
soljni cerkveni zbor, je bilo treba 
poskrbeti za sestavo novega zako
nika. Za slovenski prevod je tok
rat poskrbela posebna prevajal
ska komisija pod predsedstvom 
predstojnika katedre za cerkveno 
pravo na Teološki fakulteti v Lju

bljani dr. Stanka Ojnika. Za sklad
nost s civilno pravno term inolo
gijo sta poskrbela akademik prof. 
Alojzij Finžgar in  prof. Ciril Kržiš
nik, predstojnik pravnoterm ino- 
loške sekcije pri SAZU. V veliko 
pom oč pri prevajanju je bil tudi 
prejšnji Odarjev prevod.
Novi Zakonik cerkvenega prava 
šteje 1752 kanonov. Prva knjiga 
prinaša splošne določbe. V drugi 
knjigi so pod naslovom  Božje 
ljudstvo določila, ki zadevajo ver
nike, hierarhično ureditev Cerk
ve (tu najdem o že prej navedeni 
kanon  332) ter ustanove po
svečenega življenja in  družbe 
apostolskega življenja. Tretja knji
ga prinaša kanone o učiteljski 
službi Cerkve, četrta o posveče- 
valni službi, peta o cerkvenem 
premoženju, šesta o sankcijah v 
Cerkvi, sedma o sodnih, kazen
skih in upravnih postopkih. Pre
vodu besedila zakonika je doda
no podrobno  stvarno kazalo z 
navedbo ustreznih kanonov.

(mab)

Rov sv. Barbare

Prekopali posmrtne 
ostanke okoli 800 žrtev

I z rova sv. Barbare pri Laškem 
so doslej prekopali posm rtne 
ostanke okoli 800 žrtev, po 
ocenah jih  na prekop iz jaška 

čaka še okoli 2000. Zgodovinar 
Jože Dežman se je ob četrti oblet
nici odkritja m nožičnega gro
bišča v tem  rovu vprašal, ali smo 
sposobni prekopati še te žrtve ali 
smo ideološko zaslepljeni in  tega 
dejanja še ne bom o zmogli.
Po Dežmanovem m nenju bi rud-

Celjanko Elzo Premšak, je dejal 
Dežman.
Vprašal se je tudi, ali smo lahko 
brezčutni za trpljenje žrtev, ki 
nam  ga kaže roka ene žrtve, ki se 
oklepa nožne proteze druge žrt
ve. "Ali lahko spoštujemo zadnje 
trenutke žrtve, k v usta skrije p r
stan, pa žrtve, ki v čevelj skrije 
rožni venec. Ali bom o sposobni 
odkriti, ali je skupina žensk, ki je 
bila ubita, m orda skupina slo-

nik Huda Jama, v katerem  se 
nahaja rov sv. Barbare, lahko 
preuredili v kulturni spom enik 
državnega pom ena oz. v spom in
ski muzej, odp rt za javnost. 
Ocenjuje, da so izkušnje Hude Ja
me povsem primerljive s koncen
tracijskima taboriščema Dachau 
in  Auschvvitz.
Kot je dejal Dežman, je Huda 
Jama neprekosljiv spomenik 
naj hujše morije v Evropi po 
drugi svetovni vojni. Ob tem  
je izpostavil Srebrenico, ki je 
po m nožičnem  ubijanju 10- 
krat manjša, kot je bilo po
bijanje v Sloveniji leta 1945. 
Dežman si želi, da se v Hudi 
Jami opravijo dela po odloč
bi rudarske inšpekcije, 
predvsem, da se prepreči 
m orebitno zasutje že preko
pan ih  žrtev. Stroka se tudi 
pogovarja o tem, ali je ob
stoječa grobnica v jami pri
m erna za dokončno poko- 
pno mesto teh žrtev, ali pa bi 
bilo bolj sm iselno te žrtve 
pokopati kje drugje. V jami pa so 
doslej uredili pohodne poti, od- 
vodnjavanje, prezračevanje, del 
jame je tudi elektrificiran.
Po D ežm anovih besedah Tito 
odhaja iz zavesti Slovencev, in  to 
zaradi psihoterapevtskih učinkov 
Hude Jame. Pojasnil je, da bi za 
ureditev muzeja potrebovali oko
li 300.000 evrov, vendar je treba 
urediti tud i lastniške odnose z 
Rudnikom Trbovlje-Hrastnik, sa
ma jama pa je v lasti Pivovarne 
Laško.
Na vprašanje, kdo so žrtve iz Hu
de Jame, je Dežman odgovoril, 
da gre za belogardiste in  naj
verjetneje za skupino 30 mlajših 
deklet, ki so bile v jamo iz tabo
rišča Teharje pripeljane na podla
gi zahteve Edvarda Kardelja. Za
radi lažnega poročanja o Hudi Ja
mi so povojne oblasti ubile tudi

venskih deklet, odpeljanih  iz 
Teharij", še pravi Dežman, ki je 
opozoril, da se v bližini Hude Ja
me nahaja še en rudnik, in  sicer 
Pečovnik, ki je tudi morišče 
večjih razsežnosti.
Predstavnik ministrstva za delo, 
družino in  socialne zadeve Cve-

n

to  Uršič je povedal, da je vlada 
pred dobrim  mesecem im enova
la novo komisijo za reševanje 
vprašanja povojnih grobišč, v ka
tero je im enovala devet 
strokovnjakov iz osrednjih držav
n ih  strokovnih institucij. Pred
sednik te komisije je Dežman. 
Vlada je sprejela tud i program  
dela na tem  področju. Letos bo
do sredstva nam enjena za vz
drževanje grobišč v približno 20 
upravnih enotah. Ob tem  bodo 
sredstva nam enjena tudi za odk
rivanje in  urejanje novih grobišč, 
velik del sredstev bo šel za uredi
tev rova sv. Barbare skladno z 
zahtevo rudarske inšpekcije. Iz 
poročila o porabi finančnih sred
stev za ureditev rova sv. Barbare 
od leta 2008 do 2011 pa je raz
vidno, da je bilo porabljenih 
nekaj manj kot milijon evrov.



ZA VERODOSTOJNOST CERKVE 
NAJVEČJA MOŽNA MERA 
PROZORNOSTI
Prozornost je morda najnujnejša zahteva, 
ki se porojeva v italijanski družbi. Prav ta 
značilnost, ki od nekdaj spremlja novi sistem 
“skrbi za potrebe Cerkve”, je - in mora ostati - 
prvenstvena naloga na njeni poti; še posebno, 
ko se govori o virih, ki so povezani z “osmimi 
tisočinkami” (t.i. 8xmille) in torej s tisto 
svobodno izbiro, ki jo italijanski 
davkoplačevalci izrazijo ob predstavitvi 
davčne prijave. Glede tega predsednik 
Italijanske škofovske konference (C.E.I.), 
kard. Angelo Bagnasco, pravi: “Vsi poznamo 
absolutno odločilni pomen prozornosti, 
in to še bolj v našem družbenem, kulturnem 
in političnem kontekstu. Danes je jasna 
transparenca, zlasti pri uporabi denarja, bolj 
kot kadarkoli prej nujen pogoj za splošno 
verodostojnost Cerkve in za plodno 
uresničevanje njenega poslanstva v svetu”.
Zato si C.E.I. prek svoje službe za promocijo 
tudi z informativnimi kampanjami stalno 
prizadeva, da bi dosegla ta pomembni cilj.
To bo naredila tudi letos, ko bo pripravila 
resnične zgodbe v obliki televizijskega spota, 
ki se lahko poglobijo na portalu 
www.8xmille.it in na povezani mapi 
opravljenih del. Tako bo še bolj jasno, da 
nameniti osem tisočink katoliški Cerkvi ni le 
dejanje doslednosti do lastne vere, temveč tudi 
konkreten način odgovornosti do drugih in 
za druge. Drugače povedano: soodgovorni 
v cerkveni in civilni skupnosti.

MG. BAMBINO

KI JO  VSI DOŽIVLJAMO
Italijanska škofovska konferenca (C.E.I.) je angažirana v "projektu prozornosti", ki presega zakonska določila o objavi letnega obračuna "osmih 
tisočink" katoliški Cerkvi (čl. 44  zakona 2 2 2 /8 5 ) ,  tako da dodaja tudi t.i. m apo "osmih tisočink". Za kaj gre? Če greste na internetni portal 
www.8xmille.it, boste našli karto Italije, na kateri boste lahko našli in si ogledali različne projekte, ki jih je C.E.I. financirala na italijanskem  
ozemlju. Na razpolago so informacije, ki se stalno ažurirajo, saj vsaka škofija, ki na svojem ozemlju upravlja sredstva osmih tisočink katoliški 
Cerkvi, vnaša v m apo osmih tisočink podrobnejše podatke o lastnih izdatkih. To je edinstven in inovativen projekt prozornosti, ki omogoča, da na 
mapi lahko sprem ljamo na tisoče posegov.
V televizijski informativni kam panji 201 3  se pripoveduje o nekaterih izmed teh  del. Tu so:

V Rimu m e n z a  " d i Colle Oppio" d e l i  v e č  k o t  
5 0 0  o b r o k o v  d n e v n o .  To s r e d i š č e  š k o f i j s k e  
K ar i t a s  n u d i  n e  le p o m o č  o s e b a m  v t e ž a v a h ,  
a m p a k  u r e s n i č u j e  n a č r t e  č lo v e š k e  in civ i lne  
p r o m o c i j e .
V Milanu Grangia d i M on lue ' s  p o m o č j o  
p r o s to v o l j c e v ,  o p e r a t e r j e v ,  s e s t e r  in s r e d s t e v  
iz s k l a d a  o s e m  t i s o č in k  s p r e j e m a  b e g u n c e ,  
z l a s t i  a f r i š k e ,  ki be ž i jo  p r e d  spor i ,  
d i k t a t u r a m i  in m u č e n j e m .  T a m  l a h k o  
p r e j m e j o  n e  le f o r m a c i j o  in p o d p o r o ,  d a  si 
u s tv a r i j o  n o v o  ž iv l j e n j e ,  t e m v e č  tu d i  t o p l i n o  
p r a v e g a  d o m a .
V Turinu s e  f u n d a c i j a  Operti o d z i v a  n a  krizo 
z a d n j i h  le t  s  p r o je k t i  m i k r o k r e d i t a  in s 
s p o d b u j a n j e m  s r e č a n j  m e d  t e m i ,  ki d e l o  
i šče jo ,  in t i s t im i ,  ki g a  p o n u j a j o .  Veliko  ljudi 
je  ž e  n a š l o  n o v e  p r i l o ž n o s t i  in p r i č a k o v a n j a .

V m e s t u  Catania, v če t r t i  Librino,  G iu l i a n a  
G ia n i n o  s k u p a j  s š t e v i ln im i  p ro s to vo l jc i  
u p r a v l j a  Centro Talitakum.
To je  c e l o d n e v n a  š o l a ,  o p o r n a  
t o č k a  z a  v e l ik o  m l a d i h ,  ki bi 
d r u g a č e  n e  v e d e l i  k a m  iti.
T a l i t a k u m ,  ki p r e d s t a v l j a  u p a n j e  
z a  v s o  č e t r t ,  je  d o k a z ,  d a  je 
r e s n i č n o  m o g o č e  s p r e m e n i t i  
o b r a z  t e r i t o r i j a .
V Milanu p a t e r  E u g e n io  B r a m b i l l a ,  
ki g a  je n a v d i h n i l o  d e l o v a n j e
d o n  M i la n i ja ,  ž e  v e l ik o  le t  s k rb i  z a  
p r o j e k t  š o l a n j a  v  d v e h  č e t r t i h  
v  p r e d m e s t j u .  M la d i ,  n a v i d e z n o  b r e z  
p e r s p e k t iv ,  u t e g n e j o  z  ljudsko šolo 
"I čare" p r e s e č i  t e ž a v e  in o b e n e m  
tu d i  p r e d s o d k e  ljudi.

V Neaplju, v ječi Nisida, g .  F a b io  De Luca 
p o d p i r a  m l a d o l e t n e ,  ki m o r a j o  p r e s t a t i  
z a p o r n o  k a z e n .  P o t  je  d o l g a  in t e ž a v n a ,  
v e l ik o  z a d o š č e n j e  p a  je  v id e t i  n e k a t e r e  
m l a d e ,  ki j im u s p e  n a j t i  p r a v o  p o t .
V Etiopiji, v  k ra ju  VVolisso, je b o ln i š n i c a ,  
ki jo u p r a v l j a  CUAMM - z d r a v n i k i  z  Afriko,  
e n o  g l a v n i h  t o v r s t n i h  s r e d i š č  z a  v so  
Et iop i jo .  Z d ra vn ik i  in d r u g o  z d r a v s t v e n o  
o s e b j e  t u d i  o b i s k u j e j o  bol j  o d d a l j e n e  
k r a j e ,  k a m o r  n o s i jo  z d r a v i l a  in
p o m o č  t i s t i m ,  ki n e  m o r e j o  priti 
d o  b o ln i š n i c e .
V k r a ju  Bahir Dar p a  O/M, C e n t r o  V o lo n ta r i  
ne l  M o n d o  ( C e n t e r  p r o s to v o l j c e v  v s v e t u ) ,  
u r e s n i č u j e  k r a j e v n e  d e j a v n o s t i ,  d a  bi nud il  
z a p o s l i t v e n e  m o ž n o s t i  l j u d e m ,  p e d v s e m  
ž e n s k a m ,  ki s o  p rav i  m o t o r  e k o n o m i j e .

TUDI LETOS LAHKO NAMENIŠ OSEM TISOČINK KATOLIŠKI CERKVI NA VEČ NAČINOV:
► s polo 8xm ille, priloženo obrazcu CUD, ki jo je t reba  oddati  do 3 0 . sep tem bra davčnem u posredniku ali v zaprti  ovojnici na  poštnem  u radu .  Svojo 
izbiro lahko posreduje te  tudi po in ternetu .
Kdor ni več obvezan predložiti davčno prijavo, to velja zlasti za  upokojence in odvisne delavce brez drugih  dohodkov in odtegljivih stroškov, lahko vseeno 
n a m en i  osem tisočink katoliški Cerkvi s pomočjo pole, ki je p ri ložena obrazcu CUD.
► z  obrazcem  Unico, ki ga  je t reb a  oddati  do 30 .  sep te m b ra  neposredno  po in ternetu  ali davčnem  posredniku. Kdor ni obvezan k elektronski oddaji, 
lahko obrazec odda  od 2. m a ja  do 30 .  junija v ka te rem  koli poštnem  uradu .
► z  obrazcem  730-1, priloženim obrazcu 7 3 0 ,  ki ga  je t reb a  predstaviti do 3 1 . m aja , če se za to prijaviš pri Centru za  davčno pomoč (CAF), ali do 30. 
aprila ,  če se obrneš  na n a d o m e s tn e g a  plačnika davka (delodaja lec  ali pokojninska us tanova) .
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Kratke
Pojemo Evropi
V okviru letošnjega projekta Pojemo Evropi, ki ga izvaja DVS 
Bodeča neža, podpirata pa Urad RS za Slovence v zamejstvu in po 
svetu ter Javni sklad za kulturne dejavnosti, bodo z zborom poleg 
stalne zborovodkinje Mateje Černič delali še  trije dirigenti: Mirko 
Ferlan, Urša Lah in Ragnar R asm unssen.
Zadnja dva bosta z zborom v petek, 3 . maja 2013 , med 16 .00  in
2 0 .0 0  uro, izvedla odprto vajo, ki je odprta tudi za javnost. Zlasti 
pa ocenjujemo, daje odprta vaja zanimiva za zborovodje in druge 
glasbene pedagoge. Ta delavnica bo izvedena v soorganizaciji 
Združenja cerkvenih pevskih zborov -  Gorica in PD Vrh Sv. 
Mihaela. Združenje pa nastopa tudi v vlogi pokrovitelja.
Ragnar Rasm ussen je profesor dirigiranja na univerzi v Tromsu, 
vodi zborovodske seminarje po Evropi in po svetu; je dirigent 
priznanega univerzitetnega norveškega zbora Mimas, deset let je 
vodil profesionalni zbor Vocal Nord. Z obema zboroma je dosegel 
odlične rezultate, v nacionalnem in mednarodnem merilu. Tri leta 
je projektno vodil Norveški nacionalni mladinski zbor, leta 2010  
pa je bil dirigent Svetovnega zbora mladih. Urša Lah je šestnajst 
let vodila MeMpz Veter pri Glasbeni mladini ljubljanski in sedem  
let Akademski pevski zbor Tone Tomšič Univerze v Ljubljani ter z 
njima dosegala odlične rezultate na državnih in mednarodnih 
tekmovanjih. Leta 2 0 0 8  je v Debrecenu z APZ Tone Tomšič osvojila 
prestižno Veliko nagrado Evrope.
DVS Bodeča neža v letošnjem letu s  projektom Pojemo Evropi 
stopa naproti še  večjim izzivom. Mateja Černič: “Ocenjujem, da 
delo z uveljavljenimi gostujočimi dirigenti predstavlja največji 
doprinos prav zaradi dejstva, da lahko pevke preko različnih zornih 
kotov in različnih načinov dela čim bolj celostno in kompleksno 
dojamejo posam ezne skladbe in se  tudi sam e zavedajo različnih 
možnosti interpretacij. Delo z različnimi dirigenti pripomore tudi k 
tehničnemu napredku na vokalnem področju ter odpira pevkam 
različne poglede v okviru interpretacije posameznih skladb. Na ta 
način se  lahko posebej ovrednoti zbor kot avtonomna struktura. 
Meni se  zdi pomembno ovrednotiti tudi vzgojno komponento, saj 
je tak način dela za tako mlade, a zrele pevke, pomemben tudi 
zato, ker jim z navajanjem na različne možnosti in interpretacije 
d oločenega e lem enta , v tem  primeru skladbe, na raznolike 
delovne načine spodbuja k ustvarjalnosti tudi na drugih področjih 
-v šo li in pri drugih dejavnostih”.
Udeležba na odprti vaji je brezplačna, Bodeče neže pa bodo vesele  
prostovoljnih prispevkov.
Vaja bo v župnijski dvorani v Doberdobu. Za vsa dodatna pojasnila 
lahko interesenti kličejo na 347  1 4 2 5 4 4 3  ali 0 0 3 8 6  3 1 8 0 7 0 3 6  
oziroma pišejo na bodeca_neza@yahoo. it.

Kulturni dom /  Odprtje razstave slikarja 
Edoarda Pirusela
V četrtek, 18. aprila, so  v Galeriji Kulturnega doma v Gorici odprli 
samostojno razstavo goriškega slikarja Edoarda Pirusela, ki nosi 
naslov “Habitat med mikavnostjo in resničnostjo”.
Edoardo Pirusel je rojen v Palmanovi 
leta 1943 . Po opravljenem študiju na 
Likovni šoli v Gorici (Istituto d'arte), je 
diplomiral na Liceju za um etnost v 
B en etk a h . K asn eje  je  ve lik o  let 
poučeval likovno vzgojo na raznih 
d ržavnih  šo la h  v n aši d e ž e li .
Razstavljati je  pričel leta 1 975 . Od 
takrat je sodeloval na kakih stotih  
natečajih in skupinskih prikazih na 
državni ravni. Povsod je bil deležen  
pomenljivih priznanj. Postavil je tudi 
številne oseb n e  razstave deželnega značaja. Njegovi likovni 
ustvarjalnosti so  s e  posvetili: Milko Bambič, Fulvio Castellani, 
Marino Medeot, Fulvio Monai, Mario Meozzi, Silvio Cumpeta, Joško 
Vetrih, Daniela Magrin, Carlo Milic, VitoSutto. Edoardo Pirusel živi 
in dela v Gorici.
Umetnika je na otvoritveni slovesnosti predstavil goriški likovni 
kritik Joško Vetrih. Razstavo “poklon goriškemu umetniku ob 
njegovem življenjskem jubileju (80-letnici) ” sta priredila Kulturni 
dom v Gorici in kulturna zadruga Maja iz Gorice.
Razstava bo odprta v Galeriji Kulturnega doma vse do 12. maja 
2 0 1 3  po naslednjem urniku: od ponedeljka do petka: od 9 .0 0  do
13 .00  in od 16 .00  do 18 .00  ure, ter v večernih urah med raznimi 
kulturnimi prireditvami.

KC Lojze Bratuž /  Predstavitev knjige Giannija 
Rijavca "Na krilih belega goloba"
Dva univerzalna jezika sta , ki zaznam ujeta življenje in delo  
Giannija Rijavca. Že od zgodnjega otroštva, pa v se  preko

mladostniških let do zdajšnjega 
časa je prvi univerzalni jezik, po 
katerem ga vsi poznamo, glasba. 
Tako tista popularna (od Mateje, 
preko Nancy do Špele) kot tudi 
zborovska in tista, ki so jo  peli z Big 
Ben kvartetom.
Drugi univerzalni jezik pa je jezik 
miru in ljubezni, ki ga Rijavec širi s  
sv o jo  fu n d a c ijo  Beli g o lo b . K 
širjenju pa bo pripom ogla tudi 
knjiga Na krilih belega goloba. V 
njej avtor popisuje začetek ideje o 
letu  B e le g a  g o lo b a , ki s e  z 
navdušenjem  in zavestjo širi iz 
Slovenije, s  Trnovega pri Gorici, 

prek Rima do Tibeta, v Armenijo, Makedonijo, Srebrenico... ter 
poudarja pomen miru, ljubezni, sodelovanja med različnimi narodi. 
Pri tem pa ji pomaga tudi glasba. Skupaj sta našli podpornike med 
politiki, g lasb en ik i, novinarji, zdravniki in drugimi javnimi 
osebnostmi. Beli golob nadaljuje svoj let s  knjigo in naprej... v 
nebo. Knjigo bodo predstavili v Kulturnem centru Lojze Bratuž v 
Gorici v torek, 7. maja, ob 20 .30 . Toplo vabljeni!
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Uspel pomladni Praznik frtalje v Rupi

Andrej Černič: "Rešitve so..., zanje 
pa se moramo potruditi"
Praznik frtalje v  Rupi je ob 

koncu  aprila v naših  
krajih  prav  gotovo ena 

najbolj priljubljenih  prireditev. 
Š tiriinštirideseta izvedba se je 
začela v četrtek, 25. aprila po 
po ld n e , z n as to p o m  o tro šk ih  
pevskih zborov Vrh Sv. M ihaela, 
S tandrež in  Rupa-Peč ter h a r
m onikarja Mateja Emilia iz Zgo
nika. G lavna točka 
d neva je n a to  b ilo  
trad ic io n a ln o  tek
m ovanje v cvrtju  fr
talje. Tričlanska ko
misija, ki je ocenjeva
la obliko in  okus, je 
prisodila prvo nagra
do  Loredani C ibini s 
sinom  Jacopom  iz 
Rupe (prejela sta 55 
točk n a  skupn ih  60); 
n a  drugo  m esto se je 
uvrstil Aleks Kosič s 
s inom  Ja n o m  iz Ru
pe (45/60), n a  tretje 
pa A ndrea Pelle s 
hčerko M artino  in  
sinčkom  M arcom  iz 
Gabrij (43/60). Večer 
je kronal ples ob  n o 
tah  ansam bla Kraški 
m uzikanti.
V lepem  pom ladnem  vrem enu, 
ki je presenetilo  (ne le) o rgani
zatorje, se je p raznovan je  n a 
daljevalo v nedeljo, 28. aprila, 
ko je na prizorišče prireditve, ki 
jo skrbno pripravlja okrog dvaj
set delavnih  članov Prosvetne
ga društva Rupa-Peč, prišlo ve
liko ljudi iz vse Goriške, pa tud i 
iz Tržaške in  b ližn jih  krajev 
onkraj državne meje. V ku ltu r
n em  sporedu, ki ga je povezo
vala predsednica društva M ar
tina  Gereon, je najprej nastop i
la p lesna skupina Amaterskega 
k u ltu rno  športnega društva Vi
pava. N ato je bil na vrsti častni 
govornik . Letos je to  b il ča
snikar Andrej Čemic, po rodu 
iz D oberdoba, ki je v slovenski 
p resto ln ic i oprav il akadem ski 
študij, že nekaj let pa si tud i n a 
b ira  d ragocene delovne 
izkušnje. Za m ikrofonom  n a  ru- 
penskem  od ru  je spregovoril o 
času, v katerem  živim o, in  o 
tem , kako naj se z n jim  soočajo 
zlasti m lad i (pa tu d i zam ejske 
ustanove...). Začel je z b igban -  
g o m  m ed  idealizm om  in  realiz
m om . "Ta razkorak obstaja pri 
čisto vsaki generaciji, pač glede 
n a  po trebe časa in  razm ere, v 
katerih  človek živi. D anes živi
m o  v p regovorno  kriznem  
stanju in  se m oram o tem u  pri
lagoditi: d ružba nestabilnosti, 
d ružba fleksibilnosti, družba, v 
kateri za n edo ločen  čas lahko 
dobite sam o še začasno pogod
bo  in  razna sodelovanja. Pa da 
ne bo  pom ote, ne m islim  nad  
tem  jam rati in  se pritoževati. 
Taki so pač časi in  ne preostane 
n am  drugega, kot da v  teh  časih 
živim o", je ugotovil govornik. 
Č ernič, ki je p ri zn a n em  lju 
bljanskem  tedn iku  postal pravi 
strokovnjak za lokalna in  g lo
balna ekonom ska vprašanja, je 
tu d i razložil, "da živijo Italija, 
Slovenija in  ce lo tna  zah o d n a  
Evropa še vedno  v  sistemu, ki je 
bil zasnovan v povojnem  času. 
Sistem zaposlovanja, predvsem  
v javnem  sektorju, sistem  
poko jn in sk ih  b lagajn  in  
upokojitevenih starosti, sam trg 
dela: vse to  je s lonelo  n a  p o 
stavki precej krajše življenjske 
dobe in  dejstva, da veliko večji 
delež delovno aktivnega prebi
valstva po d p ira  veliko m anjši 
delež upokojencev. Razmerja se 
danes obračajo, zato ta  sistem

preprosto n i več vzdržen. Treba 
ga je sprem eniti. In tega se m o 
rajo najprej zavedati prav mladi, 
ki šele stopajo  v  svet 'o d ra 
slih 1 N ekdanja m inistrica For- 
n ero  je po  n jegovem  m n e n ju  
n a  neki nač in  im ela prav, ko je 
dejala, da m lad i ne sm ejo b iti 
'izb irčn i', saj izbirčnost "v sm i
slu čakanja na pravo priložnost,

tren u tn o  m ed bogatejšim i Slo
venci, ki sta šla v tu jino  's tre
b u h o m  za k ru h o m 1. Uspelo ji
m a je. G ovoreči Tom, tisti 
m aček, ki ga im ate številni na 
svojih pam etn ih  telefonih in  ta
blicah in  ki za vam i ponavlja iz
rečene stavke, je n juna  p o g ru n 
tavščina. Aplikacija G ovoreči 
Tom, ena od globalno naj večjih

čakanja n a  pravo službo, 
čakanja n a  redno  zaposlitev" ni 
"luksuz, ki si ga danes lahko pri
voščim o". Černič je prepričan, 
da si je danes p o treb n o  sam i 
najti p riložnost ali si jo ustvari
ti v m o d ern ih  delovno-pravnih 
okvirih. Na dan  je treba povleči 
o sebno  in ic ia tivo . "N obeno  
jam ranje ali pritoževanje n im a 
sm isla. P o trebno  je sprejeti 
d uha  časa in  skušati po  n jem  ži
veti. To so zelo pogosta sporoči
la, ki so naslovljena na mlajšo 
populacijo  s s tr a n i1 o d raslih '. V 
redu, strin jam  se.
V prašanje, ki se 
m i ob tem  narav
n o  poraja, pa je, 
ali so sp loh  p o 
n u je n i zadostn i 
pogoji, da se od  
m lajših  zahtevajo 
nove oblike dela, 
večja fleksibilnost 
in  prilagodljivo
st”. Steve Jobs je 
svoje m ach in to - 
she začel izdelova
ti v dom ači garaži, 
in  to  povsem  le 
galno. "Ali je to  
danes p ri nas 
m ožno? Kaj pa, če 
bo  strop naše ga
raže za 15 ali 20 
cm  prenizek glede na zakonske 
predpise? Kaj pa, če n e  boste 
im eli izhodov, ki bi ustrezali n a 
tančn i definiciji zasilnega izho
da?... Enostavno, pozab ite  na 
svoj 'm ac h in to sh '" . Zaradi b i
rokracije in  stroškov je zelo 
težavna tud i p o t do sam ozapo
slovanja. M ladem u človeku si
stem  ne pride napro ti. "In  na 
tem  m estu  pride do trka dveh 
povsem  raz ličn ih  svetov in  
do jem anj. M ladi (a n e  sam o 
m ladi) potrebujejo nekaj, česar 
jim  sistem, ki jim  narekuje tem 
po, ne m ore nud iti" . M arsikje 
ne m orejo n iti telem atsko prija
viti dohodn ine . "Italija, p o n o 
sna članica skupine G8, zaseda 
letos 50. m esto na lestvici teh 
nološko nap red n ih  držav (razi
skavo je izvedel Svetovni eko
nom ski forum ). Slovenija je za
sedla 37. mesto, pred Italijo so 
se uvrstili Kazakstan (43. m e
sto), Turčija (45. m esto), Č rna 
gora (48. m esto), pa še bi lahko 
naštevali". Pa še "poučna zgod
bica" o trku  dveh svetov: "Sa
m o in  Iza Login sta zakonca,

uspešnic na iPho- 
n ih  in  Galaxyjih, 
je torej slovenska. 
In to  čisto zares. 
Sedaj pa k p ara 
doksu: aplikacija 
im a po o cen ah  
n je n ih  ustvarjal
cev m ed  510 in  
520 m ilijonov  
uporabnikov . In 
kje im a n ju n o  
podjetje sedež? V 
Sloveniji? Kje pa? 
Na Cipru. Prepro-

"Zal je tud i v naši zamejski sku
p n o sti vse težje najti 'p ro sto r 
pod  so n c e m '. Razmere so seve
da pri nas povsem  drugačne. 
Ker gre za m anjšo skupnost, je 
tu d i ciljn i trg  m anjši, vzdrže
vanje tržn ih  razm er (govorim  
za profesionalne ustanove) pa 
skoraj nem ogoče. Jasno je, da je 
brez javnih  prispevkov s strani 
R im a in  L jubljane zelo težko 
preživeti. Zavedati pa se m ora
m o, da bo teh  prispevkov, vsaj v 
nad a ljn jem  obdob ju , čedalje 
m anj. Manj bo  sredstev za usta
nove, m anj bo  sredstev za delo
vanje teh  ustanov  in  m anj bo 
tu d i sredstev za pok licno  
uvajan je m la jših  v življenje 
naše skupnosti. Tudi v m anjšini 
bodo  po trebne sprem em be in  
razm islek o dosedanjem  delo
vanju, vključno z vprašanjem , 
ki za ce lo tno  m anjšinsko sku
p n o st Slovencev v Italiji p red 
stavlja nekakšen tabu: so sredst
va res vedno racionalno  in  go
spodarno  porab ljena”? 
Postavlja se d ilem a: kako na-

sto zato, ker je ta m  poslovno  
okolje bolj prijazno (v tem  pri
m eru  ne gre za skrivanje davčne 
identitete, am pak predvsem  za 
davčno m anj obrem enjene po 
sle, začenši z m anjšim  davkom  
n a  dobiček). Kdo pa ostaja na 
p rim er v Sloveniji? Pred tedn i 
je D avčna uprava objavila sez
n am  podjetij, ki im ajo m ilijon
ske davčne dolgove: vsa ta  
podjetja pa im ajo - za vraga - se
dež v Sloveniji in  dolgujejo sku
p n o  930 m ilijonov evrov držav
n i blagajni - to  je 2,5% sloven
skega BDP. Ni torej čudno, da se 
v ta k ih  razm erah  m lad i zn a j
dejo v  stanju, ko je kljub dobri 
volji, ki jo nekateri pokažejo, za
radi b irok ra tsk ih  zapletov in  
d ru g ih  nep rav ilnosti najlažje 
poseči po  najslabši m ožnosti: 
začasnim  delom  n a  črno. Ja, ob 
tej ugtovitvi lahko sam o še če
stitam o Levstiku, kako daljno
viden je bil leta 1858, ko je za 
narodnega junaka M artina Kr
pana  izbral še vedno aktualno 
tipologijo poklica - delo na čr
no". In še pogled v naše kraje.

prej? V prašanje je, ali so se 
m anjšinske ustanove sposobne 
p rilagod iti nov im  tokovom . 
"Tudi m ladi 'zam ejci' nam reč 
ne uhajajo  tis tem u sp lošnem u 
toku , ki zahteva fleksibilnost, 
prilagodljivost in  začasna delov
n a  razmerja. Tok dogodkov nas 
pelje v to  smer, tem u  bi se m o 
rale (nekoliko bolj) prilagoditi 
tu d i naše ustanove: razum em , 
da je težko, ker je b ilo  doslej de
lovanje o snovano  drugače. A 
gre za korak, ki je n u jno  potre
ben: m ladi se m orajo prilagodi
ti današn jem u času, a današnje
m u  času se m orajo  prilagoditi 
tu d i naše ustanove, če želijo 
m lade zadržati". Andrej Černič 
je n a  koncu dejal, da v svojem 
razm išljanju n i "želel izpasti pe
sim istično n iti negativno, am 
pak predvsem  realistično. Ne tr
dim , da n i rešitev: rešitve so in 
im am o  jih  n a  dlani. Res pa je, 
da se m oram o zanje p o tru d iti" ! 
G ovoru je sledila kom edija 
Pravljice (za odrasle) Tik Tak 
tea tra  iz Gorice. Trije goriški 
uveljavljeni ljubiteljski igralci so 
se predstavili s kom ičnim i m o 
nologi, ki jih  je priredil in  reži
ral Robert Čotič po izvirnem  be
sedilu  S tefana Bennija. Nadja 
Šuligoj je odigrala M ademoisel- 
le  Licantrope, tenkoču tno  žen
sko v bo ju  s svojo zverinsko 
platjo; Solange D egenhard t je 
b ila čarobna G rim ilda, ki 
je razm išljala o tem , kako 
zakom plicirano  je lahko 
življenje; Cotič pa je odigral op 
tim ističn o  razpoloženega zi
darja Feličeja, ki kljub vsem u 
verjam e v boljšo p rihodnost. 
P raznik frtalje se je ob  gastro
nom skih  dobrotah, ki so jih pri
pravljali člani društva, nadalje
val ob  plesu in  glasbi ansam bla 
Arena do pozn ih  večernih  ur.
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Dva velika shoda: junija in septembra

Slovenci in barbansko 
jubilejno leto

T a š a  Kraljica si, Ma- junija popoldne. Na željo in  po- eden izmed slovenskih škofov in 
I rija Pomagaj..." budo nekaterih staršev bom o le- bo sestavljeno iz dveh delov: po- 

X  ^1 pojemo Slovenci v tos že drugič pripravili romanje govor s starši in  delavnica za 
eni izmed najlepših Marijinih pe
smi, ko se bližamo brezjanskemu 
svetišču. Kraljica ne samo zaradi 
svojega posebnega dostojanstva 
in  materinstva, ampak tudi zara
di kronanja, ki ga je bila deležna.
Podobno bi lahko peli "Naša 
Kraljica si, Marija lagune..." Leta 
1863 je nam reč Sv. sedež ugodil 
prošnji varuhov Marijinega sve
tišča na Barbani in  dovolil "kro
nanje" barbanske Matere Božje.
Njena krona im a torej letos 150 
let. V jubilejno praznovanje se bo
m o vključili tudi Slovenci. M no
gi posam ezno ali z župnijskimi 
romanji, drugi pa ob dveh velikih 
shodih. Prvi bo že v  nedeljo, 9.

slovenskih družin 
na Barbano.
Srečanje je n a
m enjeno vsem 
slovenskim druži
nam  na Goriškem 
in Tržaškem, pa 
tudi vsem Primor
cem. Popoldansko 
druženje bo vodil

otroke, nato  pa skupno bogo
služje v cerkvi. Domov se bom o 
vrnili v večernih urah, da bo tudi 
vožnja z ladjico še privlačnejša v 
svetlobi sončnega zatona.
Drugo, že staro in  tradicionalno 
srečanje pa bo v ponedeljek, 1. 
septembra, ko se bodo zbrale na 
Barbani slovenske župnije. Le
tošnje rom anje jubilejnega leta 
bo nekoliko drugačno. Po uri m o
litve za duhovne poklice, ki se bo 
začela ob 9.30 v baziliki, bo kardi

nal Franc Rode vodil evhari
stično bogoslužje, ki se bo 
začelo ob 10.30. Sv. mašo bo
m o letos sklenili s procesijo 
Matere Božje po otoku.
Vse, ki radi romate na milostni 
kraj, letos še posebno "m ilo
stljiv" zaradi jubileja in  mož
nosti popolnega odpustka, va
bimo, da si že danes tako ure
dite čas in  obveznosti, da bo 
skupno romanje priložnost za 
češčenje Božje Matere in  našo 
duhovno prenovo, še posebno 
pa skupna prošnja za dobre 
družine in  nove duhovne pok
lice.

A L

U1UJ Praznovanje farnega zavetnika

Blagoslov prenovitvenih 
del v cerkvi in okolici

Praznik  sv. evangelista 
Marka, zavetnika 
rupenske cerkve in  

župnije Rupa-Peč, sm o tud i 
letos obhajali p rim ern o  in  
dostojno. Po starodavni 
navadi sm o začeli slovesnost s 
p rošnjo  in  procesijo, ki jo je 
lepo utem eljil m ed  hom ilijo  
msgr. Renato Podberšič, 
voditelj letošnjega 
praznovanja. Potem  ko sm o v 
sedem desetih  le tih  prejšnjega 
stoletja, je dejal, začeli 
opuščati m olitev  za p rim erno  
vrem e in  blagoslov poljskem u 
delu, ugotavljam o danes, da 
se n am  niso izpolnili 
pričakovanja in  obljube 
industrijskega razvoja,

tehno lošk ih  novosti in  
ekonom ske politike. Prav v 
zadnjih  m esecih  opažam o, 
kako se podira  sistem, ki si ga 
je človek sam  postavil, 
prepričan, da je sam  sebi 
zadosten  in  n e  potrebuje 
Božje pom oči. S tvarnik pa na 
različne nač ine  razodeva, da 
je stvarstvo podvrženo 
un ičen ju  prav  zaradi 
človekovega sam oljubja in  
njegove koristoželjnosti. 
Evharističnega slavja v cerkvi 
se je udeležilo  veliko vernikov, 
s pesm ijo pa so jih  podpirali 
m ed  m olitvijo  dom ači pevci 
p o d  vodstvom  Tanje Kovic. 
Voditelj bogoslužja je tu d i 
ovekovečil p o m em  in  vlogo

sv. Marka, ki je prvi čutil 
potrebo, da oznan i Kristusa v 
p isan i obliki ter ga predstavi 
ljudem  kot O drešenika. V tem  
je tu d i n am  vsem  zgled, saj 
Cerkev danes po trebuje živih 
pričevalcev in  n e  pasivn ih  
občudovalcev.
Letošnjem u praznovanju  je 
dal poseben  pečat blagoslov 
p renov itven ih  del v župnijski 
cerkvi in  n jen i okolici. Že 
pozim i je podjetje Pahor 
poskrbelo za p opo lno  
prenovo ostrešja nad  
zakristijo, p red  p razn ikom  pa 
so A lbert in  sodelavci požagali 
in  izruvali stare lipe ter uredili 
p rostor p red  cerkvijo. G. 
Renato se je vprašal, ali je 
dovoljeno nam , sinovom  
n aših  n aro d n o  in  versko 
zavednih prednikov, un ičevati 
sim bole, ki so jih  postavljali v 
trajen  spom in  - lipe? Razložil 
je, da je vsak del stvarstva 
podvržen  un ičen ju  in  so 
lahko tud i drevesa z leti vir

škode in  uničenja. H udo bi 
bilo, ko b i požagali lipe zaradi 
zavračanja naših  slovenskih 
sim bolov. A dom ačin i so 
prav ilno  m islili in  ravnali, ko 
so n a  m esto orjaških lip tik  ob 
cerkvi postavili nove. "To je 
znam enje našega življenja", je 
sklenil m ašnik. "Staro, ki 
n im a več življenjskega soka in  
ne daje že len ih  učinkov, 
zapušča prostor novem u, ki z 
m ladostno  m očjo in  preroško 
daljnovidnostjo  prevzem a 
k rm ilo  iz rok p rednikov  in  ga 
bo uporabljalo  tako, da ga bo 
izročilo po tom cem ".
In prav v tem  sm islu so lipi, ki 
ju  je blagoslovil dom ači 
župnik, zasadili o troci ob 
pom oči županje in  župnika. 
Praznovanje se je nadaljevalo 
ob p rije tnem  klepetu, saj nam  
prazn ičn i dan  n i preprečil, da 
b i si vzeli čas za bližnjega in  
skupno delili veselje 
krščanskega bratstva.

AL.

O bvestila
Župnija sv. Florijana in  Marije 
P o m o č n ic e  ter SKPD "F. B. 
Sedej" v a b ita  na k o n c e r t  v 
spom in na Hermana Srebrniča 
ob 9 0 . letnici rojstva, v četrtek, 
2 . m a ja  2 0 1 3 ,  ob  1 9 .4 5 ,  
župnijska cerkev v Števerjanu. 
S o d e lu j e jo  č la n i d r u ž in e  
Srebrnič in MePZ “F. B. Sed ej”. 
S lo v e n s k i iz o b r a ž e v a ln i  
konzorcij načrtuje izobraževalni 
program za m lade in b od oče  
kadre manjšinskih medijev. Da 
bi s e  čim bolj natančno seznanili 
z željami in potrebami različnih 
medijskih hiš in da bi s e  čim bolj 
konk retn o  so o č ili z realn im i 
zahtevam i tržišča, Slovik prireja 
v petek, 17. maja, ob 11 . uri v 
Tum ovi d voran i K B cen tra  v 
Gorici okroglo mizo oz. delovni 
sestanek , ki bo odprt za javnost. 
S tem  želi povabiti k razpravi 
tudi bralce, poslušalce, gledalce 
in uporabnike novih, digitalnih 
m e d ije v . O k rog la  m iza  s e  
sm ise ln o  vključuje v program  
m e d n a r o d n e  k o n fe r e n c e  
M edia& C hange, ki bo is teg a  
dne (popoldne) v Gorici.
V a b ilo  n a  r o m a n je  v  
Medjugorje: od 3. do 6. maja 
letos. Poleg vzpona na Križevac 
in Hrib prikazovanj s e  b od o  
romarji letos udeležili češčen ja  
Sv. križa in N ajsvetejšega in tudi 
svetih m aš. Udeleženci romanja 
p o tu je jo  z v e lja v n o  o s e b n o  
izkaznico tako iz Italije kot iz 
Slovenije. Vpis za Gorico: Darko 
0 0 3 9 3 7 0 3 2 0 1 3 0 5  ali 0 4 8 1  
3 2 1 2 1 ;  za T ržašk o  J o že  
Markuža, župnik v Zgoniku 0 4 0  
2 2 9 1 6 6 ; za Slovenijo 0 0 3 8 6  5 
3 0 2 2 5 0 3 .
P ole tn o  p otovan je  z N ov im  
glasom  v letu 2 0 1 3 : Gruzija, 8  
dni na Kavkazu od 2 0 . do 28 . 
junija 2 0 1 3 . Spored na sedežih  
Novega glasa v Gorici in Trstu. 
Vpisovanje s e  končuie.
Prispevke za  Slovenski cen ter za  
glasbeno vzgojo Emil Komel v spo
m in na  ravnate lja  prof. Silvana 
Kerševana lahko nakažete  na  banč
ni tekoči račun: Banca di Cividale 
(Via Kugy, 2 , Gorica) IBAN IT 3 0  C 
0 5 4 8 4  l M  003  570  0 3 6  225; 
SWIFT CIVIIT2.C s pripisom: za  SKLAO 
SILVANA KERŠEVANA. Informacije na

tajništvu SCGV Emil Komel, tel. št. 
0481 5 3 2 1 6 3  ali 0481 54> 569 .
Po potrebi vam  pridem čistit 
š ip e , z likat, p az it o trok e ali 
starejšo  o se b o . Tel. 0 0 3 8 6 5 -  
3 0 0 1 3 2 8 .
N u d im  v a rs tv o  o tr o k  na
svojem  dom u, lokacija Miren. 
Starost: 0  m esecev  - 5  let. Več 
informacij: 0 0 3 8 6  4 0  7 0 0 1 1 1 .  
Potrebujete p om oč pri čiščenju  
ali likanju? Sem  mlajša gospa z 
izkušnjami. Kličite zvečer na tel. 
0 0 3 8 6  7 0 7 7 7 5 0 5 .
Gospa išče d elo  za likanje in 
čiščenje na območju Gorice tel. 
+ 3 8 6  3 1  4 4 9 3 1 1 .

RADIO SPAZIO 103
Slovenske oddaje 
(od 3 .5 .2 0 1 3  do 9 .5 .2 0 1 3 )
R a d ijsk a  p o s ta ja  iz V idm a  
oddaja na ultrakratkem valu s  
frekvencam i za Goriško 97 .5 ,
9 1 .9  Mhz; za Furlanijo 1 0 3 .7 ,
1 0 3 .9  Mhz; za Kanalsko dolino 
9 5 .7 ,  9 9 .5  Mhz; za sp od n jo  
dolino Bele 9 8 .2  Mhz; za Karnijo 
9 7 .4 ,  9 1 ,  1 0 3 .6  Mhz; na  
internetu www. rad iospaziol03. 
it. S lo v e n s k e  o d d a je  s o  na  
sp ored u  v sa k  dan , razen ob  
sobotah, od 2 1 .3 0  do 2 2 .3 0 .  
Ob nedeljah od 1 4 .3 0  do 1 5 .3 0 . 
Spored:
Petek , 3 . m a ja  (v stu d iu  Niko 
K la n jšč e k ): Z vočn i z a p is :  
p o s n e tk i  z n a š ih  k u ltu rn ih  
prireditev - Glasba iz studia 2. 
N e d e lja ,  5 . m a ja  (vod i E zio  
G osgnach): Okno v B enečijo: 
o d d a ja  v b e n e č a n s k e m  in 
rezijanskem narečju. 
P o n e d e lje k , 6 . m a ja  (v stu d iu  
A ndrej B a u c o n ): N a r o d n o 
zab avn a  in zabavna g la sb a  - 
Z b o ro v sk i k o t ič e k  - Iz 
krščanskega sveta - Zanimivosti 
iz naših krajev-Obvestila.
Torek, 7 . m aja  (v studiu Matjaž 
Pintar): Utrinki v našem  prostoru
- Glasbena oddaja z Matjažem. 
Sreda, 8 . m aja (v studiu Danilo 
Čotar): Pogled v du šo  in svet: 
Goriški n a d šk o f A. M. Zorn - 
Izbor melodij.
Četrtek, 9. m aja (v studiu Andrej 
B a u c o n ):  L ahka g la s b a  - 
Zanimivosti dom a in po svetu - 
Obvestila.

Poglobljena razprava tudi o Novem glasu

Občni zbor Zadruge 
Goriška Mohorjeva

Po lanskem letu, ki je na po
seben način prizadelo naše 
ustanove, je bila glavna 

točka rednega letnega občnega 
zbora Zadruge Goriška Mohorje
va - ki izdaja otroško revijo Pa
stirček, knjige Goriške Mohorjeve 
družbe in  tednik Novi glas - pred
stavitev obračuna 
za leto 2012. Pred
sednik zadruge 
Damjan Paulin je 
zbranim  v Galeriji 
Ars na Travniku v 
Gorici v torek, 23. 
aprila, nazorno 
prikazal postavke 
bilance. Povedal je, 
da so stroški pri ted
niku v bistvu ostali 
nespremenjeni, pri 
reviji so rahlo upad
li, pri mohorjevkah 
pa so bili nižji, ker 
je založba pač tiska
la manj knjig.
"Smo pač v teža
vah, vse stroške smo skrčili na m i
nim um ". Število naročnikov je 
ostalo skoraj nesprem enjeno 
(nekaj smo jih še pridobili), tudi 
prodaja je ostala na ravni prejšnje
ga leta; znatno pa je upadlo števi
lo komercialnih oglasov. Izguba 
pa zaradi krčenja javnih pri
spevkov presega 70 tisoč evrov, ki 
jih bom o krili. In vendar je pred
sednik izrazil zadovoljstvo nad re
zultatom, saj bi kljub poviškom

pošte, tiska, električne energije in 
drugih postavk - ko bi dobili pri
spevke kot v letu 2011 - tokrat 
končali bilanco celo z dobičkom!
V letu 2013 bi moralo biti bolje. 
Slovenija je že nakazala sredstva, 
ki pa so m enda vezana na reba
lans proračuna. Dežela FJk je tudi

Predsednik Damjan Paulin in Tiziana Zavadlav (foto DPD)

KROŽEK A N T O N  GREGORČIČ
m l a d i n s k i  d o m  

SKUPNOST DRUŽIN S O N Č N IC A

vljudno vabijo na 

p r e d s t a v i t e v  k n j ig e

G ianni Rijavec 

NA KRILIH BELEGA GOLOBA

v  okviru  M e d n a r o d n e  m irovniške  f u n d a c i j e  Beli g o l o b

Kulturni center Lojze Bratuž 
torek, 7. m aja 2013, ob 20.30

nakazala prispevke, višje od lan
skih.
V letu 2012 je zadruga dalj časa bi
la v negotovosti, saj do zadnjega 
ni vedela, s kolikimi sredstvi bo 
razpolagala. To je vplivalo - tudi 
na osebje - kot Damoklejev meč. 
"Iskali smo nove poti in nove na
ročnike", je še dejal Paulin, ki je 
om enil posodobljeno spletno 
stran in  visoko kakovost priloge 
Bodi človek. "Kljub težavam smo

leto izpeljali na 
zadovoljiv 
način", je še po
trdil. Osebju, 
"ki je zreducira
no na m in i
m um ", se je 
zahvalil za 
opravljeno de
lo, prav tako 
upraviteljem in 
strokovnim so
delavcem (Va
lentini Pahor in 
Poklicnemu 
združenju Pe- 

ric&Drufovka), ki so pokazali ra
zumevanje do težkega stanja za
druge.
V razpravi je spregovorilo več čla
nov zadruge in  gostov. Pozdrav 
Sveta slovenskih organizacij in 
ZSKP je prinesel Walter Bandelj. 
Po poročilu revizorja so navzoči 
odobrili obračun za leto 2012 in 
proračun za letošnje, nato pa še 
enoglasno potrdili Valentino 
Pahor na mestu revizorja.

M inuli teden so prišli na obisk otroci iz vrtca Max Fabiani v  Gorici v  spremstvu vzgojiteljic Kate- 
rine Ferletič in  Mojce Terčič, ki so z zanim anjem  obiskali prostore priljubljene revije Pastirček, o 
kateri jim je spregovorila Tiziana Zavadlav, m edtem  ko je naš urednik Jurij Paljk povedal nekaj 
besed tudi o N ovem  glasu in  pom em bnosti pisanja v  slovenščini. Otroci so s Tiziano veselo  
pokukali tudi v  njen računalnik; v  katerem nastaja Pastirček...
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Literarna nagrada

Ožji izbor za kresnika 
s Sosičem, a brez Simčiča

Igranje 
Stanke H ra
stelj, Ra- 
clette  B oru
ta  G oloba, 
M ojstrovka 
E m ila Fi
lip č iča  te r  
Sušna d oba  
Ga-

Zirija D elove n ag rad e  za 
ro m an  le ta  je izbrala d e
set del, ki se b o d o  letos 

p o te g o v a la  za n a g ra d o  kre- 
sn ik . M ed av torji je tu d i G o
ra n  V ojnovič, ki je k resn ik a  
p re je l že le ta  2009 , m e d te m  
ko se v ožji iz b o r n i u v rs til 
Zorko Sim čič, ki je za delo  Po
s le d n ji d ese ti b ra tje  le to s 
p re je l veliko  P reše rn o v o  n a 
grado, so zap isali n a  D elu. 
Letos so ž ira n ti izb ira li m ed  
130 p risp e lim i deli. Kot je za 
časn ik  dejal p red se d n ik  žirije 
M iran  H ladnik , se je za 90 o d 

sto tkov o d  p reg le d an ih  ro m a 
n o v  žirija strin ja la , da n e  so
d ijo  v  ožji izbor, p ri z a d n jih  
d e se tih  o d s to tk ih  p a  so se 
n jih o v e  “lite ra rn e  p reference 
začele rah lo  razhaja ti" .
V izbor so se po  a ritm etičn e m  
iz b o ru  tako  uv rstila  dela: Voj
n o v ičev a  Jugoslav ija , m o ja  
dežela, Z ahod  jam e Petra Rez- 
m an a , Ki od  daleč  p rih a jaš  v 
m o jo  b liž in o  M arka Sosiča, 
Sodba v  im e n u  ljudstva Tom a 
P odstenška, Da m e je s trah ?  
n e d a v n o  p re m in u le  M aruše  
Krese, Trojke M iln a  Kleča,

brije le  Babnik.
Kot so še zap isali n a  ča
sn ik u , je kar p o lo v ic a  
n o m in ira n ih  del izšla pri 
Š tuden tsk i založbi; Bab- 
n ikova, V ojnovič, Sosič, 
G olob  in  Kleč pa so tu d i 
že stari zn an c i izborov  za 
n ag rado . V ojnovič pa je 
le ta  2009 nag rado , ki jo 
od  le ta  1991 podelju je jo  
n a  k resno  noč, že prejel 
za ro m a n  Č efurji raus. 
Čez m esec d n i, 23. m aja, 
b o  žirija razglasila izbor 
p e t ih  finalistov , s lav n o 

s tn a  razg lasitev  zm ag o v a lca  
pa bo, kot že vrsto  let, 23. ju 
n ija  p o teka la  n a  ljub ljanskem  
Rožniku. N agrajenec bo  p riž 
gal k resn i ogenj in  p re je l n a 
g rado  v v red n o sti 5000 evrov. 
Lansko le to  je n ag rad o  preje l 
Andrej E. Skubic za ro m an  Ko
liko si m oja?

Kratke

D eseto  leto delovanja p om em b n ega  zbora

Čarnice v praznovanje desetletnice 
s Pergolesijem in Brittnom

v

Zenski kom orni zbor Čar
nice v deseto leto delo
vanja vstopa z nizom  
vokalno-instrum enta ln ih  kon 

certov. Prvi bo pod  taktirko diri
genta Stojana Kureta na sporedu 
nocoj v Novem mestu, v torek 
pa bo zbor nastopil še v Ljublja
ni. S solisti in  instrum entalisti 
bodo pevke izvedle Pergolesije- 
vo baročno m ojstrovino Stabat 
m ater ter Brittnovo 
Misso brevis.
Posebnost kom ornega 
zbora Čarnice, enega 
vidnejših  slovenskih 
zborovskih sestavov, je 
pro jek tno  delovanje z 
različnim i dirigenti.
Tokrat so pevke k sode
lovanju povabile obe
tavne slovenske soliste 
in  instrum entaliste, so 
sporočili iz zbora.
Na odru  se jim  bodo 
pridružili kom orni go
dalni orkester Mladi lju
bljanski solisti, pevka 
Nuška Drašček Rojko,

ki se vse bolj uveljavlja tud i v 
opern ih  vodah, Mateja Praprot
nik Blumauer, ki je v SNG M ari
bor nedavno debitirala v operi 
Carm en, ter organist Klemen 
Karlin, ki kot solist nastopa z 
Orkestrom Slovenske filharm o
nije in  Simfoniki RTV Slovenija.
V prvem  delu novomeškega in  
ljubljanskega koncerta bodo gla
sbeniki predstavili v Sloveniji

redkeje izvajano Misso brevis 
enega osrednjih angleških skla
dateljev 20. stoletja Benjamina 
Brittna, katerega 100. obletnico 
rojstva praznujem o letos. So
dobno, m inim alistično, nekon
vencionalno kratko mašo je Brit
ten  p rvo tno  napisal za deški 
zbor in  orgle, tokrat pa bo pred
stavljena v izvedbi ženskega zbo
ra, torej v drugačni zvočni podo

bi.
Maši bo  v kontrast po
stavljena baročna m oj
strovina Stabat m ater 
italijanskega sklada
telja Giovannija Batti- 
ste Pergolesija, ki velja 
za eno za eno tem elj
n ih  del tako im enova
ne stare glasbe in  eno 
najlepših uglasbitev te 
srednjeveške sekvence 
za postni čas. Sprva je 
b ila  zasnovana za so
pran, alt, kom orni go
dalni orkester in  conti- 
nuo, manj znano pa je 
dejstvo, da obstaja raz

ličica, v kateri v do ločenih  
stavkih nam esto solistov nasto
pa zbor.
Desetletno poustvarjanje Čarnic 
zaznam ujejo koncerti in  sne
m anja. "Med dosežki lahko iz
postavim o deset odm evn ih  
projektov, štiri izdane zgoščenke 
ter absolutno zm ago na držav
nem  tekmovanju Naša pesem le
ta 2010 z d irigentom  Sebastja
nom  Vrhovnikom, " je poveda
la n jihova stalna um etniška 
vodja Tanja Svenšek. Po njenih  
besedah jih  pri izboru progra
m ov in  glasbenikov vodi želja po 
ohran jan ju  ku ltu rne dediščine 
in  po prom ociji slovenske ust
varjalnosti.
Med dirigenti jih  je um etniško 
najbolj zaznam oval Stojan Ku
ret, poleg njega pa so s Carnica- 
m i sodelovali še M artina Batič, 
Sebastjan Vrhovnik, Željka Ulč
nik Remic, Tone Potočnik, Tanja 
Benedik, M ateja Černič, Ana 
Erčulj in  Marko Hribernik.
V letošnjem  jubilejnem  letu bo
do Čarnice izvedle niz vokalno- 
instrum enta ln ih  koncertov. Sk
lenile jih  bodo  z oktobrskim  
zaključnim koncertom  v Sloven
ski filharm oniji. Na slednjem  
bodo predstavile tudi vrsto novi
te t m lajših  slovenskih sklada
teljev, ki bodo nastale na podla
gi besedil slovenskih pesnikov.

Helga Rabl-Stadler

Prvič podelili nagrade opera
Salzburški festival je kot edini izmed štirih avstrijskih kandidatov v 
Londonu prejel eno izmed novih mednarodnih nagrad, poimeno
vano opera. Nagrade, ki sojih letos podelili prvič, so razdelili v 23 
kategorijah. Salzburški fe
stival je zmagal v kategoriji 
opernih festivalov. Nagrade 
naj bi se  sčasom a uveljavile 
kot nekakšni oskarji v oper
nem svetu. “Ta nagrada je 
eden najlepših trenutkov v 
moji 18-letni karieri pred
sednice”, je ob nagradi deja
la p red sed n ica  festiva la  
H elga R ab l-S tad ler  in 
dodala: “To je veliko prizna
nje za več kot 3600 sode
lavcev in umetnikov, ki Salz- 
burg vsak o  leto  za š e s t  
tednov spremenijo v kultur
no prestolnico”. Intendant 
festivala Alexander Pereira pa je ob nagradi dejal: “Zelo sem  vesel, 
da sta izjemen trud vseh sodelavcev in načelna nova usmeritev 
festivala dobila tako pom em bno mednarodno priznanje". Za 
najboljšo operno hišo je obveljala frankfurtska opera. V kategoriji 
najboljša praizvedba je zmagoslavje doživel festival v francoskem  
Aix-en-Provance z “VVritten on Skin” Georgea Benjamina, poroča 
avstrijska tiskovna agencija APA. Nagrada za najboljšega pevca je 
šla v roke Jonasa Kaufmanna, ki je dobil tudi nagrado občinstva, 
nagrado za najboljšo pevko je prejela Švedinja Nina Stemme, 
Antonino Pappano pa je obveljal za najboljšega dirigenta. Nagrade 
opera sta ustanovila John Allison, ki izdaja angleško operno revijo 
Opera, in britanski poslovnež Harry Hyman.

Zlati red za zasluge Tržaškemu partizanskemu 
pevskemu zboru Pinko Tomažič
Predsednik republike Borut Pahor je podpisal ukaz o podelitvi 
državnega odlikovanja, po katerem Tržaški partizanski pevski zbor 
Pinko Tomažič prejm e zlati red za zaslu ge . Predsednik  je  
odlikovanje podelil zboru v predsedniški palači na uradni prireditvi 
ob dnevu upora proti okupatorju, so  sporočili iz urada predsednika 
republike.
Predsednik republike utemeljuje podelitev odlikovanja z izjemnim 
prispevkom zbora k utrjevanju sloven ske narodne zavesti v 
zamejstvu, z ohranjanjem izročila slovenskega odporništva s  
partizansko in uporniško pesmijo, zbor pa bo odlikovanje prejel 
tudi za uveljavljanje slovenske kulture.
To je sicer prva odločitev predsednika republike Pahorja o podelitvi 
odlikovanja od začetka mandata.

V finalu 12. M ednarodne
ga zborovskega tekm o
vanja Maribor, ki je danes 

potekal v polni dvorani Union v 
Mariboru, je zmagal švedski pev
ski zbor Stockholms Musikgym- 
nasium  Chamber Choir, ki ga vo
di zborovodkinja Helene Sture- 
borg in  ki se bo prihodnje leto 
udeležil tekm ovanja za veliko 
zborovsko nagrado Evrope 2014 
v Debrecenu na Madžarskem. 
Tako je odločila m ednarodna ži
rija v sestavi Stephen Connolly 
(Velika Britanija), predsednik ži
rije, Helena Fojkar Zupančič (Slo
venija), Laurent Gendre (Švica), 
Urša Lah (Slovenija) in  Leon 
Shiu-wai Tong (Hong Kong, Ki
tajska). Žirija je zmagovalcu po
delila »Gallusa«, kipec, ki ga je za 
to  priložnost ustvarila akadem 
ska kiparka Metka Kavčič.
"Prvič v dvanajstih letih tekm o
vanja se je zgodilo, da je zmagal 
m ešani mladinski zbor, pa tudi 
sicer so se na letošnje tekm o
vanje v M ariboru uvrstili predv
sem mladinski in  študentski pev
ski zbori, kar prej kot nekem u 
trendu pripisujemo naključju, saj 
so trije zbori iz Venezuele, Kitaj
ske in  APZ Tone Tomšič v 
zadnjem  trenutku  iz različnih 
razlogov odpovedali sodelo

12. M ednarodno zborovsko tekm ovanje M aribor

Zmagovalec je švedski mešani zbor 
Stockholms Musikgymnasium Chamber Choir

vanje Maribor poteka vsako dru
go ieto od leta 1992 in  se iz
menjuje z državnim zborovskim 
tekmovanjem Naša pesem, ki po
teka že več kot 40 let. Obe tek
movanji sta nam enjeni ženskim, 
m oškim  in  m ešanim  zborom. 
M ednarodno zborovsko tekm o

vanje", je povedala programska 
direktorica tekmovanja in  sveto
valka za vokalno glasbo pri JSKD 
Mihela Jagodic. Članica žirije in  
zborovodkinja Helena Fojkar Zu
pančič pa je dejala, da so švedski 
zbor odlikovali zelo lep in  hom o
gen zvok, dobra intonacja, dober 
in  tehten  program  in dovolj pre
pričljiva izved
ba. "Tako pri 
tem  kot tudi pri 
drugih zborih 
pa smo pogreša
li več drznosti v 
sam em  nastopu 
in  stika z občin
stvom. Slednje je 
m orda najbolje 
uspelo Zboru 
konservatorija 
za glasbo in  ba
let Ljubljana", je 
še dejala Helena 
Fojkar Zupančič.
M ednarodno 
zborovsko tek
m ovanje M ari
bor poteka vsaki 
dve leti in  ima velik ugled tako 
dom a kot tudi v tujini. Zaradi vi
soke kakovostne ravni so tekm o
vanje leta 2008 sprejeli v eksklu
zivno Zvezo tekmovanj za veliko 
zborovsko nagrado Evrope. V

vanje Maribor je plod dela širše 
skupine organizatorjev, Javnega 
sklada RS za kulturne dejavnosti, 
M estne občine Maribor, Zveze 
ku ltu rn ih  društev Slovenije in 
Zveze ku ltu rn ih  društev M ari
bor. Prireditev pripravlja in  vodi 
organizacijski odbor, izbor med 
prijavljenimi zbori pa po strogih 

kriterijih kakovosti 
opravi in  predlaga 
um etniški svet tek
movanja, v katerem 
sodelujejo Stojan 
Kuret, M artina Ba
tič, Karmina Šileč, 
Ambrož Čopi in  Da
mijan Močnik.
V letošnji finale so 
se uvrstili naslednji 
zbori:
- Tartu Ulikooli 
Akadeemiline Nai- 
skor, Estonija

Kam m erchor 
Alumni Heidelberg, 
Nemčija
- Resonans con tut- 
ti, Poljska

- Stockholms M usikgymnasium 
Chamber Choir, Švedska
- Zbor Konservatorija za glasbo 
in  balet, Slovenija
O zmagovalcu, švedskem zboru 
Stockholm s M usikgym nasium

M ariboru so se tokrat pod pok
roviteljstvom predsednika repu
blike Boruta Pahorja že dvanaj
stič predstavili vrhunski zbori iz 
Estonije, Švice, Nemčije, Švedske, 
Poljske in  Slovenije.
Šest zborov je tekm ovalo v ob
veznem  in  prostem  program u, 
pet najboljših pa se jih je danes

pom erilo za veliko nagrado 12. 
M ednarodnega zborovskega tek
movanja Maribor in  s tem  za uvr
stitev v finale tekmovanja za ve
liko nagrado Evrope 2014, ki bo 
prihodnje leto v Debrecenu na

Madžarskem. Posebnost M edna
rodnega zborovskega tekm o
vanja Maribor je v skrbi za pro
mocijo slovenske glasbe, saj m o
ra vsak zbor izvesti eno skladbo 
našega renesančnega skladatelja 
Jacobusa Handla Gallusa in  eno 
od sodobnih slovenskih zborov
skih skladb. Gre za izredno zah

tevno tekmovanje, saj lahko vsak 
zbor na tekm ovanju ponovi le 
eno skladbo, v celoti pa mora pri
praviti kar za okrog 45 m inut či
ste vokalne glasbe.
M ednarodno zborovsko tekm o

Cham ber Choir:
Leta 1989 je zbor ustanovil Gary 
Graden, ki je takrat poučeval na 
šoli, da bi študentom  lahko po
nudil širše izkušnje v zborov
skem petju kot dopolnitev redne
ga zborovskega izobraževanja na 
Glasbeni gim naziji v Stockhol
m u. Zbor si je pridobil velik 
ugled in  zmagal na več m edna
rodnih  tekmovanjih. V zgodovi
ni zasedbe izstopa tudi povabilo 
na simpozij M ednarodnega 
združenja za zborovsko glasbo 
(IFCM) v Ljubljani leta 1995, kjer 
je zbor zastopal Švedsko. Od leta 
2002 s tem  nadarjenim  zborom 
dela Helene Stureborg, zboro
vodja in  od leta 1990 profesorica 
glasbe na šoli. Izdali so dve 
zgoščenki (God Jul and Ave Ma
ria) ter se uspešno udeleževali 
zborovskih tekmovanj in  festiva
lov (Tours, Marktoberdorf, Cork, 
UsedomerMusikfestival, Concor- 
diaVocis v Cagliariju na Sardiniji 
in  Evropski festival m ladinskih 
zborov v Baslu). Izvedli so tudi 
številne koncerte (program  
vključuje Bachov Komm, Jesu, 
komm, Mahlerjev IchbinderWeI- 
tabhandengekom m en in M arti
novo Mašo za dva zbora), nasto
pili v berlinski stolnici in  se ude
ležili turneje z Andrejem Bocel- 
lijem  v Oslu, K obenhagnu in  
S tockholm u (2010). Zbor vadi 
dve uri na teden po polnem  šol
skem dnevu. Ker imajo pevci na 
glasbeni gim naziji le tri leta 
družboslovja ali naravoslovja, se 
v zboru vsako leto zamenja 
10-12 od skupaj 38 članov.
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V Stockholmu
Maja bodo  odprli muzej skupine Abba
V sred išču  S tock holm a bodo 7. maja odprli prvi muzej na 
s v e t u  o l e g e n d a r n i  š v e d s k i  p o p  s k u p in i  A b b a . 
“O biskovalcem  b om o ponudili ed in stv en o  izkušnjo”, je  za 
francosko  tiskovno agencijo  AFP povedal direktor m uzeja  
M a ttia s H a n sso n . D odal je , da  b od o  im eli o b o ž e v a lc i  
z a se d b e  m orda ce lo  priložnost spregovoriti s  katerim od 
članov četverice .

Delavci v teh  dneh delajo s  polno paro, da bi š e  p ravočasno  
zaključili z gradnjo tem plja, p o sv e č e n e g a  avtorjem  velikih 
g lasb en ih  u sp ešn ic  7 0 . let m inulega sto letja . Med njimi so  
sk la d b e  “V oulez Vous", “D ancing Queen" in “VVaterloo”. S  
sled n jo  so  Abba leta 1 9 7 4  zm agali na Eurosongu, kar jim 
je  prineslo m ed narodno prepoznavnost.
O biskovalcem  m uzeja bodo sn ova lc i postav itve  ponudili 
v p o g led  v u stvarja ln a  le ta  z a s e d b e ,  pa tu d i v njihovo  
z a se b n o  življenje. Med drugim bodo v muzeju razstavljeni 
b le š č e č i k ostu m i s  kon certov , g la sb ila  in z la te  p lo š č e . 
Rekonstruirali bodo tudi garderobe članov z a se d b e  Abba in 
njihov sn e m a ln i s tu d io . O boževalci A bbe, ki s o  si kdaj 
z a že le li, da bi p osta li peti č lan  z a s e d b e , bod o  lahko s  
pom očjo računaln iške sim u lacije  svojo željo vend arle - vsaj 
virtualno - uresničili.
Postavili bodo tudi so b o , p o sv ečen o  skladbi “Ring, Ring”, v 
katero bo postavljen te le fo n  iz 7 0 . let. T elefonsko številko  
ap ara ta  p ozn ajo  zgolj štiri o s e b e  - č lan i A bbe A gnetha  
F aeltskog, Anni-Frid (Frida) Lyngstad, Benny A n dersson  in 
Bjoern U lvaeus. G lasbeniki bodo o b ča sn o  poklicali v muzej, 
da bi s e  v živo pogovorili z obiskovalci.
Dvom ljivcem  v m uzeju odgovarjajo: “Ideja je  bila Fridina. 
S ev ed a  bo poklicala! ”
Člani skup ine Abba s o  nazadnje skupaj nastopili leta 1 9 8 2 ,  
le t o  k a s n e j e  pa s o  s e  d o k o n č n o  r a z š l i .  V se  o d t le j  
zagotavljajo , da s e  n e bod o  v eč  nikoli in pod n ob en im  
p ogojem  združili. Kot je  le ta  2 0 0 8  v pogovoru  za The  
Sunday Telegraph dejal U lvaeus, si želijo, da bi si jih ljudje 
zapom nili ta k šn e , kot so  bili.
V stopn ice za og led  m uzeja, ki s o  na prodaj po 2 3  evrov, so  
razprodane za v eč  ted n ov  vnaprej. N ajvečje zan im an je so  
p o  b e s e d a h  d ir e k to r ja  m u z e ja  d o s le j  p o k a z a li  tu ji 
obiskovalci.

Stoletnica rojstva

Prof. Martin Jevnikar - velik mož 
knjižne slovenske besede

Prof. M a rtin  Jevn ikar, č i
gar s to to  o b le tn ic o  ro j
stva obeležu jem o  te  dn i, 

je b il slovensk i lite ra rn i zgo
dov inar, u n iv e rz ite tn i p ro fe 
sor, u red n ik , esejist, p reva ja
lec, k r itik , k u ltu rn i  delavec, 
p red v se m  p a  iz je m n o  p r iso 
ten , zvest opazovalec  lite ra r
n eg a  delovan ja  p ri nas.
Prof. M a rtin  Jev n ik ar se je ro 
d il 1. m a ja  le ta  1913 v kraju  
S podn je  Brezovo, u m rl p a  je 
10. jan u arja  le ta  2004  v  Trstu. 
Rodil se je v km ečk i d ru ž in i 
n a  S p o d n jem  B rezovem  p ri 
V išn ji G ori. Po k o n č a n i 
tam k ajšn ji o sn o v n i šoli se je 
vp isa l n a  Škofijsko k la s ič n o  
g im nazijo  v Š en tv idu  p ri Lju
b ljan i in  jo  končal le ta  1934. 
N a U niverzi v  L jubljani je le ta  
1939 d o štu d ira l slavistiko, d i
p lo m o  p a  je le ta  1961 nostri- 
fic ira l n a  U niverz i v  R im u z 
d ise rta c ijo  In flu ss i d i Cri- 
s to fo ro  S chm id  su lla  n a rra ti-  
va s lo v e n a  (V pliv K rištofa 
S chm ida  n a  slovensko p r ip o 
vedn ištvo ). M ed le ti 1940 in  
1943 je poučeval n a  IV. m oški 
re a ln i g im n a z iji za B ežigra
d o m  v  L jub ljan i, d o  m a ja  
1945 pa n a  k lasičn i g im naziji 
v stavbi p ri u ršu lin k a h . M aja 
1945 se je u m a k n il  n a  Ko
roško, od  ta m  p a  v b egunsk i 
ta b o rišč i v M o n ig u  in  Servi- 
g lian u  v  Italiji. Bil je p ro feso r

in  ta jn ik  slovenske begunske 
g im nazije  v M on igu  pri Trevi- 
su, n a k a r  se je p r id ru ž il jav
n im  delavcem , ki so v Trstu 
o b n av lja li slovensko  šolstvo. 
O d 1. o k to b ra  1945 d o  sep 
te m b ra  1980 je služboval kot 
p ro fe so r s lo v en šč in e  in  zg o 
d o v in e  n a  se d an je m  T rgov
skem  te h n ič n e m  zavodu  Zige 
Zoisa (prej Slovenska trgovska 
akadem ija  v Trstu), v en d a r je 
b il o d  šo lskega le ta  1972/73  
o p ro ščen  pouka . V šo lsk ih  le 
tih  1 9 4 9 /50 -1953 /54  je b il tu 
d i rav n a te lj n a  S redn ji šo li 
Iv an a  C an k arja  ( ta k ra t N ižji 
s re d n ji šo li) p ri Sv. Ja k o b u . 
Pod Z avezniško vojaško u p ra 
vo je b il č lan  kom isije  za iz
dajo  slovensk ih  šo lsk ih  knjig. 
O d 1. n o v em b ra  1963 do  31. 
o k to b ra  1975 je p redaval slo 
ven sk i jez ik  in  li te ra tu ro  n a  
un iv e rz i v Padovi, od  d ec em 
b ra  1972 do  upoko jitve  o k to 
b ra  1983 pa slovensk i jezik in  
lite ra tu ro  n a  no v i u n iv e rz i v 
V idm u . O d  ap rila  1975 je 
im e l ta m  tu d i s to lico  za sr
b o h rv a šk i jezik  in  lite ra tu ro  
in  b il v  le tih  1973-1979 rav
n a te lj in š t i tu ta  za slovanske 
jezike. Bil je p re d se d n ik  in  
č lan  ra z n ih  iz p itn ih  kom isij 
in  natečajev , o d b o rn ik  D ru št
va slovensk ih  izob ražencev  v 
Trstu, č lan  časn ikarske zb o r
n ic e  in  Ita lijan sk eg a

zd ru žen ja  slavistov. D olga le 
ta  je vod il kom isijo  tržaške li
te ra rn e  n ag ra d e  V sta jen je in  
kom isijo  lite ra rn eg a  na teča ja  
tržaške revije M ladike, p red a 
val v ra z n ih  d ru š tv ih  itd . V 
M ed d o b ju  (B uenos 
Aires) je v  le tn ik ih  
1956-69  vsako le to  
ocen il vse nove slo
venske le p o s lo v n e  
kn jige , v  tržašk i 
M ladik i (od  1967 v 
vsaki številk i v p o 
sebn i rubrik i), Lite
ra rn ih  v a ja h  in  
d ru g ih  p u b lik a 
c ijah  te r  n a  R adiu 
T rst A p a  je sp ro ti 
sp rem lja l vse za 
m ejske in  zdom ske 
lite ra rn e  novosti.
Vsi, ki sm o  se 
kakorkoli p rib ližali 
s lovensk i k n již ev 
nosti, sm o  zelo  ce
n il i  n jegove  p re u 
d a rn e  in  v e d n o  
u m ir je n e , d o  av 
to r je v  v e d n o  tu d i 
p le m e n ite , p re d v 
sem  pa n ik d a r žalji
ve k n již n e  o ce n e . 
O zn ačev al ga je 
p le m e n it,  m ire n  
znača j, rad  je 
sp rem ljal tu d i likovno  dejav
n o s t  n a š ih  in  s lo v e n sk ih  
slikarjev  in  kiparjev, dejansko

je b il v e d n o  v osrč ju  k u ltu r 
n eg a  d ogajan ja  v T rstu in  ne 
sam o.
Urejal je tu d i Izvestje sloven 
sk ih  šol v  T rstu  o d  1950 do  
1968 (razen  1959/60), tržaško 
revijo  za dijake L ite rarne vaje 
(od 1953 d o  1979), od  črke H 
do  konca (snop ič i 7 -20) P ri
m o rsk i s lo v en sk i b io g ra fsk i 
le k s ik o n  (G orica). V eliko je 
pisa l tu d i za T rinkov ko ledar 
in  K oledar G oriške M o h o rje 
ve d ru žb e . O d 1947 je skoraj

do  sm rti sodeloval n a  R adiu 
Trst A, kjer je več le t podaja l 
p reg le d  sve tovne  k n již e v n o 

sti, večkrat p rede la l slovensko 
slovnico , razlagal je izvor last
n ih  im en , p rip rav il 20  d ram a
tiz ira n ih  b io g ra fij, p rev ed e l 
73 rad ijsk ih  iger, največ iz ita 
lijanšč ine , in  p rip rav lja l d ra 
m a tiz iran e  ro m an e  v  n ad a lje 
v a n jih . N ap isa l je n a d  200  
o ce n  n o v ih  kn jig  za revije in  
tržašk i rad io , sodeloval je za 
slovenska gesla p ri en c ik lo p e
diji G rande E nciclopedia Cur- 
c io  v R im u in  p isa l gesla  za 
Leksikon pisaca Jugoslav ije v 

N ovem  S adu (2. 
kn jiga ) in  P ri
m orsk i slovenski 
b io g ra fsk i lek 
sikon.
N jegove sa m o 
s to jn e  kn jige  so 
štev ilne , o m e n ili 
b i nekaj n a s lo 
vov: V sebine slo 
v e n sk ih  le p o 
s lo v n ih  del (I. zv. 
1953, 2. izd.
1956; II. zv. 1954, 
2. izd. 1959, III. 
zv. 1955, IV. zv. 
1958), P rep o v e
d a n e  b esed e  in  
zveze. Trst: L ite
ra rn e  vaje, 1965, 
V eron ica  d i De- 
senice ne lla  lette- 
ra tu ra  s lovena. 
Padova: M arsilio, 
1965, La le tte ra - 
tu ra  g iovan ile  ju- 
goslava. M ilan : 
Casa Editrice Tre- 
v isin i, 1968, sin . 
del. 111-186, 

F inžgarjeva p ism a  F e rd in a n 
d u  K o led n ik u . C elovec: 
M o h o rjev a  d ru žb a , 1971,

Slovenska izseljenska književ
n o s t  (z J. Ž itn ik  in  s H. 
G lušič). 3. zvezek. L jubljana: 
ZRC: Rokus, 1999. P o m em b 
n ih  je tu d i d ese tin a  n jegov ih  
kn jig  za šolsko rabo , m e d  n ji
m i n a jd e m o  več s lovn ic , ne 
n a z a d n je  je b il p ro f. M a rtin  
Jevn ikar ed e n  tis tih  p o m e m b 
n ih  s lo v e n sk ih  m ož, ki so 
n a m  v  Ita liji n a  p o g o rišču  
d ru g e  svetovne vo jne postav i
li n a  n o g e  slovensko  šo lstvo  
in h  p o u če v an je  slovenskega 
jezika. Prav tako  n e  m o rem o  
m im o  n jeg o v ih  iz je m n o  p o 
m e m b n ih  razprav  o K rištofu 
S ch m id u , Iv a n u  T rin k u  Za
m ejskem , Ivanu  C ankarju , Jo 
s ip u  Ju rč ič u , S ilv in u  Sar- 
d en k u  in  vrsti d ru g ih  kn jižev
nikov.
T isti, k i sm o  ga im e li srečo 
sp o z n a ti, se ga b o m o  sp o 
m in ja li kot u m irjen eg a , p re u 
d arn eg a  te r  m o drega  m oža, ki 
je t ih o  sp rem lja l p rav  vse 
k n již n o  d o g a ja n je  p ri nas, 
p redvsem  pa se ga b o m o  sp o 
m in ja li ko t isk renega zap iso 
valca in  k ritičn eg a  sp rem lje
valca naše  kn jiževnosti. Prav 
je, d a  se ga te d n i sp o m n im o , 
in  je zato  še kako prav, da bo  
24. m aja  le tos v d v o ran i ZKB 
n a  O p č in a h  ce lo d n e v n i "Jev- 
n ik a rjev  sim pozij", ki ga p r i
pravlja S lavistično d ru štv o  Tr
st G orica  V idem . D o ta k ra t 
naj b i tu d i izšla zelo ob sežn a  
kn jiga  (pri tržašk i M ladik i) s 
p o n a t is o m  Je v n ik a r je v ih  
prikazov  in  o ce n  povo jne  za
m ejske lite ra tu re  v  Italiji, ki jo 
je u red ila  in  v sp rem n i besed i 
d o p o ln ila  prof. M arija C enda.
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Goriška pesnica...

R odila se je leta 1910 v Tol
m inu, v deželici s še da
nes živim izročilom  o kr
vavem  tlačanskem  p u n tu . V 

svoji pesm i Na goriškem  Trav
n iku  je to sporočilo prednikov 
ubesedila v verzih:
" / . . . / S krvjo so zgodovino nam  
pisali,
s krvjo kovali boljšo nam  uso
do".
Otroštvo je zaradi prve svetovne 
vojne preživela v pregnanstvu. 
Po vrnitvi dom ov je v njena dek
liška leta kruto zarezal fašizem. 
Sovražnim  okoliščinam
navkljub je njeno m ladost boga
tilo ku ltu rno  delo, tesno pove
zano s skupnostjo  v Tolm inu. 
Začela se je zavedati lepote ust
varjalnega življenja. To se je še 
posebej razcvetelo v ljubezni z 
m ladim  zborovodjem in  organi
stom, prav tako zavednim  Slo
vencem  Lojzetom Bratužem. Po 
n jun i poroki se je n jeno  u st
varjalno delo nadaljevalo v Go
rici -  pom em bnem  slovenskem 
narodnem  in  ku ltu rn em  sre
dišču, vse m očnejšem u zatiranju 
slovenske govorice navkljub. 
Ljubka Šorli je km alu  postala

nega moža Lojzeta Bratuža.
Vsi nadaljnji dogodki pričajo o 
n eizm ern i duhovn i m oči lju
beče ženske. Leta 1943 so jo faši
sti aretirali in  odtrgali od otrok. 
Več mesecev so jo Collodi in  nje
govi krvniki zasliševali v zlogla-

staršev terjal jasno opredelitev 
in  ravnanje, poje pesem  Vstala 
Primorska:
"V borbah, ponižanju, zmagah, 
trpljenju, našla si ko n čn o  svoj 
pravi obraz".
"Svoj pravi obraz" je v tem  kru
tem  času "izrisala" tud i Ljubka 
Šorli. Od kod m oč te na videz 
krhke, s telesnim  in  duševnim  
trpljenjem  preizkušene ženske, 
da je ohran ja la  svoj človeški

snem  tržaškem  zaporu  Bello- 
sguardo, po zasliševanju in  
m učenju pa so jo zaprli v tabo
rišče v Zdravščinah. N jen odgo
vor m učiteljem  je izklesan na

m am a -  rodila sta se hčerka 
Lojzka in  dve leti kasneje sin An
drej. Toda komaj je okusila srečo 
m aterinstva, je ob svojih dveh 
m alčkih  v začetku leta 1937 
doživela najhujši življenjski uda
rec: fašisti so kruto usm rtili nje-

spom inski plošči zdravškega ta
borišča:
"Skozi trpljenje nas žlahtni uso
da.
Ena m isel je, en klic: Svoboda". 
O tem  strašnem  zgodovinskem 
času, ki je od naših  prim orskih

obraz in  ustvarjalno 
iskrenje? Njen odgo
vor na nečloveško 
ravnanje je bil upor 
v im enu  človečno
sti, vera v pom en  
izobrazbe in  u m e t
nosti, presežnega in  
absolutnega.
Spom enik Ljubki 
Šorli nas spom inja in  opom inja: 
Ljudje, nevredni tega im ena, 
zveri v človeški podobi, se v svoji 
ideološki zaslepljenosti po nava
di najbolj b ru ta ln o  lotevajo 
kro tk ih  in  nedolžn ih , saj so v 
svojem oblastniškem  n ap u h u  
zm otno prepričani, da so "mali 
ljudje" najšibkejši d ružbeni 
člen, še zlasti, če -  po njihovem  
m nenju  -  pripadajo manj vred
nem u narodu ali rasi. Toda prav 
drža Ljubke Šorli m ed fašistič
n im  m učenjem  v preiskoval
nem  zaporu in  taborišču in  nje
no  celotno življenje nam  doka
zujeta, kako velika in  neuklonlji
va je v resnici uporn iška m oč 
človeka, ki zm ore neom ajno ve

ro in  zvestobo -  pa naj gre za ve
ro in  zvestobo Bogu, idealom  
Človečnosti in  Svobode, lastne
m u Narodu in  jeziku, predvsem 
pa za zvestobo svojim na j
dražjim  in  sam em u sebi. V Ven
cu spom inčic m ožu na grob je 
ta  njena kljubovalna m oč izraže
na v zadnjem  verzu sonetnega 
venca:
"Življenja n i m i strla m o č  gro- 
meča,

uporno  sem  
viharjem  klju b o 
vala".
Na sodnem  p ro 
cesu v Trstu proti 
k rvnikom  iz 
Rižarne je leta 
1976 razkrila, 
kako so jo m učili 
v zaporu: pogum 
no  in  z zavestjo, 
da je nu jn o  p o 
trebno  povedati 
vso resnico o pre
tek lih  dogodkih, 
četudi spom ini 

zarežejo nove 
rane.
Danes se Ljubka 
Šorli v novogo
riški aleji spo
m ina p ri
družuje svoje
m u m ožu Loj
zetu Bratužu. 
Spomenik pred
stavlja sim bol
no  združitev 
lokalne politike 
in  slovenistične 

stroke ob skupnem  cilju, da m o
ra Nova Gorica ohranjati zgodo
vinski spom in na vse, ki so soo
blikovali našo preteklost in  bo 
do pričevalci slovenske prisot
nosti v tem  prostoru  tu d i v 
p rihodnosti. Kajti prav zaradi 
p rihodnosti in  z njo povezane 
negotovosti še kako potrebuje
m o živo zavest o osebnostih , 
kakršna sta bila Ljubka Šorli in  
Lojze Bratuž. Ob njuni človeški 
veličini in  življenjskem pogum u 
nam  bo lažje graditi svet brez so
vraštva in  nasilja, svet ustvarjal
nega dela, svobode, upanja in  
ljubezni.
Ali si naši otroci in  vnuki ne za
služijo prav takšnega sveta?
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"Ovrednotimo 
sodelovanje..."

El 25. april, dan osvoboditve

Kar je danes zgodovina, 
je bilo nekoč trpljenje ljudi

Pri slovenski vladi se zave
dajo kritičnosti glede fi
nančne situacije, ki pa je 

splošno razširjeno stanje zaradi 
gospodarske krize. Slovencem v 
FJk izreka priznanje za delo in  
napredovanje v teh letih, ki si ga 
šteje v ponos in  obljublja enako 
pozornost in  sodelovanje, kot je 
b ilo  s stran i n je n ih  p red h o d 
nikov. Zelo ceni bilateralne od
nose m ed slovensko m anjšino v 
FJk in  italijansko v Istri ter p o 
po lnom a podpira predlog, ki ga 
je nakazal predsednik Štoka za 
skupno srečanje v novih  prosto
rih  Urada za Slovence v zamejst
vu in  po svetu.
Pred odhodom  je m inistrica Ti

na Komel prejela v spom in na 
ta prvi obisk šopek rož in  p u 
blikacijo, ki jo je SSO izdal ob 
35-letnici ustanovitve in  delo
vanja.
Zasedanje izvršnega odbora SSO 
se je nato  nadaljevalo s poroči
lom  predsednika Štoke glede 
tekočih zadev. Najprej so prišle v 
ospredje deželne volitve. Svet 
slovenskih organizacij je zado
voljen z izidom  deželnih volitev 
zaradi potrditve deželnega svet
n ika SSk Igorja Gabrovca v 
Deželni svet FJk, kot tud i zaradi 
presenetljive zmage Debore Ser- 
racchiani za predsedniško m e
sto FJk. Razveseljivo dejstvo je 
tud i izvolitev drugega Slovenca 
Stefana Ukmarja. Novi deželni 
predsednici in  obem a deželni
m a svetnikom a SSO izraža isk
rene čestitke in  uspešno delo v 
upanju na čim bolj p lodno in  te
sno sodelovanje.
Svet slovenskih organizacij svoje 
zadovoljstvo izraža tu d i ob 
uspešnem  delovanju volilnega 
zakona, ki po členu t. i. "evro
pskega m odela" om ogoča listi 
SSk, da v povezavi z D em okrat
sko stranko potrdi svojo zgodo
vinsko p riso tnost v D eželnem  
svetu FJk, ki se je začela v letu 
1964.
Z rezultatom  deželnih volitev se 
sedaj odpira novo obdobje, ki

m ora odgovoriti na številna pe
reča vprašanja. V prvi vrsti so 
problem atike gospodarskega 
razvoja in  ustvarjanja delovnih 
m est, pa tu d i ovrednotenje 
krajvnih javnih uprav, ki jih je 
še najbolj prizadel pakt stabilno
sti. Pri tem  gre še podčrtati med- 
sedbojni odnos v slovenski n a 
rodni skupnosti, o katerem  SSO 
upa, da bo bistveno bolj urejen, 
kot je bil doslej.
Izvršni odbor SSO-ja se je sezna
nil s srečanjem  m ed krovnim a 
organizacijam a in  predsednico 
M artino Strain glede N arodne
ga dom a pri sv. Ivanu. N am en 
knjižnice je, da se preseli v tiste 
prostore in  da se ohrani zgodo

vinski odsek.
Giorgio Banchig, pokrajinski 
predsednik za videmsko pokraji
no, je izrazil zadovoljstvo z 
uspehom  SSk v Kanalski dolini 
in  še posebno v občini Rezija. To 
je pom em ben  dokaz, da so tam  
Slovenci.
Walter Bandelj je poročal o delo
vanju na Goriškem in  se najprej 
osredotočil na športne uspehe 
Ašz 01ym pije na m ladinskem  
področju. O m enil je obisk od
bornice Savinove v Trgovskem 
dom u ter sprejem pri novem  go- 
riškem  nadškofu  Carlu Mariji 
Redaelliju, ki je tudi obiskal pro
store K ulturnega centra Lojze 
Bratuž in  se srečal z društvi in  
organizacijami, ki tam  delujejo.
V svojem poročilu je še om enil 
um estitev občinske konzulte za 
Slovence ter potek občnih  zbo
rov Katoliškega tiskovnega 
društva in  zadruge Goriška 
M ohorjeva. Svoje poročilo  je 
Bandelj zaključil z om em bo o 
nadaljevanju projekta Posoška 
kronika v sodelovanju s Pokraji
no  Gorica, SKGZ in  Furlanskim 
filološkim  društvom .
Igor Švab, pokrajinski predsed
n ik  za Tržaško, je poročal o 
uspešni izvedbi p rireditve Pe
sem m ladih, o podelitvi 50. n a 
grade Vstajenje ter udeležbe na 
občnem  zboru Slori-ja.

N ajbrž je letošnji 25. april, 
dan osvoboditve, zaradi 
navidezno nerazum lji
vih političnih razpletov v Rimu 

izzvenel še za kako pom em ben 
trenutek obhajanja dogodkov 
izpred m nogih  let, ko so 
številni pripadniki italijan
skega odporništva na pod
lagi svoje boleče izkušnje 
postavili temelje ustavi in 
demokratični ureditvi na
še domicilne države. Dan 
osvoboditve je zato postal 
dragocena priložnost za 
vse udeležence osrednjega 
praznovanja v tržaški Ri
žarni, edinem  uničeval
nem  taborišču s krem a
torijsko pečjo na italijan
skih tleh, da ponovno 
potrdijo svoje prepričanje 
in  zaupanje v živost itali
janske demokracije.
Nezaupanje do politike in 
nelagodje zaradi gospo
darske krize je v svojem 
govoru izpostavil tržaški župan 
Roberto Cosolini. Med državljani 
je veliko ogorčenja, ki pa ga je 
potrebno obvladati, da ne prevla
da ponovno sovraštvo. Temelji re
publike ostajajo svoboda, zaupan
je in prihodnost, spom in na os
voboditev nas mora pri tem  pod
preti in  nam  pom agati pri pre-

Manifestacija P rim orci 
b e re m o  je tu d i v 
naših  krajih  postala v 
zad n jih  le tih  p rilju b ljen  d o 

godek, ki spodbu ja  k b ra ln i 
ku ltu ri veliko število odraslih  
ljudi. P rim orske kn jižn ice n a  
slovenski strani m eje od Tolm i
n a  do  Izole so v to  akcijo 
stopile p red  šestim i leti, p red  
š tirim i leti pa sta se jim  
p rid ru ž ili še kn jižn ic i v  Trstu 
in  Gorici.
Kot je n a  srečan ju  ob  kavi v 
Tržaški k n jiga rn i v  sredo, 24. 
aprila, dejala knjižničarka NŠK 
Ksenija M ajovski, je b ra ln a  
m an ifestacija  nasta la  iz želje, 
da b i Slovenci bolj p repričano  
segali po  dom ači sodobn i lit
eraturi, saj je b ila  ta dokaj za
postavljena v prim erjavi s tujo: 
"Veliko lepega in  dobrega 
b ran ja  je tu d i našega", je 
p o n o sn o  dejala kn jižn ičarka.

m oščanju sedanjih ovir: na teh 
osnovah bom o gradili našo pri
hodnost. Zato je pom em bno 
spom niti se sim bolnih elem en
tov 25. aprila, kakršen Rižarna je: 
v tem  kraju je morilska ideologi

ja mučila in  barbarsko predajala 
sm rti veliko število Italijanov, 
Slovencev in  Hrvatov. Rižarna je v 
tej svoji strahotni dimenziji posta
la simbol našega mesta, njegove 
zapletene preteklosti in  stikanja 
različnih identitet. Na sličnost 
m ed družbeno gospodarskimi 
okoliščinami, ki so botrovale dru-

Lani se je p o b u d e  udeležilo  p ri 
nas 66 bralcev, od  te h  je do 
b ra ln e  značke prišlo  44. 
Ksenija M ajovski je n a to  p o 
d ro b n e je  spregovorila  o p ro 
gram u le tošn je m anifestacije, 
ki b o  trajala vse do 11. novem 
bra. Tokrat bo d o  bralci knjige 
ocenjevali n a  podlag i zvezdic, 
najvišja ocena bo  znašala pe t 
zvezdic, najn ižja pa eno. Bralci 
b o d o  im eli n a  voljo  sk u p n ih  
60 leposlovn ih  del, 51 p ro zn ih  
in  9 pesniških . M anifestacija je 
n a m e n je n a  b ralcem , ki so 
starejši od  15 let. P rav iln ik  
p redv ideva b ran je  vsaj p e t 
p ro z n ih  del in  en e  pesn iške 
zbirke. Letos je novost v tem , 
da se b o d o  bralci sam i odločili 
za en o  knjigo, ki je kom isija n i 
vključila v  seznam : obvezno pa 
m o ra  b iti av to r te  knjige 
slovenski.
K njižničarka je o b č in stv u

gi svetovni vojni, in  današnjo 
danostjo je opozoril slovenski 
govornik, zgoniški župan Mirko 
Sardoč. Dotaknil se je hudega 
vprašanja brezposelnosti in  rotil 
politike in  javne upravitelje, naj

v seznam prioritet nem udom a 
uvrstijo skrb do dela vseh državl
janov. Vselej se moram o spom ni
ti 25. aprila, saj kar je danes zgo
dovina, je bilo nekoč trpljenje lju
di: in le tak odnos do dneva osvo
boditve nam  bo pomagal, da strp
no živimo drug ob drugem.
In drug ob drugem  so v Rižarni

Tržaške knjigarne, m ed  kater
im  je sedelo kar nekaj ak tivn ih  
č lanov  te b ra ln e  akcije, p red 
stavila kn jižn o  bero  le tošn je 
m anifestacije. M ed številn im i 
sklopi, m ed  k a te rim i so 
razvrščena lite ra rn a  dela, je 
K senija M ajovski izpostav ila  
razdelek, v katerem  so zbran i 
avtorji, ki letos obhaja jo  tako 
ali d ru g ač n o  o b le tn ic o . Za
čenši s poko jn im  istrskim  b u 
d ite ljem , g. A lojzom  Koci
jančičem , katerega delo  Ljudi 
opeval sem , v ode’ in  skale vse
buje dragocen  prerez njegove
ga proznega in  zgodovinskega 
ter etno loškega prizadevanja. 
Seznam  se nadalju je  z Bo
g o m ira m  M agajno, d ivaškim  
p isate ljem , čigar 50-letn ico  
sm rti o b h a jam o  ravno  letos: 
bralci bodo  lahko segli po  zbir
ki poezij v p rozi in  krajših  
zgodb  z le g en d a rn o  v seb ino  
Oživeli obrazi. V počastitev sto
letn ice rojstva pisatelja Borisa 
Pahorja so prired ite lji uvrstili 
njegov sloviti ro m an  M esto v 
zalivu. V ta  sklop so uvrščeni 
še Ivan T rinko Zam ejski (ob 
150-letn ici n jegovega rojstva 
bodo  udeleženci b ra lne  akcije

stali predstavniki nekdanjih de
portirancev, partizanska združe
nja, politični preganjanci, sinidi- 
kalna združenja, slovenski in  ita
lijanski antifašisti, člani borčev
skih organizacij, pevci in  pevke 
Tržaškega partizanskega pevskega 
zbora Pinko Tomažič, ki so na 
koncu svečanosti imeli tudi eno
urni nastop, preprosti državljani 
in  njihovi otroci, pripadniki razli
čnih verstev. Med mnogim i pra
pori je tokrat prvič plapolalo zna
menje hebrejske brigade, ki je v 
sklopu 8. britanske armade sode
lovala pri osvoboditvi Italije (žu

pan Cosolini je v svojem 
govoru uvodoma nam enil 
še poseben pozdrav sinu 
nečaka bivšega borca te vo
jne enote). Splet dogajanja 
je beležil tradicionalni 
molitveni trenutek  vseh 
predstavnikov m estnih 
verskih skupnosti. Še kako 
ganljivo pa je bilo priče
vanje dveh m ladih dijakov 
italijanskih višjih šol, ki sta 
se z 'vlakom spom ina' u- 
deležila nedavnega obiska 
v taborišče Auschwitz. Ob
čutene so bile besede tudi 
slovenske višješolke Nike 
Pregare, ki je v slovenščini 
in  italijanščini prebrala 
pričevanje nekdanje de
portirance Iolande March- 

esic: ko se je ta takoj po vojni vni- 
la dom ov iz taborišča, je tudi 
bližnji sorodniki in prijatelji niso 
prepoznali. Njena izkušnja je bila 
namreč mukotrpna do take mere, 
da je zgubila nekdanji videz. Ta 
pa je ponovno zaživel v Rižarni 
tokratnega 25. aprila.

lahko  segli po  izboru  n jegovih 
črtic, pesm i in  korespondenci 
z nas lovom  Zam ejski v i
harn ik ), Ivan Pregelj s svojim i 
T olm inci (od  km ečkega p u n ta  
le tos p o tek a  300 let), M ilan  
Lipovec z ro m an o m  Ljudje ob 
cesti, V itom il Z upan  z delom  
M enuet za k itaro. Tudi sloven
ski svet poezije beleži letos 
p o m e m b n e  ob le tn ice , ki jih  
p o b u d n ik i b ra ln e  m anifestaci
je n iso  zanem arili, in  sicer sto
le tn ico  rojstva M ateja Bora in  
sed em d ese tle tn ico  M arka 
Kravosa, ki je pravkar izdal n o 
vo zbirko Sol n a  jezik. Seznam  
Prim orci berem o  2013 vsebuje 
tu d i avtorje žanrsk ih  del oziro
m a krim inalk: naj o m en im o  le 
O bsedenost v času krize Avgus
ta  D em šarja in  T ruplo ob  p ro 
gi T oneta Freliha. Bralci bodo  
lahko  segali tu d i po  b iografi
jah  (Ksenija M ajovski je iz
p ostav ila  delo  Vesne M ilek o 
življenju igralca Cavazze. Sez
n a m  vsebuje še dela  avtorjev  
m lajše generacije, ki so v zad
n jih  le tih  želi lep uspeh: m ed 
tem i velja o m e n iti G orana Vo
jnoviča in  Jan jo  Vidmar.

IG
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Na kavi s ... slovensko 
knjigo

Društvo slovenskih izobražencev

Zoran Mušič: genij v tujini/ 
zapostavljen v matični domovini

Danes ga poznam o kot ve
likega priznanega slo
venskega in  evropskega 

um etnika, čeprav je ostal v m ati
ci zaradi ideoloških in  političnih 
predsodkov zapostavljen in  krat- 
komalo pozabljen. Njegovo ust
varjanje so zaznamovala različna 
obdobja, do prelom nih  tren u t
kov pa je prišlo prav v Trstu. Bil je 
slikar in  meščan, ki se je rodil na 
slovenskem ozem lju in  so ga v 
likovnih krogih kljub ljubo
sumju spoštovali. Rodil se je leta 
1909 v Bukovici, tako m am a kot 
oče sta bila učitelja, Brica, strica 
pa sta imela delikatesno trgovi
no v Trstu. Z mola San Carlo je 
potoval na obisk k teti v Koper.

O življenju Zorana Mušiča in  
zgodovinskih prelom nih dogod
kih je prejšnji teden tekla beseda 
v Peterlinovi dvorani, kjer so 
večer sooblikovali urednik  in  
akademik Niko Grafenauer, pub
licistka in  dolgoletna novinarka 
Alenka Puhar, um etnostn i zgo
dovinar Vojko Zupan in  novinar 
Ivo Jevnikar ob predstavitvi bo 
gato dokum entirane m onografi
je Videnja, ki jo je izdal SAZU ob 
100. obletnici rojstva leta 2009. 
Knjiga je p lod dvodnevnega 
m ednarodnega simpozija in  
predstavi različna obdobja Muši- 
čevega ustvarjanja z upodobitvi
jo njegovega dela. "Že naslov Vi
denja je pomenljiv, saj to ni obi

čajen zbornik, temveč so tako 
njegova kot naša Videnja", je de
jal Grafenauer "in  zato im ajo 
dvoznačen pom en". Zahvalil se 
je Alenki Puhar in  Vojku Zupanu 
za sodelovanje in  dodal, da je 
Mušič slikar, ki smo ga ves čas na 
Slovenskem zapostavljali. 
Naslednji je spregovoril Zupan, 
izjemen poznavalec Mušičevega 
življenja in  opusa, prav slednjega 
je natančno opisal. Zaradi krute 
usode Soške fronte se je Mušiče- 
va družina odselila. On sam se je 
vrnil v Trst že leta 1935 za bežne 
obiske. Med drugo svetovno vo
jno se je pom ikal iz okupirane 
Ljubljane in  razstavljal v galeriji 
na Korzu. Leta 1944 je odšel v

Benetke, kjer je pripravil poletno 
razstavo, ob kateri je izšel tudi iz
jem en katalog, nato ga aretirajo, 
pripeljejo v Trst, nato pa odpelje
jo v Dachau kot taboriščnika. 5. 
junija se s prvim  tran 
sportom  vrne v Ljub
ljano. Prvič po vojni z 
ženo Ido pripravi razs
tavo v Trstu, kjer se 
druži s prijatelji in  u- 
metniki. Ko se odpelje 
v Pariz, se m u zapre 
ožja dom ovina, če
prav tam  sodeluje pri 
prom ociji slovenske 
kulture. Potem ko je 
slikal konje, sienske 
pokrajine in  abstrakt
ne slike, pride v se
dem desetih do prelo
ma. Postane slikar 
vsega sveta, do New Yorka, Tokia 
in  drugih celin ter tako prerase 
tržaške okvire. Kot je dejal Zu
pan, so za to monografijo pom a
gali številni, tudi prostovoljno, v

čast slovenski kulturi in  Mušiču. 
Skupno je sodelovalo 21 avtor
jev, m ed katerim i tud i pisatelj 
Boris Pahor, ki je v Peterlinovi 
dvorani spregovoril o svojih spo

m inih  na Mušiča.
Alenka Puhar je svoj poseg začela 
z eno izmed najbolj udarnih  tem  
slovenskega kulturnega delovan
ja, z izstopanjem iz slovenskega

centra PEN zaradi izključevanja 
ozirom a črtanja ljudi, ki so bili 
pred petindvajsetimi leti sprejeti: 
"Ti, ki črtajo, pravzaprav zelo 
malo vedo o slovenski identiteti, 

poteze preteklosti pa 
se določenim ne zdijo 
vredne kot pom em 
ben del življenja". 
Mušiča so maja 1945 
izključili iz Društva 
slovenskih um etn i
kov, nato še iz sloven
skega občestva. Pred
lagan je bil celo so
dišču narodne časti. 
Drži se ga sloves, da je 
zatajil svojo dom ovi
no, zamolči pa se, da 
je bil izključen iz tega 
občestva. Ob koncu 
so predvajali film, ki 

ga je posnel M iro O ppelt z 
M ušičem v njegovem ateljeju v 
Parizu tik pred otvoritvijo razs
tave, ko je bil star 86 let.

Šin
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Obvestila
Društvo slovenskih izobražencev 
vabi v ponedeljek , 6 . maja, v 
P eterlin ovo  dvorano v ulici 
Donizetti 3 na večer, posvečen  
nuklearni elektrarni Krško. 0  njej 
bo govoril predsednik upravnega 
sveta NEK dr. Stanislav Rožman. 
Začetek ob 20.30.
Vabilo na romanje v  Medjugorje: 
od 3. do 6. maja letos. Poleg  

vzp on a  na K riževac in Hrib 
prikazovanj s e  bodo romarji 
udeležili češčen ja  Sv. križa in 
N ajsvetejšega ter svetih  m aš. 
Udeleženci romanja potujejo z 
veljavno osebno izkaznico tako iz 
Italije kot iz Slovenije. Vpis za 
Gorico: Darko 0 0 3 9 3 7 0 3 2 0 1 3 0 5  
ali 0 4 8 1  32121; za Tržaško Jože 
Markuža, župnik v Zgoniku 04 0  
229166 ; za Slovenijo 0 0 3 8 6  5

3 0 2 2 5 0 3 .
Združenje prostovoljcev Hospice 
Adria Onlus vabi na predavanje 
D uhovna podpora  ob ča su  
slovesa v četrtek, 9. maja 2013, 
ob 18. uri v Razstavno dvorano, ki 
jo je dala na razpolago Zadružna 
kraška banka, ul. Ricreatorio 2 na 
Opčinah. Zagotovljen bo parkirni 
prostor ZKB. Predaval bo p. Mirko 
Pelicon.
P ole tn o  p o tovan je  z N ov im  
glasom v letu 2013: Gruzija, 8  dni 
na Kavkazu od 20. do 28. junija 
2 0 1 3 . Spored in vpisovanje na 
sedežih Novega glasa v Gorici in 
Trstu. V pisovanje s e  končuje, 
pohitite, najkasneje do 18. aprila.

Darovi
Za rojansko g lasilo  Med nami 
daruje Lidija Godnik 20 evrov.

Osnovnošolci iz Logatca so obiskali Repentabor
V sredo, 24 . aprila, je  bil na Repentabru posebno živahen dan. 
D om ačo osnovno šo lo  Alojza Gradnika je  nam reč obiskala  
številna skupina osnovnošolcev iz Logatca, s  katero je  občina  
Repentabor pobratena že čednih 3 0  let. V obeh občinah so  
obletnico slavnostno proslavili s  celo  vrsto skupnih pobud, med 
katere sodita tudi lanski obisk naših osnovnošolcev v Logatcu 
in letošnje srečanje v naših krajih.
Program za ce lod n evn i ob isk  je  pripravilo šo lsk o  o seb je , 
finančno pa g a je  podprla občinska uprava. Ob prihodu na Col 
sta  logaške goste  sprejela in pozdravila župan Marko Pisani in 
ravnateljica Marina Castellani, dom ači otroci pa so  jim pripravili 
kratek program. Sledil je  ogled  M iram arskega gradu, nad 
katerim so  bili gostje  š e  p oseb n o  navdušeni, m ed vožnjo z 
avtobusom  vzdolž tržaške obale pa jim je  prof. Sam o Pahor 
predstavil našo  stvarnost. Po vrnitvi na Col so  najprej pokosili 
v dom ači gostilni, nato pa so  s e  podali na sprehod po pesniški 
in romarski poti na Tabor, kjer jih je  pričakal gospod župnik 
Anton Bedenčič. Po ogledu Kraške h iše in uradnem sprejemu  
v občinski hiši, na katerem so  prejeli skrom en poklon v spom in  
na srečanje, pa so  s e  logaški gostje poslovili in s e  utrujeni, a 
zadovoljni odpeljali proti domu.

V skavtsko družino so 
sprejeli nove člane

T ^ r i  svoji časti obljubl- 
\ - J jam, da bom  z Božjo 

A .  pom očjo vestno slu
žila Bogu in  domovini, pomagal 
svojemu bližnje
m u in izpolnjeva
la skavtske zako
ne". Tako se glasi 
skavtska obljuba, 
ki jo novi člani 
Slovenske zam ej
ske skavtske orga
nizacije ozirom a 
novinci izrečejo 
na najbolj po 
m em bnem  skavt
skem dogodku,
Jurjevanju.
22. aprila 1857 se 
je rodil Baden Powell ali, kot mu 
rečejo skavti, B. P. Tako se skavti 
vsako leto zbirajo ob tej prilož
nosti, da bi v skavtsko družino 
sprejeli nove člane, ki ob tej slo
vesnosti obljubijo z desnico v 
skavtskem pozdravu in  z levico 
na skavtski zastavi pred pokrajin
skima načelnikoma. Letos je Jur
jevanje potekalo 21. aprila na 
travniku v Mačkoljah, na kate
rem  so se skavti zbrali v popol
nem  kroju zjutraj v glavnem  
zboru. Nagovorila sta jih načelni
ka, P risrčnobrundajoči volk in  
Športna lisica, ki sta vsem zaže
lela lep dan in  predstavila potek 
dejavnosti. Takoj zatem so skavti 
s petjem, branjem  beril, prošenj 
in  zahval sodelovali pri sv. maši, 
ki jo je na travniku daroval žup

nik iz Ankarana Franc Šenk. Ob 
tem  je blagoslovil rum ene, ze
lene in  rdeče rute novincev.
V zraku je bilo čutiti nestrpnost

in  obenem  veselje, ko sta na
čelnika poklicala predse n o 
vince po im enu. V svojem go
voru sta orisala pom en  tega 
koraka, ko novinec pred Bo
gom obljubi, da bo zvest skavt
skim zakonom  in da bo volčič 
opravljal vsakodnevno dobro 
delo. To pa vsekakor ne velja 
enako za najmlajše volčiče, za 
katere je pom em bno  pred
vsem veselje ob lovu na plene 
z Akelo, kar simbolizira z rum e
no barvo njihova ruta, kot za iz
vidnike in  vodnice, katerim  je 
pom em bna pustolovščina in  to 
prikazuje zelena barva. Za rover
je in  popotnice je najpom em b
nejša prav ljubezen, s katero pri
stopajo k bližnjem u v obliki slu
ženja. Po občutenem  govoru so

najprej obljubili najmlajši, kater
im  so sledili izvidniki, na koncu 
pa roverji. Skupno je obljubilo 
kar 51 novincev, nakar so vsi pri

sotni, tako naj mlajši kot odrasli 
skavti, obnovili svojo obljubo. 
Dopoldne so se skavti pom erili 
na bližnjem travniku v skavtski 
igri, "scoutballu", ki je podobna 
ragbiju, a jo igrajo z uporabo 
skalpa -  rute, nakar so si privo
ščili kosilo, testenine z okusno 
omako, ki sta ga za vse prisotne

pripravili vestni skavtinji Vlasta 
in  Šara.
Popoldne so bile na vrsti igre, 
ločene po starostnih vejah. Volči
či in  volkuljice so razdeljeni v šti
ri skupine nabirali "hrano" v ob
liki lesenih paličic ter se skalpi- 
rali med sabo. Izvidniki in  vod
nice so v noči na nedeljo preno
čili na Dolgi kroni, kjer so imeli 
pripravo na obljube in  pa nočno 

igro. Na Jurjevanju 
pa so se v štirih 
skupinah spopadli 
v lovljenju zas
tavic. Roverji in  
popotnice so se na 
podlagi odlom ka 
iz evangelija (Janez 
15, 12-17) pogo
varjali o skupnosti 
klana, koliko se 
klanovci počutijo 

del te skupnos
ti, koliko vanjo 
vlagajo, kaj so 
od nje odnesli, 
kaj ji nam er
avajo še podari
ti in  kaj si od 
nje pričakujejo. 
Po pestrem  
dnevu so se 
skavti kljub 
vrem enu, ki je 
nagajalo, zbrali 
okrog taborne
ga ognja. Pro

gram so na dom iseln in  zabaven 
način vodile popotnice, vsi pa so 
sodelovali s petjem, škeči in  ban- 
si. Jurjevanje je tudi tokrat m ini
lo z m nogim i veselimi trenutki 
in  s pozitivno mislijo, da so se 
skavtski družini pridružile nove, 
m lade sile.

Metka Šinigoj

Uspešno delovaje dekliškega zbora Kraški slavček-Krasje

Pevski sestav je prejel najvišje 
točkovanje na festivalu v Olomoucu

Zborovodkinja Petra Grassi 
je lahko upravičeno zado
voljna s svojim debijem na 

m ednarodnem  tekmovanju, saj 
je njen prvi poskus prinesel dek
liškemu zboru Kraški slavček- 
Krasje najvišje točkovanje na 11. 
M ednarodnem  festivalu Musiča 
religiosa v O lom oucu na 
Češkem.
Izbira tekm ovanja s sakralnim  
program om  je bila zelo naravna, 
kot nam  je pojasnila zborovod
kinja: "Pevke so ku ltu rno  in 
zborovsko podkovane, saj so pele 
in  pojejo v dobrih zborih, kot sta 
na prim er Apz Tone Tomšič in

Goro giovanile italiano, poznajo 
zborovsko literaturo in  so se vži
vele v um etniško razsežnost sa
kralne glasbe, ki nam  je v vseh 
obdobjih podarila najlepša zbo
rovska dela. Nastopile smo tudi z 
renesančno polifonijo, kar je ze
lo tvegana izbira za zbor, ki ima 
veliko novih in  zelo m ladih 
pevk, ki so tudi prvič pele na tek
movanju. Dokazale pa so izred
no resnost in  glasbeno zrelost. 
Udeležile smo se kategorije z 
izvedbami a cappella. Mislim 
namreč, da sem s zborom  dose
gla dovolj hom ogen in  bogat 
zvok ravno zato, ker smo z vež-

banjem  petja brez spremljave od
pravile precej in to n an čn ih  n e
točnosti".
Vsi zborovodje so bili povabljeni 
na razgovor z žirijo (sestavljali so 
jo strokovnjaki za cerkveno glas
bo in  predavatelji na glasbenih 
akademijah iz Češke in  Slovaške), 
ki se je na poseben način osredo
točila na njihove programske 
izbire in  na odnos do pevcev. 
Tržaška zborovodkinja, ki je bila 
tudi najmlajša v svoji kategoriji, 
je bila na obeh področjih deležna 
pohval, saj je njen združeni zbor 
po m nenju  strokovnjakov 
nastopil izjemno muzikalično in

DRUŠTVO ROJANSKI MARIJIN DOM Velikonočna številka glasila Med nami

Jaz sem kruh življenja

Tokratna velikonočna
številka rojanskega glasila 
Med nami, ki ga kot običa

jno izdaja društvo Rojanski Mari
jin dom, ponuja v branje kar 
nekaj zapisov na kulinarično 
vsebino. Velika noč brez tradi
cionalnih jedi bi ne bil praznik 
v pravem pom enu besede. Kot 
pa svari rojanski dušni pastir g. 
Franc Vončina v svojem uvod
nem  zapisu, je za kulinarično 
tradicijo velikonočnih jedi za
koreninjena simbolika, ki sega 
v evageljsko izročilo. Ve
likonočno jagnje nam  govori 
"o krvi, ki je nekoč rešila izvol
jeno ljudstvo pred angelom  
pokončevalcem, danes pa je 
Jezusova kri tista, ki nas rešuje 
greha in  smrti, saj je Jezus pri 
zadnji večerji rekel nad keli
hom: 'To je moja kri, ki se za 
vas preliva v odpuščanje gre
hov', pa tudi je svoj čas rekel 
apostolom : 'Kdor je moje

meso in  pije mojo kri im a večno 
življenje in  jaz ga bom  obudil 
poslednji dan. Velikonočni 
pirhi nas obenem  spomnijo, da 
je Jezus predrl in  zdrobil skalo

groba ter živ prišel iz njega. Hren 
nas spom inja na grenkobo 
Jezusovega trpljenja, "žuca" pa na 
večno življenje, ki nam  ga hoče 
dati naš Odrešenik. Mesne jedi, 

piše msgr. Vončina, pa nas 
spomnijo tudi na besede: "Če 
ne boste jedli mesa Sina 
človekovega, ne boste imeli 
življenja v sebi. " In še 
blagoslovljeni kruh: ta nas 
spom ni, da je Jezus o sebi 
rekel: Jaz sem kruh življenja. 
O simboliki velikonočnih je
di piše v svojem zapisu tudi 
gospa Uča Trobec. "Poleg 
sim boličnih živil so 
posamezne pokrajine razvile 
tudi svoje značilne ve
likonočne jedi. Tako so za po
dročje Primorske značilni 
pinca, potica, nadevan 
želodec in  v testu pečena gn
jat. " Podrobneje je nato av
torica zapisa spregovorila o 
pripravi tadicionalne pečene

šunke v testu.
Od nekdaj so v glasilu Med nam i 
pom em bni m em oarski zapisi. 
Tokrat sta svoje spom ine na 
otroštvo prispevali gospa Ana
marija Folchi Zlobec in  gospa Bo
jana Don. Prva obuja spomine na 
vojno obdobje, ko je ob 
nevarnosti bombardiranja huda 
revščina kovala vsakdan naših lju
di, drugi zapis pa je posvečen ob
hajanju velikonočne skrivnosti v 
otroškem obdobju.
Posebno bogat je Misijonski 
kotiček, ki prinaša novice o delo
vanju slovenskih misijonarjev. Iz 
Burundija se oglaša misijonar 
Jože Mlinarič, iz Rwande pa s. 
Vesna Hiti. Misijonski kotiček žal 
prinaša žalstno novico o smrti pa
tra Ernesta Sakside, ki je um rl v 
93. letu starosti v brazilskem mes
tu Corumba'. O bogatem življen
ju patra salezijanca priča življen
jepis, na podlagi katerega izvemo, 
da je p. Ernest odšel v misijone le
ta 1935, ko še ni dopolnil sedem
najst let. Zlata doba njegovega 
misijonskega dela se je začela leta 
1961, ko je v leseni baraki v na
jrevnejšem predm estju C orum 

ba' ustanovil Don Boskovo deško 
mesto, kjer je v desetletjih dobilo 
vzgojo in  izobrazbo okrog deset 
tisoč mladih, ki so tako imeli 
m ožnost lepše prihodnosti. Za 
svoje nepretrgano misijonsko de
lovanje, ki je trajalo celih 78 let, je 
p. Saksida v Braziliji prejel več od
likovanj. Maja 2012 je Jože Moži
na, ki je zaslovel z doku
m entarcem  o misijonarju Pedru 
Opeki, s svojo ekipo posnel doku
m entarni film  še o življenju in 
delu duhovnika Sakside. To bo 
dragoceno pričevanje o izrednem 
življenjskem loku velikega moža. 
Misijonski kotiček prinaša še vest, 
da so ob 10. obletnici sm rti g. 
Stanka Zorka, nekdanjega nepoz
abnega rojanskega dušnega pa
stirja, izdali osebno znamko pri 
pošti Slovenija. Misijonski kotiček 
sklenejo še darovi, ki so jih do
brotniki nam enili misijonom. 
Glasilo Med nam i ne bi bilo 
popolno, če bi v njem  ne bilo 
razdelka o društvenem delovan
ju. Kronologija dogodkov se 
prične tako z veselo novoletno 
družabnostjo, ki je bila v začetku 
januarja v društvenih prostorih

Marijinega doma, nadaljuje se s 
poročilom  o projekciji diapozi
tivov, s katerimi je gospa Ida Klar
ič predstavila lansko škofijsko ro
m anje v Sveto deželo. Višek 
društvenega delovanja pa je 
dosegel s Prešernovo proslavo, ki 
so jo oblikovali Folklorna in pevs
ka skupina 'M andrač' iz Kopra 
pod vodstvom Mojce Lepej, MePZ 
Mačkolje pod vodstvom Mateja 
Lazarja, ter glasbenici Glasbene 
matice, pianistka Katarina Vis- 
in tin  in  violinist Vanja Zuliani. 
Slavnostni govor pa so prireditelji 
zaupali novinarki Poljanki Dol
har. Razdelek o društvenem delo- 
vanju zaključuje poročanje o 
filmskem večeru z videosnoval- 
cem Oscarjem Volpijem.
Sklepni del tokratne številke glasi
la pripada krajšim vestem, ki pri
našajo pogled na župnijsko in 
pevsko delovanje, prikličejo v 
spomin obletnice smrti zaslužnih 
faranov in vključujejo darove, ki 
so jih bili deležni Društvo Rojan
ski Marijin dom, Rojanski 
cerkveni pevski zbor in  samo 
glasilo Med nami.
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MED NAMI
ske tupnije

VELIKA N O Č  2013

nove spodbude v tej zasedbi, saj 
se bo projektna združitev teh  
dveh m ladinskih zborov po us
pešni preizkušnji nadaljevala: 

"Tovrstna združitev 
je vredna posne
manja, saj gre za 
dokaz, da je želja 
po kvaliteti, pred
vsem  pa po po n u 
janju m ladim  
nekaj, za kar je 
vredno žrtvovati 
čas, lahko iztočnica 
za m arsikatero 
sodelovanje. Taki 
projekti postavljajo 
na prvo mesto zau
panje v energijo in 
konstruktivne želje 
m ladih, ne nazad
nje pa finančno in 

organizacijsko razbremenjujejo 
posamezno društvo".

PAL

premišljeno, hkrati sproščeno in 
vedro. Lepa in  plodna povezava 
navdušenih pevk in  prizadevne 
zborovodkinje je poleg priznanja

in zadoščenja prinesla tudi pov
abila na druge festivale in  tek
movanja, najprej pa na soobliko

vanje celovečernega koncerta z 
Zborom čeških učiteljev v kate
drali svetega Mavricija (ki hrani 
največje orgle v Evropi), kjer so se

odvijali tudi tekmovalni nastopi. 
Zbora Kraški slavček in  Kras j e se 
bosta odzvala na povabila in



2. maja 2013 Koroška / Beneška N O V I

GLAS

Kaninska žičnica proti stečaju? Nova odprava

Ne bo denarja za obveznosti, 
ki ne morejo rešiti žičnice

N a zadnji marčevski seji 
občinskega sveta Občine 
Bovec so bovški svetniki 
potrdili letošnji proračun. Teden 

prej so ga zavrnili, ker se niso 
strinjali z vlaganji občine v leta
lišče in  ATC Kanin, brez dodat
n ih  obrazložitev oz. črtanja za

teh 400.000,00 evrov ne da v pro
račun za takojšnje naročilo 
projekta nove žičnice. Občina je 
rezervirala le 5.000,00 evrov za 
preiskavo računskega sodišča, kar 
zna narediti piko na kritični si
tuaciji...Glede na politično po 
razdelitev moči v državi, je raz-
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Konec takih prizorov na na višjem smuascu v  Sloveniji

večino svetnikov spornih  pro
računskih postavk.
Na 23. seji občinskega sveta Obči
ne Bovec so vendarle sprejeli le
tošnji občinski proračun. Družbi 
ATC Bovec, ki upravlja tudi žični
co na Kanin, so iz predloga pro
računa črtali 400.000,00 evrov, s 
pogodbo določenega koncesij
skega denarja. To so utemeljili s 
tem, da ta ne izpolnjuje več po
godbenih določil, ker žičnica ne 
obratuje že od 25. januarja, za kar 
je občina prej pridobila pravno 
tolm ačenje pristojnih institucij. 
Župan je izrazil bojazen, da bi de
nar v tej postavki upniki zahteva
li za dolgove ATC-ja in  bi bil izgu
bljen za naprej. Občani pa se 
sprašujejo, zakaj potem  občina

plet takih zgodb znan že skoraj 
vnaprej.
Sicer pa se m ed občani porajajo 
vprašanja, zakaj občina v svojem 
proračunu tega denarja ne pred
vidi v naročilo gradbenega 
projekta nove žičnice. Čas za to 
je skoraj že potekel, ostaja le še 
vprašanje odgovornosti, zakaj in 
kdo je z zavlačevanjem zamudo 
povzročil in  s tem  izgubo držav
n ih  in  evropskih sredstev za no 
vo krožno kabinsko žičnico. Brez 
te pa je na vrsti le še stečaj. Tudi 
vonj po volilni kampanji je nam 
reč več kot očiten, vendar bo ce
na zanj neprim erno velika in pre
velika. Stotine delavcev brez dela 
in  izseljevanje m ladih družin in 
tistih, ki jih  bodo zasnovali

drugje. Zato prevladuje enotno 
vprašanje in  zahteva:
Kdo od odgovornih na občini in 
v družbi ATC zamuja s predstavit
vijo občinskemu svetu in  širši jav
nosti scenarija sanacije obstoječe 
žičnice in  izgradnje nove?!
Kdo neodgovorno zamuja tudi s 

pobudo in  (nadalje
vanjem ) uresničitvijo 
projekta (do gradbenega 
dovoljenja) prenove po 
m odelu javno-zasebne- 
ga partnerstva?! 
Odgovorni za to  so čas 
za obrazložitve in  opra
vičila zam udili in  m o
rajo takoj odstopiti!
Tudi zaradi spotikanj in 
fig v žepih so prišle mož
nosti ohranitve tega re
gijskega in  edinega vi
sokogorskega smučišča 
v državi na skrajno ča
sovno točko, ko je še 
m oč kaj narediti v n a 
slednjem  letu v smislu 
priprave in  izvedbe 
projekta.
Ce bodo sedanji odgo

vorni v lokalni skupnosti, regiji 
in  pri lastnikih peljali zadevo 
tako neprofesionalno, v letu 
2013 ne bo moč speljati razpisa 
za javno zasebno partnerstvo, saj 
praksa kaže, da so za to potrebni 
kaki štirje meseci; za dinam ično 
pripravo projektne dokum enta
cije, pridobitev soglasja in  do
voljenja skupaj pa najmanj 6 m e
secev; pripraviti in  izvesti javni 
razpis za izvedbo del še m inim al
no  nadaljnje tri mesece, in  to le v 
primeru, da ne bo pritožb. To po
m eni, da smo že nekje v n a 
slednjem letu! Bodo tuji partnerji 
ohranili še toleranco do ubogih 
ljudi v razmerah nikoli dokonča
ne tranzicijske prakse...?!
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Ekstremni pilot Lenarčič 
spet na poti

Lenarčič, po  izobrazbi 
biolog, je znan po svojih 
eks trem nih  podvigih . 
Leta 2004 je uspešno 
obletel svet s Pipistrelo- 
v im  Sinusom . Polet je 
sicer poskušal opraviti 
že leto prej, a ga je v Ka
n ad i ustavila b irok ra
cija. N jegova verje tno  
najbolj zn an a  odprava 
je bil lanski polet, ko je 
na po ti okoli sveta letel 
preko vseh celin in  p ri
stal tud i n a  Antarktiki.
S svojim  le ta lom  Pipi- 
strel Virus je po dolgem  
poletu  z brniškega leta
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m ena. Na po t bi m oral odleteti 
že v petek, a je vzlet prestavil za
radi n eu g o d n ih  v rem enskih  
razm er nad  Alpami. Veliko teža
vo m u  predstavlja letenje v 
ob lakih , saj se n a  tako m a jh 
n em  le talu  zelo h itro  nabere

lišča pristal v norveškem  Trom- 
su. Polet je bil zelo d inam ičen 
zaradi sprem injajočega se vre-

led. Letalo je b ilo  predelano za 
ekstrem ne polete in  zelo nizke 
tem perature , kljub tem u  pa 

predstavlja veliko 
nevarnost vreme, ki 
je letos še posebno 
spremenljivo.
Polet je zelo p o 
m em ben  tu d i zara
di svojega razisko
valnega značaja, saj 
im a "ta mali", kakor 
ga Lenarčič im e
nuje, vgrajena p o 
sebna tipala, ki p re
verjajo vsebnost čr
nega ogljika v 
zraku. Slednji pred
stavlja p o m em b en  
faktor pri onesnaže
vanju okolja. 
C elotno odpravo je 
m ožno v živo 
sprem ljati na splet

n i stran i www. vvorldgreenfli- 
g h t. com  - letalo  im a nam reč 
vgrajen poseben GPS-oddajnik, 
ki vsakih nekaj m in u t oddaja 
podatke o to čn em  položaju, 
višini in  hitrosti.

Ivan Rustja

Slovenski p ilo t Matevž Le
narčič je v zgodnjih p o n e
deljkovih urah  s svojim u l

tralahkim  letalom  spet odletel 
n a  dolgo p o t -  tokrat ga bodo 
krila m alega letala ponesla čez 
severni tečaj v Kanado, od ko
der se bo  vrnil čez Atlantik po t. 
i. L indberghovi poti. C eloten 
po le t naj bi predvidom a trajal 
cel mesec. _____

Delovanje vrtca v Štandrežu

"Spoznavajmo prostovoljno delo 
in spoštujmo različnost"

Kaj je prostovoljno delo? 
Prostovoljno socialno de
lo je tisto, ki ga opraviš za 
dobro drugih. Ni plačano z de

narjem , po 
plačano je z 
m nogim i bolj 
vrednim i st
varm i, z 
občutkom, da 
opravljaš kori
stno delo, z 
zavestjo, da te 
potrebujejo.
Prostovoljno 
delo nudi pri
ložnost za 
kreativno in  
solidarnostno 
sodelovanje, v 
katerem  od
govarjamo na 
potrebe dru
gih ter pri tem  
tudi osebnostno rastemo.
To so spoznali v letošnjem  šol
skem letu otroci iz vrtca "Pika 
Nogavička" iz Štandreža. Vzgoji
teljice iz vrtca so v sodelovanju z 
Združenjem staršev štandreškega 
otroškega vrtca pripravile in  iz
peljale projekt "Prostovoljno de
lo z otroki”, s katerim  so učence 
usm erili v prostovoljno delo. 
Njihov glavni nam en je bil sensi- 
bilizirati otroke s socialnimi te
m am i in  jim  konkretno predoči- 
ti, kako postati aktivni pripadniki 
skupnosti, v kateri živimo.
V prvi vrsti se je ta vzgojni proces

začel odvijati že v vrtcu, s tem  da 
so vzgojiteljice stalno vodile 
malčke k medsebojni pom oči in 
spoštovanju do različnosti. Korak

pravičnosti in  aktivnega sodelo
vanja v družbi, tako da so bili tu 
di sami vpleteni v tovrstne pobu
de. Spoznali so Krvodajalsko

  društvo in  z njim
izpeljali ekološko 
akcijo. V vrtcu so 
zbirali plastične

— zamaške plastenk 
za recikliranje in  
odkup. Zbrano 
denarno vsoto pa 
bodo posredovali 
onkološkemu 
centru  CRO iz 
Aviana.
Otroci pa so se ze
lo pozitivno odz
vali na sodelo
vanje s centrom  
C. I. S. I. Vrstila so

za korakom  so doum eli, da n i
smo vsi sposobni opravljati zah
tevanih nalog na isti način, to pa 
je potrebno sprejeti in  nikakor ne 
zaničevati. Če kdo im a težave pri 
usvajanju pojmov, pri učenju, pri 
izvajanju vaj pri gibalni vzgoji ali 
se znajde v situacijah neugodja, 
m u je treba pomagati. Vzgojitelji
ce so otroke učile, da je dejanje 
darovanja pom em bno, kot tudi 
delitev predmetov in  stvari s so
cialno ogroženimi in  šibkejšimi 
vrstniki. Skozi celotno šolsko le
to so jim  nudile  priložnosti za 
razmišljanje o tem ah socialne

se tri srečanja, ki so se izkazala ze
lo vzgojna in  ustvarjalna. Nekate
rim  otrokom  absolutno ni bilo 
lahko sprejeti različne realnosti, 
obratno, težko jim  je bilo, a že 
drugo srečanje je bilo lažje in  bolj 
sproščeno. Začeli so jih sprejema
ti, s tem  podirati m entalne pre
grade in  vzpostavljati pristne člo
veške vezi. Najlepše je bilo, ko so 
skupaj izdelovali recikliran papir, 
se ob tem  veliko naučili in  zaba
vali. Nastal je prav lep, vzorčast 
papir, s katerim  so ročno obliko
vali razne izdelke in  bili 
prav ponosni nanje.
Med letom  so sodelovali 
tudi z Združenjem klov
nov Rdeči noski. Povabi
li so jih v vrtec, da jim ti 
predstavijo svoje prosto
voljno delo. Rdeči noski 
so znali vzpostaviti tako 
pozitivno in  veselo vz
dušje, da je bil pravi praz
nik. Mali cicibančki so se 
z njimi zares zabavali, saj 
so plesali, peli, poslušali 
pravljico, barvali klovna,

šminkali Rdeče noske. Toda, ko 
je bilo veselja konec, so se otroci 
iz vrtca vrnili domov. Bolnim 
otrokom , katere redno obi
skujejo Rdeči noski, pa je to one
m ogočeno, saj m orajo ostati v 
bolnišnici. In prav to sporočilo 
so v vrtcu povsem dojeli. Razu
meli so, da so oni srečnejši od ti
stih, ki morajo cele dolge dneve 
in  noči prebiti v bolnici in  upati 
v čim  hitrejšo ozdravitev. Ob 
koncu dneva je bilo vsem jasno, 
kako pom em bno vlogo imajo ti

Rdeči noski, ki delajo prostovolj
no  in  nosijo delček sreče ter ra
dosti otrokom, ki so v bolnici in  
ne doma. Tako vzgojiteljice kot 
otroci se iskreno zahvaljujejo 
Rdečim noskom, ki so jim poda
rili svoj dragoceni čas, pa tudi 
dragim staršem, ki so poskrbeli 
za to, da je lahko vrtec izročil pre
srečnim Rdečim noskom  prosto
voljni prispevek.
Torej v  končni fazi lahko rečemo, 
da je ta projekt povsem koristen 
in  da je bil navdušeno sprejet 
tako s strani otrok kot njihovih

povezan s šolsko populacijo. 
Njihov cilj je odigrati pom em b
no in  specifično vlogo bodisi pri 
preprečevanju socialnega 
izključevanja bodisi pri vzgajanju 
otrok za večji smisel zakonitosti 
in  solidarnosti v družbi. Tudi v 
naslednjem šolskem letu se bo ta 
projekt nadaljeval in  vrtec bo so
deloval še z drugim i združenji in 
ustanovami.

SG
Viri: poročilo o projektu predsed
nice Združenja staršev Sare 
Boškin

staršev, saj so bile vse izvršene 
dejavnosti tako z vzgojnega, 
družbenega, solidarnostnega in 
emocijskega vidika nadvse zgled
ne in  spodbudne. Vse opravljeno 
delo v zvezi s tem  projektom je 
natančno dokum entirano, vrsti
la se je že projekcija fotografij, v 
pripravi pa je tudi dvd. S tem  
projektom želijo tako vzgojitelji
ce kot Združenje staršev dokaza
ti, da je boj proti socialni 
izključitvi pom em ben, saj je v 
zadnjih časih vedno bolj tesno
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Dve slovenski narodni vladi ustanovljeni v različnih političnih razmerah

Zaradi razdeljenosti Slovencev, težko do 
dogovora o prihodnosti družbe in države

V Sloveniji čas m ed 27. 
aprilom  in  2. m ajem  vel
ja za prazničnega, za ob

dobje nam enjeno  počitku in 
veselju ljudi ter spom injanju na 
dogodke iz naše preteklosti. To
da ob obeležavanju 27. aprila ter 
1. in  2. m aja so se nadaljevala 
po litična vrenja s polem ikam i 
skoraj o vsem, kar se je važnega 
dogajalo oz. kar se dogaja v 
Sloveniji. Del Slovencev, m ed 
njim i je največ nekdanjih parti
zanov, slavi 27. april, dan, ko naj 
bi bila ustanovljena Osvobodil
na fron ta slovenskega naroda, 
sam ozvana pobudnica in  
voditeljica odpora zoper okupa
torje in za narodno osvoboditev.
M nogi ljudje, gre za rodoljubne 
in  politično osveščene iz raznih 
okolij, pa opozarjajo, da še zm er
aj ni ugotovljeno in pojasnjeno, 
kaj se je v Vidmarjevi vili v Rožni 
dolin i ob robu Ljubljane, kjer 
naj bi bila OF ustanovljena, tedaj 
sploh dogajalo. Ne gre zgolj za 
datum, saj se ne ve, kdaj je bila 
OF ustanovljena, ali je bilo to 26. 
ali pa 27. aprila 1941, am pak tu 
di za njeno prvotno ime, ki je bi
lo Protiim perialistična fronta 
slovenskega naroda. Slednja je 
najprej pozivala na boj proti t. i. 
imperialističnim državam, kot so 
po im enovali zlasti Anglijo in 
Francijo, po napadu Nemčije na 
Sovjetsko zvezo pa se je preim en
ovala v O svobodilno fronto

Devetega maja zapade “skrajni” rok

Kaj bo Slovenija predstavila Evropi?

Politika, ki jo vodi nova vla
da, bo v kratkem  morala 
polagati račune pred 

Evropo. 9. maj je nam reč datum, 
do katerega m ora Bratuškova 
predstaviti Evropi svoj natančni 
načrt dela in  podrobni načrt za 
izhod iz krize. V prejšnjem tednu 
je tako vlada predstavila osnutek 
nacionalnega reformnega progra
m a (NRP), ki v ospredje sicer 
postavlja že vsem 
dobro znane teme, 
hkrati pa pojasnju
je nekatere 
ukrepe, ki so se 
doslej pojavljali 
samo v obliki gov
oric. Ta osnutek je 
prvi uradni doku
m ent, ki v neko
liko jasnejši obliki 
pojasnjuje sveženj 
ukrepov, ki naj bi 
ga sprejela vlada 
Alenke Bratušek, 
pa čeprav pušča še 
vedno kar nekaj 
odprtih  vprašanj.
Pa poglejmo, kaj predvideva. 
Sklop 1 -  Konsolidacija javnih fi
nanc in sanacija bančnega sektor
ja
V tem najpomembnejšem sklopu 
ostaja slaba banka osrednja 
rešitev, ki jo ponuja vlada Alenke 
Bratušek. Gre za posebno agenci
jo, na katero bodo prenesene 
slabe terjatve bank. Šlo bo pred
vsem za tiste kredite, ki bi jih 
banke ne mogle izterjati in  bodo 
zato odtujeni na novo agencijo. 
Njena edina naloga bo upravljan
je s tovrstnim i slabimi krediti, 
banke pa naj bi posledično bile 
"očiščene” teh brem en in  bi 
lahko ponovno zagnale svojo pri
m arno kreditno dejavnost. 
Novosti, ki jih prinaša NRP, so 
možnost daljšega delovanja slabe 
banke, črtanje obvez, kolikšen 
delež slabih kreditov bi bilo 
potrebno vsako leto prodati, ter 
predvsem možnost vstopa zaseb

nega partnerja v sistem slabe 
banke. Če bi se ta možnost ures
ničila, bi bila tudi država neko
liko manj obremenjena z garanci
jami pri tem  projektu. Na
jpomembnejša novost, ki izhaja 
iz NRP, pa je potreba po dokapi
talizaciji bank, ki znaša 900 mili
jonov evrov, in  to do konca julija. 
To bo v prihodnjih dveh mesecih 
tudi eno od najbolj perečih

vprašanj, ki jih bo morala rešiti 
slovenska vlada: v prejšnjih ted
n ih  se je minister za finance Uroš 
Čufer sestal s številnimi m ednar
odnim i investitorji, da bi prever
il njihovo pripravljenost k od
kupu slovenskih državnih ob
veznic in  m ožnost zmanjšanja 
donosa za danes še dokaj drago 
zadolževanje. Del teh sredstev bo 
nedvom no nam enjen tudi 
sanaciji bančnega sektorja. Po
dročje konsolidacije javnih fi
nanc prihaja zelo izrazito na 
površje predvsem pri rezih v javni 
sektor: na tem  področju pa je ze
lo odm even tudi vnos zlatega 
fiskalnega pravila (uravnoteženje 
državnih izdatkov s prihodki) v 
ustavo. Odločitev glede tega naj 
bi padla v maju: stališča m ed 
strankami so namreč še vedno ze
lo različna, čeprav gredo vse bolj 
v smer splošnega sprejetja še 
zlatega fiskalnega pravila, ki je bil

še nedavno za levičarske stranke 
zelo slaba rešitev.
Sklop 2 -  Sanacija podjetniškega 
sektorja
Vlada napoveduje nadaljevanje fi
nanciranja malih in  srednjih pod
jetij -  šlo naj bi za garancije, sub
vencije in  lastniško financiranje. 
Letos naj bi za 717 projektov bilo 
na voljo 120 m ilijonov evrov. 
Naslednje leto bo za tovrstne po

moči na razpolago 73 
m ilijonov evrov. Po
m oč se bo delila dve
ma kategorijama pod
jetij, ki bodo razdeljena 
glede na tehnološko 
intenzivnost in  rast. 
Pom em bna postavka 
je dalje privatizacija 
večjih državnih pod
jetij. Bratuškova je 
obljubila, da bo država 
letos prodala dve večji 
državni investiciji, po 
m ožnosti bo ena od 
teh  tudi prodaja 
deležev v eni od bank. 
To naj bi bil po m nen

ju Bratuškove dober signal za trge. 
Pom em ben projekt na tem  po 
dročju je nazadnje še Slovenski 
državni holding (SDH), agencija, 
ki bo upravljala z vsemi državni
m i lastniškimi deleži in  bo v tem 
kontekstu tudi sestavila seznam 
prednostnih prodaj. SDH je bil, 
tako kot slaba banka, projekt 
Janševe vlade: sprememba, ki naj 
bi jo prinesla nova vlada, pa je de
jstvo, da SDH po novem  ne bo 
več lastnik državnih deležev, am 
pak samo njegov upravljalec. 
Holding bo tako izgubil na speci
fični teži, ki m u jo je sicer prip
isala Janševa vlada, a še vedno os
taja m ed temeljnimi projekti: po 
novem  naj bi budno  oko nad 
njim  imelo tudi računsko sodišče, 
kar ni bilo doslej predvideno. 
Sklop 3 -  Konsolidacija javnih fi
nanc in rezi v  proračun
V ta sklop spadajo "tipične" re
forme, ki jih zahteva Evropa od

držav članic, predvsem tistih, ki 
se prezadolžujejo. Gre za tri 
pomembnejše reforme: reforma 
trga dela, rezi v javnem sektorju 
in  pokojninska reforma. Na vseh 
om enjenih  področjih je že 
ukrepala tudi Janševa vlada v letu 
2012: pokojninska reforma in  re
forma trga dela sta bili sprejeti v 
režiji m inistra Andreja Vizjaka, 
rezi v javnem sektorju pa v sklopu 
zakona o uravnoteženju javnih fi
nanc. K reform i trga dela bi 
Bratuškova dodala še boj proti sivi 
ekonom iji in  zaposlovanju na 
črno: podrobnosti o teh načrtih 
še niso znane. Tudi pri ostalih 
dveh postavkah bodo spremem
be glede na ukrepe, ki jih je spre
jela prejšnja vlada, minimalne: v 
rezih za javni sektor so opredelili 
zmanjševanje števila zaposlenih: 
vsako leto naj bi rezali en 
odstotek zaposlenih, glede poko
jninske reforme pa bo ustanovl
jena skupina, ki bo spremljala 
učinke lani sprejete reforme. 
Sklop 4 -  ustvarjanje boljšega 
podjetniškega okolja 
Boljše podjetniško okolje naj bi se 
ustvarjalo v naslednjih mesecih s 
finančnim i subvencijami in spre
m em bo pravnega okvirja. O fi
nančnih subvencijah in  garanci
jah za zagon inovativnih podjetij, 
predvsem m ajhn ih  in  srednje 
m ajhnih, smo pisali že v gornjih 
odstavkih. Zanimiv je tukaj tudi 
nov pravni okvir, ki naj bi bil pod
jetjem bolj prijazen. Pred kratkim 
je bil odobren zakon, ki lajša 
državno pom oč podjetjem  v 
težavah in  odpravlja zgornje 
omejitve finančne pomoči (na tej 
osnovi je bila odobrena 35-mili- 
jonska garancija podjetju Cimos), 
nove spodbude naj bi prišle za 
konverzije upniških terjatev v 
lastniške deleže, v izdelavi naj bi 
bil nov zakon za razdolževanje 
podjetij v obliki izvensodnega 
postopka. Zadnji sveženj ukrepov 
v tem  sklopu bo spodbudil kra
jevne in  državne organe k 
pripravi novih prostorskih načr
tov: šlo naj bi za 13 novih 
državnih prostorskih načrtov in 
90 občinskih.

Andrej Čemic

Dr. Igor Lukšič

slovenskega naroda, in  se raz
glasila za ed ino  dovoljeno 
voditeljico upora zoper okupa
torje na Slovenskem. 27. april se 
je do leta 1992 slavil kot Dan OF, 
od tedaj pa om enjeni datum  vel
ja za Dan upora proti okupator
ju. OF je ves čas delovala pod 
vodstvom kom unistične partije, 
največkrat prikrito, kar je od
ločilno prispevalo k vzpostavitvi 
totalitarne države oz. oblasti po 
vojni.
Toda so še drugi datumi, ki zaz
nam ujejo našo narodno  
zgodovino. Vlada
joča politika je den
im o dolgo obdobje 
zatrjevala, da je bila 
vlada, ki je bila 5. 
m aja leta 1945 us
tanovljena v Aj
dovščini, prva taka 
vlada pri nas. Zdaj je 
vendarle tudi u rad
no  priznano, da je 
bila prva N arodna 
vlada Slovenije tista, 
ki je bila 31. oktobra 
leta 1918, torej ob 
koncu prve sve
tovne vojne, us
tanovljena v Ljubl
jani. Za njenega 
predsednika je bil 
izbran Josip Pogačnik. Na 
zasedanju Narodnega odbora za 
Slovenijo, glavnega političnega 
in  predstavniškega organa p ro

tikom unističnega tabora, 3. m a
ja 1945 na Taboru v Ljubljani, ni 
bila ustanovljena nobena nova 
vlada. To je pred nekaj dnevi v 
pogovoru za Novi glas potrdil tu 
di prof. dr. Janez Arnež, us
tanovitelj in predstojnik Razisko
valnega inštitu ta  Slovenica v 
Ljubljani. Vlada, ustanovljena 5. 
maja 1945 v Ajdovščini, kot or
gan nove kom unistične oblasti, 
je bila torej druga Narodna vlada 
v naši nacionalni zgodovini. 
Politične razmere v Sloveniji so v 
času vračanja v zgodovino vlad

no prevladati, ker bo sicer drža
va lahko dejansko razpadla 
ozirom a postala nekakšen pro
tektorat t. i. evropske trojke. 
Državni poglavar Borut Pahor 
opozarja, "da je treba začeti 
spreminjati stvari". Začel je izva
jati pobudo z naslovom Sloveni
ja 2030, s katero želi vzpodbudi
ti razmišljajoče ljudi, da bi 
pripravili program , nekakšno 
vizijo razvoja in  p rihodnosti 
naše družbe in  države. O tem  je 
razpravljalo okoli 30 znanih  
Slovencev, uspešn ih  na raznih

in oblasti zaostrene. N obena 
po litična opcija ne popušča v 
svojih stališčih in strem ljenjih, 
blokade pa bo vendarle potreb-

področjih . Ljubljanski nadškof 
m etropolit dr. A nton Stres je 
ponovno opozoril na škodljivost 
razkola in  razdvojenosti med

Slovenci, ker to  onem ogoča 
spravo in  sožitje. Prof. Alen Ko
bilica je menil, "da ima Sloveni
ja veliko število sposobnih  in 
ustvarjaln ih  ljudi, n im a pa 
voditeljev, ki bi prevzeli odgov
ornost". Prof. dr. Boštjan M. Zu
pančič, sodnik evropskega 
sodišča za človekove pravice v 
Strasbourgu, je predstavil tem no 
oceno razm er in  stanja v 
Sloveniji. Meni, da je za našo 
državo bistvenega pom ena, da 
ohrani stike z zunanjim  svetom, 
"je pa res, da se m nogi slovenski 

politiki zunanjem u pogle
du krčevito upirajo". V 
državi n i optim izm a in za
upanja, ker so ju 
posam ezniki v politiki, 
gospodarstvu in  nasploh v 
življenju v teh dobrih dva
jsetih le tih  zapravili. 
Slovenci sm o travm a- 
tiziran  narod. Slovenec 
Slovencu ne zaupa več. 
Slovenec tudi tujcu ne za
upa več. Tudi v Sloveniji 
na oblast prihajajo vedno 
bolj pokvarjeni ljudje, pa
tološki narcisi, ki prinaša
jo zlo. Žal na om enjana 
stališča in  trditve ali ocene 
znan ih  in  vplivnih oseb
nosti n i odgovorov, ni 

nobene pripravljenosti in  volje 
za soočanja in izmenjavo mnenj. 
Bolj predvidljiv pa se zdi nadaljn
ji politični razvoj v Sloveniji. Vla

da Alenke Bratušek pripravlja 
Nacionalni reform ni program in 
Program stabilnosti, dokum en
ta, ki ju bo 9. maja poslala evrop
ski komisiji v Bruselj. V obeh bo
do naštete usm eritve in  ukrepi 
vlade za prem aganje težav in 
krize, pa tud i za nov zagon 
gospodarstva in  zaposlovanja. 
Težave in  zaostanke v Sloveniji 
naj bi reševali tudi z novim i dav
ki in  drugim i obrem enitvam i 
prebivalstva. Uvedli naj bi nov t. 
i. krizni davek, davek na 
neprem ičnine, pa tudi zmanjšali 
število občin. Predvideni ukrepi 
vzbujajo pridržke v javnosti in 
seveda zaskrbljenost najbolj 
revnih slojev prebivalstva.
Na po litičnem  odru  so najbolj 
zaznavne priprave strank vlada
joče koalicije, da bi na precej ver
je tn ih  predčasnih  parlam en
ta rn ih  volitvah pridobile čim 
več podpore in  glasov volilcev. 
Stranke levice, enako kot t. i. vs
tajniki, ki so 27. aprila na ljubl
janskih ulicah uprizorili peto t. i 
vseslovensko ljudsko vstajo, zdaj 
obsojajo globalni in  slovenski 
kapitalizem, "ki da Slovenijo vo
di v pogubo". Predsednik Social
n ih  dem okratov dr. Igor Lukšič 
se že hvali, da bo ta stranka na 
predvidenih  predčasnih  
državnozborskih volitvah zbrala 
kar 40 odstotkov glasov sloven
skih volilcev. Napovedujejo poli
tičn i preobrat, s katerim  bi 
Slovenijo sprem enili v državo 
nekakšne socialistične ali ljudske 
demokracije, z izrazito odklonil
n im  ali celo sovražnim  od n o 
som  do Evropske unije. Kaj se bo 
dejansko v prihodnje dogajalo v 
Sloveniji, pa seveda ni mogoče, 
kot nikoli v politiki, natančno  
predvideti in  napovedati.

Marijan Drobež

Hieronim Vidmar

Umetniki za karitas na Dunaju

j e  b ila  ra z sta v a  U m etn ik i za  
k a r ita s , ki l e t o s  p r a z n u je  
polnoletnost, povabljena prvič, za 
kar g re  z a h v a la  k u ratorju  
Korotana mag. Antonu Levsteku, 
ki je  v p ozd ravn em  nagovoru  
izrazil v e se lje  nad široko p a le to  različnih razstavljavcev. 
Z anim iva arh itek tura  g a ler ije  v Korotanu ponuja o g led  
razstavljenih del ne le tistim, ki vstopijo v prostore galerije, 
tem več vsem  mimoidočim.
Dunajski publiki je  Jožica Ličen predstavila  zgodovino  in 
dobrodelno vsebino projekta Umetniki za karitas, o strokovni 
vsebini kolonije je  govorila Anamarija Stibilj Šajn. Moderator 
večera in strokovni sodelavec kolonije Jože Bartolj je  simbolično 
povezal tokratno potovanje razstave, saj je  pred Dunajem ta 
gostovala v Trstu, torej je  zaobjela širok kulturni prostor, k ije v 
zgodovini združeval S lovence in sosed n je  narode.
Utrip sinjevrške pokrajine so  pričarali Mladi z Gore, ki so  na 
hudom ušen način predstavili zdravilne rožice, ki rastejo na 
Gori. Prisotne je  navdušila sopranistka Pia Brodnik s  koroškimi 
narodnimi, š e  p oseben  aplavz pa so  namenili pesm i Slovenec  
se m , ki jo  je  vrhunsko zap el bariton ist Marko Kobal ob  
spremljavi citrarja Tomaža Plahutnika. Protokolarno vino občine  
Ajdovščina in d om ače dobrote, ki sta  jih postregla Irma in 
Hieronim Vidmar s  Sinjega Vrha, gostitelja številnih likovnih 
dogodkov na tem  slovenskem  Montmartru, so  bile pristno 
sporočilo časa  in prostora, kamor s e  umetniki tako radi vračajo. 
Razstavo je  odprla predsednica NSI Ljudmila Novak, ki s e j e  
zahvalila Karitas za izviren način sporočanja v dom ači in širši 
p rostor  o s t isk a h  družin in p o sa m e z n ik o v , kakor tud i 
umetnikom, ki so  s e  velikodušno odzvali na povabilo.
Geslo kolonije in prodajnih razstav “Lačen sem  bil in s te  mi dali 
jesti, žejen sem  bil in s te  mi dali piti, nag sem  bil in s te  me 
oblekli.. ” (Mt 2 5 , 35 -37) tudi tokrat vabi k pomoči otrokom v 
stiski. Razstava bo na Dunaju do konca maja. /  J. L.

V sredo, 24 . aprila, je  bilo v galeriji S lovenskega kulturnega 
centra Korotan na Dunaju odprtje prodajne razstave izbora 
likovnih del, ki so  nastala v 17. in 18. mednarodni likovni koloniji 
Umetniki za karitas na Sinjem Vrhu nad Ajdovščino. Na Dunaj
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Direktorica projekta Piano Slovenija

"Imamo med 1800 in 2100
naročnikov"

Sistem zaračunavanja splet
n ih  vsebin Piano Media 
ima v Sloveniji okoli 2000 

naročnikov, je v intervjuju za 
STA povedala direktorica Piano 
Media Slovenija Barbara Franko.
V zadnjih mesecih je število n a 
ročnikov raslo po 10 odstotkov 
na mesec, dolgoročno pa raču
najo na "m agično mejo" 10.000 
uporabnikov.

Plačilni zid Piano ste uvedli ja
nuarja lani, vanj pa je vključe
na vrsta slovenskih časnikov. 
Koliko naročnikov imate v  
tem trenutku?

Im am o jih  m ed  1800 in  2100, si
cer pa Piano nikjer ne kom unici
ra števila svojih  uporabnikov, 
tak je bil tudi dogovor z  mediji, 
to izjem o sm o naredili zgolj v  
Sloveniji. To se m i ne zdi slaba 
številka, glede na to, da je  
bilo pred letom  in p o l ve
liko nejevernikov, ali bo v  
Sloveniji sploh kdo pri
pravljen plačati za vsebi
n e  na spletu. Številka pa 
se spreminja, ker so m ed  
n jim i tedenski, m esečni 
in letni naročniki. V celot
nem  letu 2012 je bilo si
cer plačanih 11.000 različ
n ih  naročnin, od  tega 65 
odsto tkov m esečnih , 20  
odstotkov letnih in  15 od
sto tkov tedenskih.

Lani ste si za cilj zadali 
13.000 uporabnikov v 
prvem letu obrato
vanja. Kako da je prišlo 
do takšne razlike?

Predvsem zaradi premajh
nega zaklepanja vsebin  
obstoječih m ed ijev  in  obsega 
vseh vsebin v  sistemu. Skoraj n e 
m ogoče je pridobiti n o v  medij. 
Kljub splošno slabemu položaju  
slovenskih m edijev se jih  večina 
še vedno brani novih  m ožnosti 
pridobivanja dodatnega vira 
prihodkov.

Koliko uporabnikov
pričakujete v prihodnosti?

V zadnjih  osm ih m esecih sm o  
rasli približno 10 odsto tkov m e
sečno, to rast bom o verjetno o h 
ranili. Predvidevamo pa, da bo
m o  s posebn im i pristopi do iz
branih ciljnih skupin  število  
uporabnikov še dodatno poveča
li. Dolgoročno bo magična meja 
sicer 10.000 uporabnikov, kar bi 
pom enilo, da bi se sistem pokri
val, m ediji pa bi bili zadovoljni. 
Na Slovaškem je Piano lansko le
to dosegel to številko, vendar pa 
je  slovaški trg dvakrat večji od  
slovenskega, poleg tega pa je  Pia
n o  tam prisoten  eno leto  dlje. 
Tam največji m ed ij iz sistema  
Piano zasluži preko 120.000 
evrov letno, topa je že znesek, ki 
ga v  Sloveniji na posam eznem  
m ediju  doseže m alo  oglaševal

skih agencij.
Kdaj pričakujete, da boste do
segli to mejo?

Plani so postavljeni v  leto 2014, 
2015, kaj vse se bo m ed tem  zgo
dilo, pa je težko vedeti. Mogoče 
bosta zm anjševanje p rih o d ko v  
in  spletnega oglaševanja tudi 
vplivala na večji interes medijev, 
da se pridružijo sistemu, saj je  si
stem  Piano zelo transparenten  
način pridobivanja dodatnih  
dohodkov.
Mislim, da večje število medijev, 
vključenih v  sistem  Piano, pri
pelje tudi do večjega števila na
ročnikov, saj je to nekako narav
na pot. Prav tako je  zelo p o 
m em bno, koliko vsebine, predv
sem  pa kakšne vsebine m ediji 
dejansko tudi zaklepajo. V m ese
cu marcu je  eden izm ed m edijev

podvojil svoje prihodke. K tem u  
je botrovala zgolj njihova inter
na kvaliteta - dobro zastavljeni 
naslovi in napisani uvodniki ter 
striktno  zaklepanje določenih  
kategorij.

Del vaše strategije je, da želite 
uporabnike navaditi na plače
vanje za spletne vsebine. Kako 
boste ljudi pripravili do tega, 
še posebej mlade?

Za vse uporabnike študentske  
kartice ISIC je  prebiranje vsebin, 
vključenih  v  sistem  Piano, do  
konca aprila brezplačno, nato pa 
bodo naročnino lahko plačevali 
50 odsto tkov ceneje. Videli pa 
bomo, kako se bo to sploh obne
slo. Načeloma m ladi časopisov 
sploh ne prebirajo. Piano počasi 
navaja ljudi, da stvari na interne
tu niso zastonj. Najprej je potreb
no  sprem eniti m ise lnost trga, 
po tem  je  šele na vrsti raz
m išljanje o ceni.
Se s strani Piana v  prihodnosti 
obetajo kakšne sprem em be?
Še bolj aktivno se bom o usmeri
li v  pridobivanje naročnikov iz  
različnih ciljnih skupin, ko t sm o  
že naredili z  uporabniki ISIC-kar-

tice, skušali pridobiti nove m e 
dije, predvsem  pa obstoječe pre
pričali, da razširijo spekter zak
len jen ih  vsebin. Cen pa letos 
verjetno ne bom o dvignili. 

Časopisi se vse bolj soočajo z 
upadanjem naklad, spletno 
oglaševanje pa še zdaleč ne 
pokrije izpada prihodkov. Je 
Piano dolgoročna rešitev? 

Piano zagotovo ne m ore biti edi
na rešitev. Lahko je en del pokri
vanja te izgube, zaenkrat je  to si
cer m ajhen znesek v  primerjavi z  
izpadom  tega dohodka, dolgo
ročno pa bo ta znesek gotovo ra
sel - z  večjim številom  medijev, 
vključeni v  sistem  in z  večjim  
številom  uporabnikov.

Kaj pa je drugi del rešitve? 
Najprej je m ožna razširitev v  si
stem u Piano; z  dodatnim i vsebi

nami, ki jih časniki v tem  tre
nu tku  sploh nimajo, s pred
vajanjem zanim ivih video in  
avdio vsebin, poljudnega ali 
izobraževalnega značaja, s 
projekcijami filmov. M ožno
sti je veliko, se mora pa s tem  
na strani m edija nekdo  in 
tenzivno  ukvarjati. Spletni 
m edij v  sistem u Piano lahko  
na hitri rok svoje prihodke  
povečuje tako, da zaklepa  
več vsebin, kar se precej p o z
na. Ce v  kakšnem mesecu ka
teri od  m ed ijev  zapre m anj 
prispevkov k o t običajno, se 
m u  to takoj pozna za nekaj 
sto evrov.
Kakšni so finančni rezultati 
Piano Slovenija?
Leta 2012 sm o im eli 65.000 
evrov prihodkov, letos pa  

računamo na okoli 100.000  
evrov prihodkov. V lanskem  letu  
sm o sicer zabeležili 68.000 evrov 
izgube, vendar je to pač investi
cija v  trg, ki jo  enostavno moraš 
narediti. Iluzorno bi bilo  
pričakovati, da bi že prvo leto de
lali z  ničlo ali pa dobičkom - za to 
bom o potrebovali vsaj še dve le
ti. Sicer pa im am o s strani last
n ikov sredstva zagotovljena še za 
najm anj tri leta.

V Belgiji se je pred kratkim 
začela oblikovati konkurenca 
sistemu Piano, in sicer Media 
ID. Kaj to pomeni za vas?

To pom eni, da sm o na pravi p o 
ti. Konkurenca se pojavi v  
vsakem segmentu, ki je  perspek
tiven. Piano je trenutno prisoten  
v  Sloveniji, na Poljskem in Slo
vaškem, odpira pa se še na 
Madžarskem, Portugalskem in v  
Južni Afriki. Produkt Piano Solo 
- samostojni sistem za posam ez
no  m edijsko  h išo  - pa je  bil 
prejšnji mesec prodan največje
m u  spletnem u m ediju v  Crni go
ri, zanj pa se zanima tudi velik 
spletn i portal iz Finske in  še 
nekaj drugih p o  Evropi.
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Uspešno ajdovsko podjetje

Pipistrel kljub krizi lani z 
20-o stotno rastjo prodaje

Zaradi preobilice spletnih sporočil
Podjetja v  boju proti elektronski 
pošti
Ljudje po vsem  svetu s e  vsak dan srečujejo z 
m nožico e-p oštn ih  sp oročil. Ta so  p ogosto  
nepomembna, študije pa so  pokazale, da zaposleni 
za urejanje in odpisovanje porabijo skoraj tretjino 
d elovn ega  ča sa . N ekatera podjetja tako na 
računalniškem sejmu Cebit v nemškem Hannovru 
predstavljajo ideje, kako se  soočiti s  tem izzivom. 
Francosko IT-podjetje Atos naj bi prihodnje leto vse 
svoje interne komunikacije prestavilo na socialno 
platformo, ki spominja na Facebook, sistem  pa 
uporablja že več kot 20 .000  zaposlenih. Atos, ki ga 
vodi nekdanji francoski minister 
za finance Theirry Breton, si je 
zad a lo  n alogo , da družbo  
“osvobodi elektronske pošte”,
Breton pa je  n a logo  ce lo  
primerjal z “zm anjševanjem  
onesnaženosti okolja v času po 
industrijski revoluciji’’.
Podjetje je izračunalo, da bi se  
lahko s  prehodom na drugačen, 
bolj odprt s is te m  interne  
kom unikacije produktivnost 
izboljšala tudi do 20 odstotkov,

poleg tega pa bi večja odprtost omogočala tudi lažjo 
izm enjavo idej m ed so d e la v c i in večjo  
transparentnost. To se  sklada s  študijo ameriške 
mednarodne svetovalne družbe McKinsey, ki je 
pokazala, da zaposleni okoli 28 odstotkov svojega 
časa porabijo za branje, pisanje in urejanje na 
desetine ali celo stotine elektronskih sporočil na dan. 
Tudi druga podjetja, med drugim revizijska hiša 
Deloitte in ameriški proizvajalec čipov Intel, so  že 
poskušala uvesti “dneve brez elektronske pošte”, v 
drugih podjetjih , na primer v am eriškem  
računaln iškem  velikanu IBM, pa s e  vodilni 
posamezniki že dalj časa borijo proti elektronski
_______________  pošti.

“Elektronska pošta ni dovolj 
odprta, transparentna in ne 
omogoča dovolj sodelovanja’’, je 
dejal Luis Surez iz podjetja IBM, 
ki trdi, da v vlogi šefa oddelka 
za “Poslovanje 2.0" v zadnjih 
petih letih skorajda ni uporabljal 
elektronske pošte. Vendar tudi 
on priznava, da bo potrebno še  
precej časa, preden bo mogoče 
ljudi “o d v a d iti” pošiljanja  
elektronske pošte.

Gorici napovedan že za letošnji 
februar, se je zapletlo zaradi dol
gotrajnih postopkov, saj so m o
rali po razm iniran ju  zemljišča 
ob letališču poskrbeti še za ne
pričakovano čiščenje prostora 
različn ih  azbestn ih  ostankov. 
"To pa traja, saj smo m orali zara

di nenačrtovan ih  aktivnosti 
sprem eniti določene stvari v 
p rojektu  ter opraviti redesing 
objekta", je še dejal Boscarol. 
Začetek proizvodnje Panthere, 
ki naj bi ga iz Ajdovščine prene
sli v Gorico, načrtujejo šele leta 
2016. "Zato se nam  z gradnjo ne 
m udi, do začetka serijske proiz
vodnje letal pa bo  zagotovo 
zgrajena", je dejal.

V ajdovski družbi Pipistrel 
so lani zabeležili 20-od- 
stotno rast prodaje in  do

segli okoli devet milijonov evrov 
prihodkov, je za STA povedal di
rektor Ivo Boscarol. Ob tem  so 
ustvarili okoli 900.000 evrov či
stega dobička ter zaposlili večje 
število ljudi, tako da 
skupno zaposlujejo 
80 delavcev.
"Poleg tega smo 
zaključili tu d i več 
pom em bn ih  projek
tov", je povedal Bo
scarol in  m ed njim i 
naštel uspešen razvoj 
novih  letalskih m o
delov, kot sta Alfa 
Trainer in  Panthera, 
ter le t okoli sveta 
Matevža Lenarčiča.
Letalo Pantera, ki ga 
bodo  serijsko začeli 
izdelovati šele ob 
zaključku gradnje novih  proiz
vodnih  prostorov v Gorici, je že 
lani postalo letalo leta po izboru 
letalskih medijev. Boscarol sicer 
napoveduje, da bo po zaključku 
vseh "zem eljskih" testiranj 
Panthera poletela že v tem  mese
cu.
"Pripravljamo se na vstop na kar 
nekaj novih  trgov in  ne le v Ita
lijo, pač pa tudi na druge celine,

vendar o tem  še ne bi želel govo
riti", je še povedal direktor in  so
lastn ik  uspešnega slovenskega 
podjetja.
Kljub tem u da je letalo Alfa Trai
ner h it v ZDA, ajdovsko podjetje 
tja še vedno ne m ore izvažati 
svojih letal iz Slovenije, am pak

preko italijanskega podjetja. 
Prav zato so se pred leti odločili 
za gradnjo nove proizvodne h a
le ob goriškem letališču na ita
lijanski strani slovensko-italijan- 
ske meje. Drugi razlog so bili po 
Boscarolovih besedah ugodn i 
pogoji, ki so jim  jih ponudili za
radi oživljanja manjšega letališča 
ter ugodnih  klim atskih pogojev. 
Čeprav je bil začetek gradnje v

Pričenjajo se kuharski tečaji

Kuhanje, moje veselje!
AD FORMANDUM

Za vse, ki iščejo nove recep
te, ki uživajo v kuhanju in 
ustvarjalni pripravi krož

nikov ali ki enostavno ljubijo do
bro hrano in  se pri kuhanju za
bavajo, so na voljo 
kuharski tečaji, ki 
jih Ad form andum  
v Trstu prireja v Go
stinskem  učnem  
centru  na Ferne
tičih.
"Kuharski tečaji 
predstavljajo obo
gatitev naše ponud
be na področju izo
braževanja. Pov
praševanje po
kratkih tečajih, kjer 
se orig inalnost in  
ustvarjalnost v
kuhinji spajata z za
bavo, je stalno, zato za poletno 
obdobje predlagamo dva tečaja, 
enega slanega, drugega sladke
ga", pravi Anna Maria Milič, od

govorna za tržaški sedež Ad for- 
m andum a.
Šola slaščičarstva združuje naj
boljše okuse s tehnikam i obliko
vanja sladic in om ogoča odkri

vanje ustvarjalnega talenta. Ude
leženci bodo pod vodstvom  
kuharice Klavdije Bizjak lahko v 
živo pekli in oblikovali sladice na

12-urnem tečaju, ki bo potekal 
vsak torek od 17.30 do 21.30; p r
vo srečanje bo 7. maja 2013.
Za vse ljubitelje zdrave prehrane 
Ad form andum  ponuja tečaj Ze
lenjavne jedi, 12-urni tečaj 
kuhanja z uporabo zelenjave, 
sadja in  povrtnin, s katerimi se
staviti odlične jedilnike (slane pi
te, enolončnice, solate, predjedi, 
sladice). Tečaj bo potekal v Go

stinskem učnem  
centru na Ferne
tič ih  ob pone
deljkih: prvo
srečanje bo 6. 
maja 2013.
Za vse kuharske 
tečaje, ki jih po
nuja Ad form an
dum , so že zdaj 
odprta  vpiso
vanja: za več 
inform acij se 
zainteresirani 
lahko oglasijo na 
sedežu v Trstu, 
ul. G innastica 

72, tel. 040.566360, e-pošta: 
ts@ adformandum. org. Tečaji se 
izvajajo ob zadostnem  številu 
prijav.
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0  nakupovanju

Limanice
Se pred leti, ko mi je prijatelj 

in  osebni zdravnik Cle- 
m ens Margoni povedal, da 

švedska Ikea ne spoštuje Konven
cije o otrokovih pravicah, sem sa
m a pri sebi prisegla, da v tej vele
blagovnici ne bom  nikoli več 
nakupovala. Seveda so poznejši 
škandali v zvezi s hrano, ki jo 
m ultinacionalka ponuja svojim 
obiskovalcem, še poglobili moj 
odpor do trgovine, ki m i je bila 
dejansko vedno tuja. Že zaradi te
ga, ker vanjo hitijo  m nožice iz 
Slovenije in  Italije in  to s takim  
navdušenjem  in  zasvojenostjo, 
da se že sprašujem, kaj ljudem  
pom eni nakupovanje.
Sama sem bila v Ikei pred leti, in 
sicer v Celovcu, iz trgovine sem 
se vrnila praznih rok. Jezna, ker 
sem morala psa pustiti v avtomo
bilu, kar je v sosednji Avstriji prej 
izjema, kot pravilo, predvsem pa 
utrujena, kajti ves čas obiska sem 
imela občutek, da sem zašla v la
b irin t in  se vrtim  v krogu, poti 
do izhoda pa ni več nikjer.
Ob obisku v Celovcu sem si za
prisegla, da v Ikeo ne grem več, v 
takih mega veleblagovnicah mi 
je nekako tako, kot bi mi nekdo 
ukradel m isli in  izpraznil srce. 
Vse okoli m ene samo blago in  
blago, nič neba, nič sonca, nič 
svežega zraku. Samo nakupo
vanje, ki je smisel samem u sebi. 
Letos sva z možem spoznala, da

m orava nekako na novo 
prebarvati del hiše, predv
sem tiste sobe, ki sta jih pri
zadeli plesen in  vlaga. In 
tako sva skupaj sestavila 
načrt o delu in  sprem em 

bah. Izkazalo se je, da potrebuje
va polico za tv in  manjšo om ari
co. Vse bom  kupila na spletu, 
sem bila odločna. Kajti, čeprav 
mi m nogi ne bodo verjeli, je ro
manje od trgovine do trgovine in 
iskanje m ed policam i to, kar v 
življenju najbolj sovražim. Ko bi 
b ilo  le mogoče, bi nikoli ne 
nakupovala. Hrano bi nabirala v 
gozdovih in  na travnikih, vse po
trebno za dom  pa bi si izdelala 
sama. Seveda je v naravi le malo 
sam onikle hrane, m oje ročne 
sposobnosti pa niso take, da bi si 
sama opremljala dom. In tako se 
vsaj enkrat tedensko zgodi, da se 
m oram  odreči svobodi neba in 
svežemu zraku ter u ton iti m ed 
policami v iskanju tega, kar po
trebujeva midva z m ožem ali za 
kar me je prosila m am a, ki ne 
m ore iz hiše.
Tudi iskanje police in  omarice na 
spletu ni obrodilo zaželjenih sa
dov. Nekaj stvari, šampone, bar
vo za lase, h rano za psa ter celo 
gnojilo za vrt, je lahko najti v 
spletni ponudbi, pohištva pa je 
le malo, povrhu vsega pa so cene 
zelo visoke. Možu sem povedala, 
da sem polico sicer našla, a naj 
bi zanjo odštela kar 45 evrov, da 
ne govorimo o omarici. Taka, kot 
sem si jo jaz zamislila, stane kar 
nekaj stotakov. Preveč, je bil od
govor, odločno preveč. Denar 
pač ne pada z neba, zaslužiti ga je

treba in  nato  skrbno paziti na 
stroške.
Razmišljala sva, kako in  kaj in  v 
brk vsem  obljubam  in  dobrim  
odločitvam , pom islila na Ikeo. 
Sedaj jo imava blizu, v Vilešu, so
sedin vnuk dela tam  in zato ve
mo, da je trgovina odprta tudi ob 
nedeljah. Da seveda, tudi ob n e
deljah, kajti fant, ki ga poznava, 
gara za nekaj stotakov na petek 
in  svetek. Pa še vesel je, kajti v 
prim erjavi s sram otno nizkim i 
slovenskimi plačam i je njegov 
zaslužek kar dober.
In tako sva neke sive, deževne 
nedelje z najinim  Roomsterjem 
in psičko Nino, ki je tokrat, hva
la novim  italijanskim zakonom, 
imela prost vstop v veleblagovni
co, romala v Ikeo.
Gneča že na parkirišču, opazila 
sva jo že od daleč, ko sva se sko
zi sivino ravnine bližala grom o
zanski, zastrašujoči hali. In vsto
pila sva v vežo, kjer je postalo Ni
no  strah zaradi previsokih stro
pov, hrupa in  množice. Povečini 
so ljudje posedali v bifeju in  re
stavraciji. Seveda, ker obisk Ikee 
ne sme biti samo nakupovanje, 
ampak celodnevni družinski iz
let, polnilo za nedelje izpraznje
ne vsake vsebine, cilj ljudem, ki 
ne poznajo več molitve niti tiši
ne niti m odrine neba. Kaj šele, 
da bi znali zbrati misli in  uživati 
v samoti.
Midva z m ožem  ne veva kam, 
preveč je napisov, reklame, po 
nudb. Na srečo se znajde Nina, 
našla je sled, vleče, ne vem o 
kam, a km alu opazimo, da sledi 
puščicam, ki so narisane na po-

Zamenjava na vrhu ZSŠDI

Peterlin namesto Kufersina 
in prevetritev odbora

du. Seveda tam  je sled, ker tem  
puščicam sledijo tropi izgublje
n ih  ljudi. In pes, po naravi ovčar, 
sledi razpršenemu tropu. Ker ne 
veva kako drugače, slediva tudi 
m idva puščicam , lab irin t nas 
požira, m ed m nožico sva sama, 
ves čas, kar sva tam, spregovori z 
nam a samo par, ki ga spremlja 
maltežan, podoben Nini. Nekaj 
človeške topline in  nasm eh m ed 
prepolnim i policami.
Tavava, vse je urejeno tako, da vi

diš čim več in  preveč. Šele na 
koncu sva pri policah, čudiva se, 
gotovo je kje napaka. Polica, 
taka, enostavna, kot jo iščeva 
midva, stane pet evrov. Samo pet 
evrov, sva prvi trenutek presreč
na, da sva tu v Ikei. Nekoliko poz
neje se oglasi moja vest, češ, kdo 
je pa delal to polico, že sam m a
terial je vreden več kot pet evrov, 
koliko je bil pa plačan izvajalec. 
Oči nesrečnega otroka, ki je zara
di moje police za televizijo izgu

bil brezskrbnost in  srečo, zaživijo 
v m ojih mislih. Pogledam poli
co, dala bi jo nazaj tja, kjer sem jo 
vzela, a kaj, ko tudi naš družinski 
proračun šepa in  je mož že našel 
omaro za 45 evrov. Ujela sva se 
na limanice, ni kaj, pozabila na 
otroške oči in  kupila. Kupila, ker 
se izplača in  ker se vsi s težavo 
prebijamo skozi življenje.
S polico v rokah in  listkom s šte
vilkami hitiva proti izhodu ozi
roma proti skladišču. Poti ne naj
deva, ne najde je niti Nina, ki se 
v divjem objemu gozdov tako le
po znajde. Tu se vsi trije vrtim o v 
krogu in  sledimo množici, ki ku
puje, ne da bi vedela za izhod. 
Končno povprašava zanj in  se od
dahneva. Že sva v avtu, cenena 
restavracija nam a na srečo ni uk
radla večerje ob domači mizi. Po 
avtocesti se peljeva proti Črnim 
hribom , m edtem  ko nam  dva 
m etra in  dvajset visoka om ara 
teži na ram ah. Kot slaba vest, kot 
občutek, da sva svoja načela iz
gubila nekje m ed skladišči in  po
licami, v gromozanski hali brez 
izhoda.

Suzi Pertot
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Ko sem pred dnevi zavil v knjigarno v Gorici, spet 
po dolgem eden tistih srečnih, naravnost blago
slovljenih trenutkov, ko se mi le zazdi, da je 
življenje lepo!, sem okleval pred polnim i knjižni
mi policami, nisem vedel, kaj naj izberem, in  le 
dejstvu, da sem se sam nehote ob pogledu na zape
stno uro zavedel, da bi me prijazni prodajalci knji
garne Ubik morali že poslati na plan, saj je že bila 
odbila ura, ko knjigarno morajo zapreti, se m oram  
zahvaliti hitri odločitvi, da sem vzel s polic tri knji
ge in  jih pri blagajni na hitro plačal. Opravičil sem 
se z besedami, da se nisem zavedel, da je že minila 
ura, ko knjigarno zapirajo, v odgovor sem prejel 
odprt, prijazen nasm eh in  še podatek, da sem do
bro izbral, "ker imajo kupljene knjige 25 odstotkov 
popusta”.
Zares sem dobro izbral, a ne zato, ker bi vas rad 
moril z mojo obsedenostjo nad knjigami, ampak 
zato, ker sem med kupljenimi knjigami, vse so iz 
slovite italijanske knjižne zbirke Adelphi, ki m i že 
itak od vedno leži, v naglici sem okleval, a jo na
zadnje le kupil, vzel tudi knjigo z naslovom La mia 
famiglia e altri animali (Moja družina in  druge ži
vali) angleškega pisatelja Geralda Durrella. Na 
spletnem mestu www. cobiss. si sem doma takoj 
pogledal, če je kaj Durrellovih del prevedenih v 
slovenski jezik in  z veseljem opazil, da bodo prav 
letos pri Modrijanu v prevodu Marjete Gostinčar 
Cerar izdali knjigo, ki sem jo sam z velikim ve
seljem v dveh dolgih posedanjih v avtomobilu; 
čakal sem sina Luko, ko je vadil saksofon in  jadral 
na sinjem Jadranskem morju v Sesljanskem zalivu, 
dobesedno "požrl" in  se pri prebiranju zares zaba
val. To je oda življenju, radosti v m ajhnih stvareh 
in  pesem o soncu, malih živalih na dveh in  na šti
rih nogah, velika pesem o malenkostih, ki nare
dijo naše življenje veselo, o posebnežih, ki nam  go
vorijo, da je življenje lepo, ker smo tudi mi lahko, 
če že nismo!, posebni, enkratni, neponovljivi! Zra
ven dodajte še morje, Sredozmelje, sonce, psa in... 
remek delo je tu! Bom tokrat takoj naredil izjemo 
in kar odločno zapisal, da knjigo iz srca toplo pri
poročam, ker vedrine, veselja in  prijaznosti do 
življenja te dni ni ravno veliko m ed nami; pisatelj 
in  velik poznavalec živalskega sveta Gerald Durrell 
pa v svojem im enitnem  pisanju kar razmetuje ve
selje, radost, ampak zares tisto pristno, iskreno ve
selje do življenja in  živih bitij!, in  zato ni nič čud
nega, če je italijanska izdaja knjige, ki sem jo sam 
kupil, dosegla že štiriindvajseti, da, 24. ponatis! Ve
sel sem bil tudi zato, ker sem doma na spletu ugo
tovil, da je slovenska prevajalka dala dobesedno 
tak prevod naslova knjigi, za katero Cobiss sporoča, 
da je v tisku, kakršnega sem si v glavi sam zamislil. 
To so tiste majhne radosti, ki jih knjižni molji poz
namo, se jih veselimo in  si jih med seboj radi deli
mo.
Isti dan, ko sem om enjeno knjižno delo pozno 
zvečer kupil, sem na poti do avtomobila po koncu 
dela v uredništvu srečal vedno nasmejano prija
teljico Martino Humar, s katero od zmeraj deliva 
ljubezen do knjig, ona tudi tako, da dela v naši 
knjižnici in  navdušuje mlade, naj berejo in  berejo, 
vedno nevsiljivo, vedno z nasm ehom  in vedno s ti
sto zadržano prijaznostjo, za katero dober in  pozo
ren bralec uvidi veliko znanje in nazorno vidi tudi 
celo goro prebranih knjig.
Martina, Martinček, kot jo imenujem  sam, ima za 
seboj "eno malo morje" prebranih knjig in  je ena 
tistih plem enitih oseb, ki sem je vedno vesel, ko se 
srečava in  ji vedno dam kak nasvet za kako novo 
branje, a sem ga tudi sam deležen. Druži naju tudi 
nevsiljiva lubezen do dobrega filma in  Martina vča
sih potrpi, ko posluša o moji veliki navezanosti, 
skorajda ljubezni do ameriškega filma in  Bonda,

Jamesa Bonda, a vedno tudi doda droben namig o 
kakem sodobnem, manj znanem  odličnem filmu, 
ki si ga ponavadi čez čas ogledam, tudi tako, da do
ma potem hčerki dobesedno moledujem, da "mi 
ga vendarle potegnete s spleta enkrat že dol in mi 
ga, prosim, dejte, no, zapečite na devede, da ga 
bom  lahko enkrat le v miru videl, ko vi ne boste 
gledali vaših ameriških oslarij, zaradi katerih sam 
ne m orem  nikdar videti enega samega dobrega fil
ma! " Odveč je seveda vsak nadaljnji opis mojega 
moledovanja, groženj, besednega izsiljevanja 
hčerk, ki se mi vedno znova za moje neprijazne be
sede maščujeta tako, da čakam in čakam na oblju
bljeni film, ki pa se ponavadi le pojavi čez čas, dol
go časa!, dom a na moji delovni mizi z računal
nikom, ko sem največkrat že pozabil nanj. Prosto
dušno Martini ponavadi tudi priznam, da sam ne 
hodim  več veliko v kino, žal, kot tudi to, da vidim 
premalo dobrih filmov, zraven ponavadi dodam 
še dejstvo, da je "pri nas doma televizija z velikim 
ekranom nenehno zasedena, ko bi sam lahko kaj 
gledal".
M artina se ob najinih bežnih in  redkih srečanjih, 
ki jim sledi ponavadi daljši pomenek, vedno prijaz
no nasmehne, a ne odneha, vedno znova mi na- 
vrže kak nov naslov kakega dobrega filma in ved
no znova mi tudi pove, kaj "bi moral videti, ker je 
ta film zares odličen! "
Čez Travnik se je, vedra in  zdrava, kot je, pripeljala 
s kolesom, m im ogrede naj dodam , da izjem no 
zdravo živi in  nikdar ji ne rečem, da jo občudujem, 
ko jo vidim sproščeno teči na enega svojih kilome
tre dolgih tekov, je najbrž tudi edina oseba, ki jo za
radi tega iskreno občudujem, morda tudi zato, ker 
n i m ed tekom nikoli oblečena po zadnji modi 
množice tekačev, za katere kot človek, ki nikdar ni 
maral teka, sumim, da tečejo predvsem zato, da 
razkazujejo svojo zadnjo tekaško m odno odpravo. 
In sva se zagovorila. O knjigah seveda. In o tem, 
kako lepo je brati, kako ne razumeva tistih, ki se 
dolgočasijo in to povedo še na glas! Rad imam njen 
sveži in  mladostni nasmeh, ko se zasmeji kaki moji 
opazki, saj vem, da je Martina ena tistih, ki tiho de
li z m ano svoje dolgoletno članstvo v klubu tistih, 
ki tudi skozi branje iščemo odgovor na vprašanje, 
kaj sploh počnemo tukaj.
"Veš, Jurij, sem ti hvaležna, da si mi svetoval, naj 
preberem Trilogijo o meji, ki jo je napisal Cormac 
McCarthy", je bolj dahnila kot rekla Martina, zra
ven še dodala, da se ji zdi, da je McCarthyjev roman 
Ni dežela za starce sicer res odličen roman, da pa je 
Trilogija o meji (Ne vem, kako jo bodo prevedli v 
slovenščino, mogoče tudi v Trilogijo meje!) ne
verjetno globoka knjižna stvaritev.
"Je dober, ne? Zares je močan Cormac McCarthy", 
sem rekel bolj sebi kot njej in zraven dodal še nekaj 
misli o bratih Coen, ki sta po romanu odlično po
snela istoimenski film in morda tako le prepričala 
še koga, da je segel po mojstrovini tega ameriškega 
izvrstnega pisatelja, ki skozi opisovanje vulgarnega, 
banalnega, a tudi vsakdanjega nasilja išče tisto to
plo človeško, vedno nedorečeno!, ki nas dela lepše, 
bolj človeške, a odprte v večnost in  istočasno tudi 
bolj ponižne, ker se ob prebiranju nehote zavemo 
svojih meja in  vseh tistih tem nih lukenj v nas, a 
skušamo istočasno videti čez, iskati boljše, lepše, 
bolj svetlo!
Vem, da bom  ob prihodnjem  srečanju Martini sve
toval v branje Durrellovo knjigo Moja družina in 
druge živali in tudi ne bom  ostal presenečen, če mi 
bo odvrnila, da je knjigo in vrsto drugih Durrello
vih seveda!, že bila prebrala, kot me tudi ni sram 
priznati, da sam pri sebi ne m orem  razumeti, kako 
mi je lahko vsa ta dolga leta doslej ta bistri angleški 
prijatelj ostajal nepoznan!

Ivan Peterlin in Jure Kufersin

Pro feso r Ivan P eterlin  je 
to rej no v i p red se d n ik  
Z družen ja  slovensk ih  

špo rtn ih  društev  v Italiji, šport
n e  k rovne o rgan izac ije  naše 
m anjšine . Na čelu 56 včlan je
n ih  d ruštev  bo  dve leti, saj so 
n a  vo lilnem  o b čn em  zboru  na 
O p čin ah  19. aprila  č lan i tu d i 
sp rem en ili s ta tu t u stanove in  
skrajšali m andat. V novem  o d 
b o ru  sedijo  Edvin  Carli, D a
m ijan a  C escutti, Jan  Gregori, 
Igor K ocijančič, Petra 
Križm ančič, Loredana 
Prinčič, Sonia Sirk in  
Ladi Tomšič, nadzo rn i 
odbor sestavljajo p red 
sednik  D am ian Pertot, 
člana N adia Kralj in  Li- 
v io Rožič te r  sup len ta  
G regor Sfiligoj in  Ro
b e r to  Z upp in . Č lan i 
razsodišča pa so Ennio 
Bogatez, Ju re  K ufer
sin, Vili P rinčič in  su 
p le n ta  Peter S terni ter 
Boris Vitez.
V vodstvu ZSŠDI je ve
liko novosti, v g lav
n em  o d b o ru  je sedem  
n a  devet č lan o v  n o 
v ih , od  n jih  P eterlin  
p ričaku je  zlasti sveže 
ideje, ki jih  starejši pač 
n e  m orejo  več p rispe
vati. V svojih p rv ih  n a 
stopih  in  izjavah v m e
d ijih  je novi p rv i m ož 
Z družen ja  p o sred n o  
že dal vedeti, da bo  do 
d o lo čen ih  sp rem em b  
prišlo . Vsakič je sicer 
p oudaril, da bo  težko nasledst
vo Ju re ta  K ufersina, ki je b il 22 
le t p red sed n ik , še več o d b o r
n ik  in  je kot d ip lo m at suvere
n o  vodil o rganizacijo . O bčn i 
zbor je b il p o ln  čustvenega n a 
boja, ko je b il Kufersin ob  k o n 
cu  svojega nagovora  v id n o  
ganjen . Po p o ln ih  40 le tih  pa 
funkcije v o d b o ru  in  n ad zo r
n em  svetu zapušča Radi Pečar, 
ki je bil v upravi ZSŠDI d e jan 
sko vse od  ustanovitve.

P rofesor Peterlin  se za vsaj dve 
le ti u m ik a  iz p o litik e  in  za
pušča vsakršno  u ra d n o  fu n k 
cijo p ri d ruštvu  Sloga, p ri kate
rem  je bil dolga leta p rizn an i 
vodja. Želi nam reč  b iti s tood
sto tn o  ("zju traj, p o p o ld n e  in  
zvečer") n a  razpo lago  
Z druženju  (tako kot je b il p red  
n jim  tu d i Kufersin) in  se o b e
n em  izogniti m o reb itn im  k on
flik tom  interesov. Dejal je, da 
je m ed p red n o stn im i vprašanji 

v  novem  m a n d a tu  
tu d i u soda  S tadio
n a  1. m aja v Trstu 
ter da si bo  p riza
deval za p o n o v n o  
o b u d ite v  Z bor
n ik a  slovenskega 
športa  v Italiji, ka
terega glavni p o k 
rovitelj je b ilo  ZSŠ
DI, a se m u  je v 
zad n jih  le tih  m o 
ralo zaradi f in an č
n e  stiske odreči. 
Skratka, službo je 
n as to p il zelo p re 
pričljivo in  z jasn i
m i pojm i.
Da se za konec p o 
v rn e m o  k o b č n e 
m u  zboru , v uvod
n em  d elu  so p ode
lili p rizn a n ja  za 
življenjsko delo  v 
šp o rtu  in  za zve
s tobo  slovenske
m u  športu  v Italiji. 
P riznan je  za 
življenjsko delo sta 
prejela šp o rtn i de

lavec barko vij anskega jadralne
ga k luba Sirena Edi Filipčič in  
goriški šp o rtn i delavec Andrej 
Kovic, ki je bil m ed  u stanov i
telji d ruštva Vipava, dejavnega 
v u m e tn o s tn e m  ko ta lkan ju . 
P riznanje za življenjsko zvesto
bo  slovenskem u športu  v Italiji 
p a  sta p re je la  še ak tivna  
košarkarja Peter Franco, steber 
Jadrana, in  M arko H m eljak, ki 
je p ri Sokolu tu d i odborn ik .

HC

Peterlinova p rio rite ta  je p redv
sem  ta, da bi špo rt v naši srenji 
n e  bil več pepelka, pač pa da bi 
p o sta l u p o šte v an  sub jek t v 
živ ljen ju  m a n jš in e  ob  bo k u  
ku ltu ri. Zelo se zavzem a tu d i 
za slovenski jezik, ki m ora  spet 
p osta ti dejavnik, ki ločuje slo
venska d ru š tv a  od  o s ta lih  in  
p o u d a rja  n jih o v o  specifiko. 
Kljub tem u  pa novi predsednik  
n e  zan em arja  š p o r tn ih  d o 
sežkov. Kot u spešen  tre n e r  je

kajpak  tekm ovalec  in  je p re 
p ričan , da lahko  ob  p rim e rn i 
m otivaciji naša m lad in a  še n a 
prej dosega v rhunske rezu lta 
te, m e d te m  ko je n jegov 
p red h o d n ik  zadnje čase m enil, 
da je p rip rav ljenost n a  tek m o 
v an je  in  o d rek an je  p ri d a 
našn jih  m lad ih  vprašljiva, tako 
da se bo  treba najb rž  sprijazni
ti z navzdol p rilago jen im i d o 
sežki in  d rugačn im  pristopom  
do športa.
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Tudi jaz sem bil 
zarodek.

Lahko podpišeš.

Od Evrope zahtevamo, naj ustavi poskuse, 
ki uničujejo človeške zarodke.

Tudi ti kot evropski državljan podpri pravico 
do življenja vse od njegovega začetka. \ @
Podpiši papirnati obrazec ali pristopi on line \  , . . ■ ^  ,  .
prek portala: www.firmaunodinoi.it. UNO Dl Nwl
Kajti človeški zarodek je že eden izmed nas. Pobuda evropskih državljanov
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